
1 Thursday , 28 March 2024 

2 (10 . 00 am) 

3 LADY SMITH : Good morning , and welcome back to Chapter 4 of 

4 

5 

6 

7 

8 

Phase 8 of our case study, looking into List D and other 

similar institutio~s . 

We return this morning to evidence in person , two 

witnesses to be covered this morning . The first 

I understand is ready, is that right? 

9 MS FORBES : That ' s correct , my Lady , and it ' s Brian 

10 Gallacher . 

11 LADY SMITH : Thank you . 

12 Brian Scott Gallacher (affirmed) 

13 LADY SMITH : Do sit down and make yourself comfortable . 

14 A . Thank you very muct . 

15 LADY SMITH : Brian, thank you so much for coming along to 

16 assist us --

17 A . You ' re very welcome . 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

LADY SMITH : with your evidence this morning . 

A couple of practicalities first . The red folder on 

the desk there has your statement in it . That , of 

course , is already evidence before me , and I have read 

it , but we ' re going to explore some particular parts of 

it with you this morning if we may, so it will be 

available to you ttere if you want to refresh your 

memory or look back at any other part of it . 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

We ' ll also bri~g the statement up on screen at the 

points that we ' re looking at it when we ' re asking you 

questions , so that might also be helpful . You don ' t 

have to use them, but they ' re there if you want to . 

Brian, separately from all that , I do understand 

that , however well prepared you may think you are , and 

ready to do this , it ' s a difficult thing that you ' ve 

agreed to do , speaking in public about your own personal 

private life , particularly dating back to when you were 

a child, and I know from having read your statement that 

we ' re going to have to talk to you about some really 

difficult things , tough to go back to . 

13 A . Yes . 

14 LADY SMITH : If at any time you want a break , or you just 

15 

16 

17 

18 

19 

feel the emotional impact is overwhelming you , don ' t 

hesitate to let me know . You can have a break out of 

the room, sitting where you are , or anything else that 

we can do to help you give the best evidence you can as 

comfortably as you can . 

20 A . Thank you . 

21 LADY SMITH : That ' s the key , all right . 

22 

23 

24 

25 

If you ' re ready, I ' ll hand over to Ms Forbes , and 

she 'll take it from there . 

Ms Forbes . 

Questions from Ms Forbes 

2 



1 MS FORBES : Thank you , my Lady . 

2 Good morning , Brian . 

3 A . Good morning . 

4 Q. In front of you you have your statement . If I could ask 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

you just to go to the last page of your statement , this 

has a reference , for our purposes , a reference number , 

so I ' m just going to read it out . It ' s WIT-1-000001204 . 

You don ' t have to worry about that . That ' s just for our 

records . But at t te last paragraph of your statement 

there , which is 143, you make a declaration which is : 

' I have no objection to my witness statement being 

publ i shed as part of the evidence to the Inquiry . 

I believe the facts stated in this witness statement are 

true .' 

You ' ve signed that and it ' s dated 16 February 2023 ; 

is that right? 

17 A. Yes , that ' s correct . 

18 Q . I s that still the position, Brian? 

19 A . That is still the position, yes . 

20 Q. If we go back to the beginning of your statement , if you 

21 

22 

23 

24 

want , or you can j ust put it to one side , it ' s up to 

you . 

I'm just going to talk a little bit about your life 

before you went into care , Brian . 

25 A . Sure . 

3 



1 Q. I think you tell us you were born in 1981 ; is t hat 

2 right? 

3 A . I was born in 1981 , that ' s right , in - . 

4 Q. You were born in Irvine? 

5 A. Irvine Central . 

6 Q . That ' s where you lived with your parents --

7 A . Yes . 

8 Q. 

9 A. 

10 Q. You tell us that both your mum and dad worked . 

11 A . Yes . 

12 Q . Your mum was a nurse and your dad was a toy sales 

13 representative? 

14 A. Yes . 

15 Q . So he would sometimes be away , different parts of the 

16 country? 

17 A. Different parts of the country, in England , selling toys 

18 to companies . 

19 Q . I think you say that your early life was great with your 

20 mum and dad? 

21 A . It was fantastic . That fantastic that I moved back to 

22 

23 

the hometown that I was from, my parents ' ... in 

Sal tcoats , where I had my best chi l dhood years . 

24 Q. I think you say you went to Saltcoats , and you were 

25 still in primary school then? 

4 



1 A . Yes . 

2 Q. I s that right , primary 4? 

3 A . Primary 4 . 

4 Q. I thi nk you tel l us that t here was an i ncident at the 

5 

6 

7 

8 

school , I t h ink t h is is before 

A. This i s before , in Annick Primary it 

happened when Mr Leeds was the headmaster of the school 

at the t i me . 

9 Q . This , I think , was an issue when you wanted to go to the 

10 toilet , you were still quite young then . 

11 A . Yes . 

12 Q . And you were told that you coul dn ' t , and so that meant 

13 that you wet yourself? 

14 A . I had to reli ef mysel f in the middl e of the classroom, 

15 yes . 

16 Q . So your dad was untappy about that? 

17 A. Yes . 

18 Q . And I thi nk as a result you say you moved school --

19 A. I ended up moving to Saltcoats , yes . 

20 Q. -- and moved house . So that ' s really what resulted in 

21 the move to Saltcoats? 

22 A . Yes , it was , the jani tor in the school was my uncle ' s 

23 

24 

dad, so I had fami l y members in the school as we l l , so 

I was quite settled there at the time as well . 

25 Q. So there were family members in Saltcoats . 

5 



1 

2 

A . I n Annick Primary around 

we moved . 

it was , YEl:S , before 

3 Q. When you moved then that meant that you went to 

4 

5 

a different primary school . At this time you were about 

eight or nine? 

6 A . Yes . 

7 Q. I think you tell us that you made new friends there and 

8 you were well liked? 

9 A . Yes . 

10 Q. And because both of your parents were working you had 

11 things like Sky TV? 

12 A . And watched wrestling and such with my friends . 

13 Q . They would come and watch that at your house? 

14 A . Pretty much every day , yes . 

15 Q . But I think , sadly , Brian you tell us that your mum had 

16 

17 

a n asthma attack wten you were in primary 6 or 7 and she 

passed away? 

18 A . She passed away, yes . 

19 Q . She was only 36 years old? 

20 A . Only 36 years old . 

21 Q . Did you find her Brian? 

22 A . My dad was in the bathroom with her at the time , but 

23 

24 

25 

I got up in the middle of the night to come to t h e 

toilet and she was lying there . Next thing the 

ambulance came , i t was John Steel , he was one of my 

6 



1 

2 

3 

father ' s friends from Girdle, 

so it was him t hat actually 

took my mum to hospital that night . 

4 Q. So that obviously came as a massive shock to everyone? 

5 A . Yes . 

6 Q . You tel l us that after that your dad -- things c h anged 

7 with him? 

8 A . Yes . 

9 Q . He turned into a gambler? 

10 A . Yes , he was always a gambler . He gambled away our 

11 

12 

13 

14 

15 

mortgage to be honest with you in that house . -

l ocked in the car for four or five hours at a time whi le 

he went i n and played the pokies , I think it was his way 

of coping and dealing with what happened , do you know 

what I mean . 

16 Q . I think you said he had some mental health problems 

17 after the death of your mum and he ended up in hospital? 

18 A . He tried to commit suicide, 

19 and ended up in Ailsa Hospital . 

20 Q. Aside from that, he was also behaving differently 

21 towards you? 

22 A. 

23 Q. 

24 A. 

25 

7 



1 

2 

llllbut his attitude changed, 

it was a totally different house . 

and 

3 Q. I think you comment there , it ' s at paragraph 5 of your 

4 

5 

6 

statement , I think you say that sorry, paragraph 6 , 

you say your dad was just a grieving guy , he didn ' t know 

how to look after - -

7 A. That ' s the way I feel about it , with him kind of growing 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

up and ki nd of make sense of everything, do you know 

what I mean , because it would be hard l osing your wife 

at that age and having to deal with - when 

you ' ve never actually done it before , when you ' ve worked 

up and down the coast and stuff , selling stuff and you 

have the you don ' t know really much about , 

do you know what I mean . 

15 Q . This is you sort of looking back with the best positive 

16 light on what was tappening with your dad? 

17 A. Trying to . Trying to . 

18 Q . I think though there was one particular incident that 

19 happened 

20 - that 

21 you to school and reporting what had happened to the 

22 headmaster? 

23 A . Yes . 

24 Q. That ' s where 

25 you? 

8 



1 A . Yes . 

2 Q. And you as a result of that? 

3 A . Yes . 

4 Q. By this time you were in high school, is that right? 

5 A . Yes , I ' d just started in Auchenharvie , I think I ' d be 

6 about two or three months into my first year . 

7 Q. This resulted then in you being taken to a children ' s 

8 home straight from the school that day? 

9 A . Yes . 

10 Q. There had been no social work involvement before that ; 

11 is that r i ght? 

12 A . No , none at all . None at all . I didn ' t even know t he y 

13 existed, really, do you know what I mean? 

14 Q. Even when your dad had been in hospital, after having 

15 tried to take his life 

16 A . We had family members , we had my mum' s side of the 

17 

18 

19 

family , which I have always wondered why we never got 

allowed to go to my mum ' s side of the family , but , yes , 

we had a big family life . 

20 Q. So they were involved then briefly, but at this point 

21 you go to the children's home? 

22 A . I go to the children ' s home , yes . 

23 Q. is that right? 

24 A . Yes . 

25 Q. 

9 



1 A . 

2 

3 

4 LADY SMITH : Brian , do you remember how old you were then? 

5 A. Probably 11 by the time I went to the homes . 

6 LADY SMITH : So that would be about primary 7 . 

7 A . In 1993 . 

8 LADY SMITH : 1993? 

9 A . 1993 I went into tte homes , yes . 

10 MS FORBES : To clarify, Brian, had you just started high 

11 school at that poi~t? 

12 A . I' d just started high school , yes . 

13 Q . 

14 

15 A. in Auchenharvie . 

16 Q . The day you ' re taken there after the incident 

17 - it's that speaks to the headmaster and 

18 that ' s 

19 A. That ' s what I was led to believe, yes . 

20 Q. We can get some idea about what age you might have been 

21 from that . 

22 

23 

24 

25 A . 

10 



1 Q. I think you tell us about that in your statement . Now, 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

that part of your statement , between sort of 

paragraphs 8 and 37 is blacked out in front of you , it ' s 

redacted . But we can see it . Her Ladyship can see it, 

and we ' ve been able to read it . I ' m not going to go 

through that in detail , because it ' s not part of this 

case study, but I am just going to highlight some of the 

things that happened just to understand the journey that 

you had; okay , Brian? 

10 A . Thank you . 

11 Q . 

12 

13 A . 

14 

15 Q . 

16 A. 

17 Q . 

18 

19 A. 

20 Q . 

21 

22 A. 

23 

24 

25 

11 



Secondary Institutions - to be published later 
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1 Q. Then you ' re moved to another c h ildren ' s h ome? 

2 A . Yes . 

3 Q. 

4 A. 

5 Q. You tell us about that between paragraphs 39 and 81 of 

6 

7 

8 

your statement , but again I will just highlight what was 

happening there . You were there I think for about six 

to eight months altogether? 

9 A. Mm- hm . 

10 Q. You would have bee~ in second year by this point? 

11 A . I would have been , yes . 

12 Q . But you ' d already missed quite a lot of school? 

13 A . I did . 

14 Q. They were trying to , I think , send you to school from 

15 this secondary school? 

16 A . They sent me to Greenwood Academy , SP2 was my c l ass , but 

17 

18 

19 

I couldn ' t settle and I ended up I was dogging it every 

other day , round tte back of the school or down the town 

with my friend from Bur nside . 

20 Q. I think when you were down the town there was also 

21 

22 

issues with abusing some substances like deodorant, 

hairspray? 

23 A . Deodorant , hairspray, Tipp-Ex , anything we could get our 

24 hands on to take our pain away for the day, yes . 

25 Q. Is that about the time that you became addi cted to those 

14 



1 sorts of substances? 

2 A . Yes , I ' d never really heard of drugs before I went in 

3 

4 

the homes , around that time I thought I was taking it 

easy by trying to get about my day . 

5 Q. Because of not goirg to school and what was happening 

6 

7 

with you going dowr the town I think you tell us you 

were eventually put into Kerelaw day school? 

8 A . Yes . 

9 Q . So you were stil l staying at the second chil dren ' s home 

10 

11 

at that time but during the day you had to go to 

Kerelaw? 

12 A . I had to go to Kerelaw to school, yes . 

13 Q . You tell us , Brian, this is at paragraph 55 of your 

14 

15 

statement , that from your point of view there was no 

education at Kerelaw either? 

16 A . There would be none whatsoever . I actually had grades 

17 

18 

19 

20 

from there for exams that I never sat . It would be 

quite easy marking it down to fraud , really , because 

they ' re illegal . And we never got the exams , we never 

passed them, we never done a test . It ' s all illegal . 

21 Q . You comment that ttis to you was just another place to 

22 get bull i ed i n? 

23 A . I t was . Yes . 

24 Q. By this time , the time you ' re going to Kerelaw, were you 

25 about 13? 

15 



1 A . Yes . 

2 Q. You describe , I think , again at paragraph 55 , that this 

3 

4 

day school at Kerelaw really consisted of just two 

fema l e members of staff supervising you? 

5 A . Mrs lllllland Sandra. 

6 Q. You tell us a little bit about what happened the first 

7 

8 

day you were there and you went to the smoke room to 

have a cigarette? 

9 A . Yes . 

10 Q. What was that? 

11 A. I was up the stairs to go for a cigarette and one of the 

12 

13 

14 

15 

boys I got a taxi with from Dalry booted me down the 

stairs and knocked out me two front teeth , he never 

knocked them fully out , they were cracked and he had 

snapped half at the top . 

16 Q . So they were broken after that? 

17 A . They were broken after that , yes . 

18 Q. Did you eventually have to get those removed , or? 

19 A . No , they were like that until I actually had to actually 

20 pull them out myself . 

21 Q . How old were you when that happened? 

22 A . I was 13 when I was in Kerelaw as a day pupil and that 

23 happened 13/14 , that was my first day in . 

24 Q . In relation to you removing your teeth , was that later 

25 on? 

16 



1 A . I' d been doing that for the last couple of years . 

2 Q. So it was at the time -- you would have just been left 

3 with broken teeth? 

4 A . Yes . 

5 Q. You tell us that tte female staff members didn ' t do 

6 anything about that? 

7 A . None of the staff done anything about anything . We were 

8 

9 

teenage , we deserved to be there, we deserved to get 

what we got, and hell mend you . 

10 Q. Were you taken to a dentist or anything? 

11 A. No . 

12 Q . When you got back to t he children ' s home that n ight was 

13 

14 

there any talk abo~t trying to take you for dental 

treatment? 

15 A . No . No . Nothing . 

16 Q . You tel l us at paragraph 56 about another t i me there was 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

A . 

an incident at the day school , and that involved another 

boy who was there , from Ayr? 

he tried to gouge my eyes out . Sandra 

used to bring in her brown leather gloves to work to 

keep her wee hauns warm , and he had put them on and 

tried to claw my eyes out my head and they just sat 

there and watched and that ' s when I started running 

away . 

25 Q. You also say that you would be hit with things whilst 

17 



1 you were there? 

2 A . Pool cues and pool balls , aye , I got bullied something 

3 rotten . 

4 Q . Was this by other boys who were at the day schoo l ? 

5 A . Yes . 

6 Q. I think you say that t h is happened dai l y? 

7 A . Yes . 

8 Q. And went on for about four or five months? 

9 A . I t would have been four months , but once I was in it 

10 never stopped . 

11 Q . You tell us a little bit in the next paragraph about the 

12 age of these boys . They were your age or o l der? 

13 A . Yes , my age or older , up to 16/18 . It used to depend on 

14 their circumstances . 

15 Q . These were just people that you knew from the day 

16 school? 

17 A . Yes . 

18 Q. They weren ' t people that were staying with you at the 

19 children ' s home? 

20 A . No . 

21 Q . I think you tell us a little bit about the abuse that 

22 

23 

24 

25 

went on at that second children ' s home when you would be 

back there , and this is from paragraph 71 . You tell us 

that the staff were - abusive Secondary I nst1tut1ons - to be published 

Secondary lnst,tutions - to be published later 
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1 A . Yes . 

2 Q. -- and if they couldn ' t abuse you they would get one of 

3 the older kids to do it for them? 

4 A . Yes , because they would see it as boys fighting boys and 

5 

6 

7 

boys will be boys and they will fight . So i t was the 

l ikes of t hem who got ... that any sort of violence and 

getting other people to do it for them . 

8 Q. You comment that when you went to the Kerelaw day school 

9 

10 

11 

you were getting battered there and then when you came 

back in the taxi to the children's home you would be 

suffering from abuse there as well? 

12 A . Yes . Yes . 

13 Q . You talk about an incident where you were dragged by 

14 

15 

16 

A. 

a member of staff 

I was dragged into the hall and kicked up 

and down outside the office , yes . 

17 Q . You mentioned this term being ' rag dolled ' to the floor? 

18 A . I t ' s one of my favourite sayings from my time in care , 

19 because that ' s how you get treated , like a rag doll . 

20 Q . Could you describe what would happen if you were rag 

21 dolled? 

22 A . They would grab you by the scruff of the neck , drag your 

23 

24 

25 

arms up your back , tie your legs up as well , so you are 

tied up basically like a chicken, and most of them would 

pull your hair up so you actually could listen to them 

19 



1 

2 

talking , they'd pu~ch you , they ' d s l ap you , kick you , 

knee you , do anything to cause you pain . 

3 Q. You say that you would be kicked , punched , kneed , and 

4 slapped whilst there? 

5 A. Yes . 

6 Q . Was that by members of staff? 

7 A . Yes . 

8 Q. You talk about bei~g dragged along the carpet face down 

9 as we l l? 

10 A . I had carpet burns all on my face , either side of my 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

Q. 

A . 

Q. 

A . 

face . 

You comment you were treated like 

I was , yes . There was no duty of 

Altogether , I think you tell us , 

second children ' s r.ome for about 

Yes . 

an animal? 

care . 

Brian, you were at 

a year and a half? 

that 

17 Q. There was an incident where you ran away and broke into 

18 your dad ' s house? 

19 A . I did , yes . 

20 Q. That was to get some of your stuff back? 

21 A. To get my bike and my computer . 

22 Q. You were told if you ran away one more time then you 

23 wouldn ' t be allowed back? 

24 A. Yes . 

25 Q. But you did run away again , a couple of weeks later? 

20 



1 A. I ran away . I had no choice. One can ' t stay and live 

2 in violence . 

3 Q . Were you running away because of what was happening to 

4 you there? 

5 A. Yes , I was a scared wee boy . I wasn ' t born into the 

6 

7 

8 

world kind of in tte roughest tough way , I was born into 

a sheltered life, ~ice family , everything at your beck 

and call 

9 LADY SMITH : Sorry , Brian, did you say you ran away because 

10 you felt you had no choice? 

11 A. I had no choice . Do I stay there and just keep getting 

12 battered? That ' s ~ot a very nice way to stay . 

13 LADY SMITH : Yes , thank you . 

14 MS FORBES : After that last time that you ran away from the 

15 

16 

second children ' s tome , I think you say you were taken 

straight to Kerelaw . 

17 A. Taken straight to Kerelaw School , yes . 

18 Q . No longer going there for day school, this was you there 

19 placed --

20 A. This is me there trapped , all the time . 

21 Q. I think you tell us you were 14 years old at the time? 

22 A. Yes . 

23 Q . You tel l us about Kere l aw from paragraph 80 of your 

24 

25 

statement , Brian, and I ' m just going to now ask you some 

questions about yo~r time there . 

21 



1 A . Yes . Can I turn this monitor off , please? 

2 Q. Yes . I think -- are you able to do that? 

3 A . Yes , thank you . 

4 Q . The first thing you tell us Brian is Kerelaw was just 

5 an awful place? 

6 A. I t was , yes . 

7 Q. Then you comment it was like Barlinnie for kids? 

8 A . Mm-hm . 

9 Q . When you went there you went into Millerston? 

10 A. Yes . 

11 Q . Was that in the open part? 

12 A . I t was in the open part , yes , it was the last bottom 

13 unit , the bottom on the right-hand side . 

14 Q. I thi nk you tel l us there was the two units for boys in 

15 the open part and two units for girls? 

16 A. Two units for girls . 

17 Q . Then was there a separate secure unit? 

18 A. There was a separate secure unit as well. 

19 Q . You tell us a little bit who was in charge at 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

paragraph 81 , there was was unit manager, 

and that was in relation to one unit , was it? 

A. and was -- who was the 

deputy manager . 

Q . So and Were they in 

charge of --

22 



1 A . They looked after the Mil lerston Unit . 

2 Q. The Millerston Unit? 

3 A . Yes . 

4 Q . So they were the two unit managers? 

5 A . Yes , they were . 

6 Q. Then you mention Jim Hunter? 

7 A . Jim Hunter was the -- the headteacher in the school . 

8 Q. From your point of view at that time , at age 14 , you 

9 were under the impression that he was t he headteacher? 

10 A . Yes . 

11 Q . Of the whole place? 

12 A. Yes , he was in charge of t he school . 

13 LADY SMITH : Brian, I ' m sorry to be a nuisance , was it 

14 

15 A . 

16 

17 

LADY SMITH : So we have 

you ' ve mentioned? 

1 8 A . Yes . 

and Jim Hunter that 

19 LADY SMITH : They were people that came across as soon as 

20 you went into Millerston? 

21 A . Yes , well , Jim Hunter I never bumped into to actually --

22 

23 

I was on the school side of it , but I ' d already met him 

through the day unit when I was going t here . 

24 LADY SMITH : Okay . Thank you . 

25 MS FORBES : You tell us , I think , that first of all you are 

23 



1 put i nto a room with another boy? 

2 A . Yes , t he same boy that broke my teeth on the first day 

3 in the day unit . 

4 Q. So thi s was that same boy you ' ve tol d us about? 

5 A . Yes . 

6 Q . So he was a residert t here at Kere l aw a l ready? 

7 A . Yes . 

8 Q. I t h i n k you tell us that he was a b i t territorial about 

9 the room? 

10 A . Yes , he put blue tack all the way up around the room and 

11 

12 

said , ' That' s your s i de , this i s my side , don ' t come in 

unti l the morning '. 

13 Q . You were t h reatened by him that if you were to go to his 

14 side you woul d get battered? 

15 A . Yes . 

16 Q . I think you say that he was j ust a bully? 

17 A . He was , yes . 

18 Q . I thi nk you tel l us you used to get the taxi with h i m to 

19 Kerelaw? 

20 A . Yes , I did , Springside Taxis used to come and pick me , 

21 

22 

him, and a boy llll, pick us up and then take us to 

Kerelaw School and t hen drop us back off aft er . 

23 Q. Was he with you at that second chi l dren ' s home or was he 

24 somewhere else 

25 A . No , i t was the t axi was for the day uni t at Kerelaw . 

24 



1 Q. So it would go and pick up people from different places? 

2 A . Yes . 

3 Q. You tell us a little bit about the routine , Brian, and 

4 

5 

at paragraph 84 you tell us that the bedtime was 

10 o ' clock? 

6 A . Round about t hat , yes . 

7 Q. And it was quite strict? 

8 A . Yes . 

9 Q . You know, it was very strict , and if the lights were 

10 out 

11 A . Yes . 

12 Q . I t hink you ' d tel l us t hat you would get into bother 

13 if you came out of your room? 

14 A . We would, yes. 

15 Q . And what would happen? 

16 A. We would get battered and hit with a police torch . 

17 Q . Who was it that did that? 

18 A . It was a guy called Thomas Howe, he was an ex- police 

19 

20 

21 

22 

23 

officer , who never made you forget it , he walked about 

with the shiniest of boots , must have shone them boots 

for hours , and he tad a foot-long mag torch that the 

police have , and he used to batter the weans with it if 

you caused any trouble . 

24 Q. I think you say that you would get timed when you went 

25 to the toilet? 

25 



1 A . We d i d , yes , we had a five- minute time , a coup l e of 

2 

3 

4 

mi nutes at a time . He ' d sit at the top of t h e stairs in 

Millerston unit, making sure that you were going back up 

the stairs when you should have been . 

5 Q. If you d i dn ' t get back in time what would happen? 

6 A . We woul d get battered . 

7 Q. Was that with this torch? 

8 A . Yes , the torch , or the steel toecap boots or his 

9 punches , he would slap your arm ... 

10 Q. You also talk a little bit about the showers at 

11 

12 

paragraph 87 , you ::ay that these were communal showers 

but they had sort of cubicl es? 

13 A . Yes . 

14 Q. Did that mean that you coul d c l ose a door? 

15 A . No , there was no doors on them . They were just like 

16 

17 

a single partition . With space in between, u nderneath 

and at the top . 

18 Q . There was some sort of privacy, but it wasn ' t completely 

19 closed? 

20 A . It wasn ' t completely closed , no . 

21 Q . I think you tell u:: , Brian, that privacy came at 

22 a pri ce? 

23 A . Yes . 

24 Q. You talk about the fact that there was a danger then of 

25 being bullied , because you ' re out of staff v i ew? 
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1 A . Yes . 

2 Q. And that t hat happened to you all the time. What kind 

3 of bullying went on in the showers? 

4 A . Getting battered, getting punched , kicked , hit at with 

5 

6 

the boys , abuse , just the general -- generalisation of 

7 Q. Was this by other boys? 

8 A . Yes . 

9 Q . You tell us , then , Brian, about some of the things that 

10 

11 

you would do there , that there was TV , pool , table 

tennis , and at the weekends 

12 A . We would go skati ng . 

13 Q . Sorry? 

14 A . We would go skating or whatever on a Friday or Saturday 

15 night . 

16 Q . So there were some trips? 

17 A. Yes . 

18 Q . You mentioned that . Particularly a couple of tr ips. If 

19 

20 

21 

we go to paragraph 90 , this is where you talk about 

going to the ice skating in Edinburgh and t h e Time 

Capsule at the weekends . 

22 A . Yes . 

23 Q. There was a mini-bus at Kerelaw; is that right? 

24 A . There was , yes . 

25 Q. The staff would take you and other kids , of both sexes , 
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1 male and female? 

2 A . Both sexes , mixed, it was boys and girls . A lot of 

3 

4 

times boys would take a girlfriend, we were allowed to 

take our girlfriends if we were behaving . 

5 Q. These were girlfriends that you had who also were in 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

Kere l aw? 

A . They were also in Kerelaw, yes . 

Q. What would happen on these trips? 

A . They would engage in sexual acts on 

Q. This was boys and girls up the back 

A . Yes . 

Q. Where were the staff when this was 

A . Well , you ' d normally have 

the bus . 

of the bus? 

happening? 

standing 

14 LADY SMITH : Brian, can I just ask you to keep in line with 

15 the microphone . 

16 A . Sorry . 

17 LADY SMITH : No 

1 8 A . The sliding door to the side of the mini - bus , there 

19 

20 

21 

22 

would always be a staff member sat in t hat left-h and 

side opening the door and there would be one on the 

front in either side , one driving and one in the 

passenger seat . 

23 MS FORBES : So there was stuff going on with boys and girls? 

24 A . Yes . 

25 Q. What was your impression as to whether or not t he staff 
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1 knew what was happening? 

2 A . Staff knew what was going on and didn ' t say anything , 

3 

4 

unless you were being a cunt to them and they would take 

your perks away from you . 

5 Q. What makes you think that they knew about what was 

6 happening? 

7 A . They could smell it, they could see it , they could hear 

8 it , do you know what I mean . 

9 Q . And nobody said anything when that went on? 

10 A . No . 

11 Q . I thi nk you tell us , then , about a trip to Blackpool on 

12 the mini - bus? 

13 A . Yes . 

Q. You tell us about a couple of 

involved in taking you on that 

14 

15 

16 

17 

A . and - -

Q . Were they two residential care 

1 8 A . They were , yes . One was a 

staff members who were 

trip? 

workers? 

19 

20 

21 

22 

goalkeeper and the other one used to model himself on 

always dripping - and the 

collar held up . 

Q. You mention was that - ? 

23 A . Yes . 

24 Q . Did he have a nickname? 

25 A . Yes , he was called -
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1 Q. Was i t just those two staff members 

2 A . On that Blackpool trip , yes . 

3 Q. Was it just boys or was there a mixture of boys and 

4 girls there? 

5 A . No , i t was just boys , and there was about four or five 

6 of us , I t hink . 

7 Q. What was the plan? To go to Blackpool and to what? 

8 A . Go to Blackpool and watch a Blackpool football game . 

9 Q . So it was to see the football? 

10 A . Yes . 

11 Q . I thi nk you tell us that on the way there , there was 

12 a stop --

13 A. Yes , it stopped off at Safeways , which is now Morrisons 

14 

15 

16 

17 

at the Stevenston roundabout , and went in and purchased 

six litres of cider for us to drink on the way down and 

told us not to tell anybody about it . One of their many 

bribes they used to do . 

18 LADY SMITH : Who bought the cider? 

19 

20 

21 

22 

A . It was both - and went J.n for the 

cider . We were made to wait in the van . 

LADY SMITH : So that ' s and _ , the two 

members of staff who were supervising you? 

23 A . Yes , correct. 

24 MS FORBES : You say, Brian , that was one of the bribes? 

25 A . Yes . 
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1 Q. Can you just explain a little bit what you mean by t hat? 

2 A. They would give us fags , they would give us drinks , just 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

like to hush us up . I think they used it as a way so we 

would forget about the bad stuff and onl y remember the 

actual good stuff that they done for us , as a way to 

bribe us and maybe over the years we ' d forget about what 

actually happened in there . 

That ' s the way I see it . 

9 Q . You particularly remember them buying you this a l cohol? 

10 A . Oh yes . Yes . 

11 Q. And d i d yous all drink it? 

12 A . I ' ve never really been a drinker , but , yes , they were 

13 

14 

all drinking it and it came out in van when we were down 

there , spewing it all over the place . 

15 Q. This was by the time you got to Blackpool , the other 

16 boys were sick? 

17 A. Six hours later , yes . 

18 Q. Did you go to the football match? 

19 A. Yes, we did , yes , we were lucky to get in because 

20 

21 

22 

23 

had been sick all outside the ground and 

the thingies were not going to let h im in , so we had to 

take him a walk to kind of straighten him up before he 

was were a l lowed into the football ground . 

24 Q. Do you remember whether you were able to watch the game? 

25 A. We were allowed to watch the game , yes . I can remember 
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1 sitting in the stands watching i t . 

2 Q. And did you stay there until the end? 

3 A . We stayed there until the end , yes. 

4 Q . Then what happened after the game finished? 

5 A . I think we ended up going for something to eat and then 

6 I think we went to a hotel that night . 

7 Q. Brian, this won ' t come as a surprise to you , but there 

8 

9 

10 

has been a response from in relation to 

that and so I'm just going to let you know what that 

response is , just so you can comment on it . 

1 1 A . Sure . 

12 Q. ' s account is that he and 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

organised this trip to Blackpool and there was about 

three or four boys , and you went down to watch the 

Blackpool football match , and that he had managed to get 

tickets from a friend of his who worked in the club . He 

says that they left Kerelaw early that morning , and that 

they stopped for about 45 minutes at some point to let 

the boys go to the toilet . That you then arrived in 

20 time to see the tail end of the warm-up and then the 

21 teams came out and you watched the game . 

22 But then towards the end of the match , he says that 

23 - turned to him and told him that he suspected 

24 the boys had been drinking, because they were going to 

25 the toilet so often, and that because of those 
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1 

2 

3 

4 

5 

suspicions you a ll left the ground before the end of the 

match and headed back to Kerelaw . 

Just to finish that part , he just says there ' s no 

way that he would tave bought drink for the boys or 

encouraged them to drink . 

6 A . I believe he woul d say that , yes . 

7 Q. Okay . So is there anything , any other comment you want 

8 to make i n relatio~ to that response? 

9 A . We never on my nelly got 45 minutes to go to the toi le t . 

10 

11 

12 

13 

A journey to go down to Blackpool , we were on a strict 

timetable . I think we were allowed to go to the toilet 

twice and they had bought us the drink before we had 

actually hit the bypass to go down . 

14 Q. Just moving on from that , Brian , you tell us a littl e 

15 

16 

17 

18 

bit about sort of education , or lack of education when 

you were in Kerelaw, and this is at paragraph 92 . 

I think you say you were supposed to be taught history, 

French and music , but you were never taught anything? 

19 A . Never taugh t anything . We sat and watch ed films . 

20 Q. Sitting and watchi~g films is something you remember? 

21 A . Oh , that ' s all we ever done . 

22 Q. There was no education as far as you ' re concerned? 

23 A . No , none . None whatsoever . 

24 Q. You tell us about a maths teacher at paragraph 93 , 

25 that ' s a person who you say would do somethi ng 
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particular if you misbehaved, can you te l l us about 

that? 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

A . Yes , I believe that would be I was 

tal ki ng about , he would rap you with a set of cards to 

take your knuckles off , and he would h it you with a big 

six- foot -- I believe it was a six- foot , it may h ave 

been a three-foot ruler , the ones where you can hold the 

middle of it so you can get a straight line when you are 

drawing ... 

10 Q. So he would rap your knuckles? 

11 A . Rap your knuckles with a set of cards . 

12 Q. Then you mentioned a ruler as well , what woul d he do 

13 with that? 

14 A . He'd smacked us across -- make sure we bend across the 

15 desk and he would smack across the backside with it . 

16 Q . You mentioned a name there , Brian, I think you said --

17 A. 

18 Q. I thi nk just to be clear , just on your statement , just 

19 

20 

so we know what the name is , I think you have said 

21 A . Aye , I have , I have got that mixed up , sorry , I was 

22 

23 

24 Q . 

25 A. 

just tryi ng to get the names right , it has been a whi le , 

do you know what I mean , but I got it in the end . 

is it , is the name? 
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1 Q. Then you tell us at paragraph 95 about a gym teacher , 

2 what was his name? 

3 A . 

4 Q . And what would he do? 

5 A . He would lock you up in the gym and throw medicine balls 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

at you , or dodgeball , he would hit you with golf balls , 

he would kick what we called a netball , it ' s the yellow 

one with a kind of furrow in it and he would line you up 

against the wall and boot that full blast or get the 

boys to boot it full blast so it would hit you in t he 

face , and you weren ' t allowed to move . 

12 Q. So you ' re getting lined up? 

13 A . Yes . 

14 Q. And this is in the gym hall? 

15 A . This is in the gym hall . Normally down on the back 

16 wall . 

17 Q . Was this in the dark that you would be? 

18 A . Yes, the only light that ' s coming in is obviously from 

19 the windows up around the top . 

20 Q . And this was volleyballs , you've said , and medicine 

21 balls? 

22 A . Yes, yes . 

23 Q. Was there also golf balls? 

24 A . There was also golf balls , yes , I had tried to deny that 

25 at first, because it ' s still scary to see them hurtling 
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1 towards you . 

2 Q. I think you tell us you were not allowed to move or run 

3 away? 

4 A. No , we weren ' t . 

5 Q. So what was the point of what he was doing? Was that to 

6 try and hit you with t he balls? 

7 A. It was just straight up terrorisation . 

8 Q. Now, did he have a particular name for this? 

9 A . Dodgeball . 

10 Q. Dodgeball . I think you ' ve said there ' s a particular 

11 

12 

13 

14 A . 

phrase , you ' ve mentioned in your statement , and just to 

see if this is the same thing we ' re talking about , 

you ' re mentioning something called ' hunt the cunt ' ? 

' Hunt the cunt '. Sorry for my l anguage , yes . 

15 Q. That ' s okay . Is that what it was called or was it 

16 called something else? 

17 A. No , it was called ' hunt the cunt ', yes . 

18 Q. And who would call it that? 

19 A.-. 

20 Q. How often would that happen? 

21 A. Every week . Sometimes twice and three times a week , 

22 just depending if you ' d pissed him off . 

23 Q. I f you told anybody , any other staff , about_ , 

24 would anything happen? 

25 A. Why would you tell the other staff , they were part of 
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1 this stage -- we would just get laughed at , really . 

2 Q. I think you comment, though , that he wasn ' t seen hitting 

3 you in public places? 

4 A . No , he wasn ' t ever in public , he would get the other 

5 

6 

7 

boys to do it so people always thought boys will be boys 

and fight , it was rothing real l y . But it was him that 

instigated it though . 

8 Q. From your poi nt of view there would be times when other 

9 boys would dish out punishments to you? 

10 A . Yes . 

11 Q . And it would be on his instructions? 

12 A . Yes . 

13 Q . So that ' s the impression you formed? 

14 A . Yes . 

15 Q . Then you tell us , Brian , that you threatened to actually 

16 set fire to his car once? 

17 A . I did . I did . It was a green car that he had , he 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

called it a space bus . It was a Renault Espace , one of 

the old ones , like a people carrier type . I ' d had 

enough , we were going into the gym, I was scared to go 

into the gym, and it was more in the line of defence and 

I says , ' If you hit me one time I ' ll torch your car , 

pal '. I ' ve never done that before in my life . Do you 

know what I mean . As I said he did torture _ , but , 

again , it ' s the only line of defence that a wee boy of 
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1 

2 

my small size and stature could actually come up with at 

that time . 

3 Q . So you said that to - ? 

4 A . Yes . 

5 Q . Did anything happen as a result of that? 

6 A . Yes , I was dragged into his gym hall , the door was 

7 

8 

9 

locked , I was dragged into the main gym, I was punched 

and then I was dragged through his office, made to 

apologise and then I got battered for it . Hit with 

10 a belt and everything . 

11 Q . Who did that? 

12 A.- . 
13 Q . Okay . I think you ' ve said , just so we ' re clear , Brian, 

14 

15 

about that incident, I think you've mentioned someone 

called -

16 A. Yes, I believed it was him who took me in that day, but 

in my other statement it was and it was 17 

18 probably on the violent incident report that it was 

19 - that came in to the gym that day . I was 

20 confused in the beginning of my statement . 

21 LADY SMITH : Brian, you mentioned your size . 

22 A . My size . 

23 LADY SMITH : I was wondering about that . 

24 A . I was small . I was a small wee tiny boy . 

25 LADY SMITH : Were you smaller than other boys of your age? 
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1 A . I was , yes . 

2 LADY SMITH : Thank you . 

3 MS FORBES : Just so I ' m clear , and it ' s my fault , Brian, 

4 

5 

6 

7 

8 

I just want to make sure I ' ve got it right about what 

happened to you after you threatened to torch 

-

' s car . Who was it t hat took you into the 

A. It was took me into there . It was 

definitely 

9 Q . So it wasn ' t - ? 

10 A . It was - • s car , it was - in the gym, but 

11 it was - to took me into that gym hall to get 

12 that doing . 

13 Q . You ' ve said that on that occasion you were punched and 

14 kicked and hit with a belt? 

15 A. Yes . 

16 Q . I think you ' ve said in paragraph 97 , so just so we can 

17 

1 8 

19 

clarify this as well , Brian, after that incident you've 

ment ioned blaming threatening to torch 

his car too and smash his windows? 

20 A . Yes , that came after a different incident . 

21 Q . Okay . So was there an incident , then , that resulted in 

22 you threatening to torch ' scar? 

23 A . Yes , that was in Millerston unit . 

24 Q . What happened in relation to that incident? 

25 A . He broke my nose and knocked out two or three of my 
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1 

2 

3 

4 

teeth . I had to get fillings in them . And ­

came down to the dentist with me and stood there with me 

so I wouldn ' t say anything to the dentist about what 

happened . 

5 Q. You do mention there that you were beaten up and down 

6 the unit so bad that you needed three fi l lings? 

7 A . Yes . 

8 

9 

Q. You talk about the fact that 

an ex- boxer? 

was 

10 A . He was , yes . 

11 Q . Did he have a nickname? 

12 A . - · 

13 Q . You also say that on that occasion that you were knocked 

14 out? 

15 A . Yes . 

16 Q . And who 

17 

18 

19 

A. knocked me out . He punched me that hard 

that he just knocked me out and I was out cold for five 

minutes , down to the bottom of the stairwell . 

20 Q . Do you remember what it was that led to that incident? 

21 A . I was used to abuse , basically it was the only thing 

22 

23 

24 

25 

that I had to really to use against people , do you know 

what I mean . I wasn ' t a v iolent person . Never h ave 

been really, do you know what I mean . But it was just 

the only t hing came out of me in a moment of anger . 
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1 Q. So these t hreats to torch the car? 

2 A . All threats , do you know what I mean? He still lives in 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

the same house and I ' ve never once went to his door , 

I' ve seen him in shops and that and I had to stop my 

mates from battering him because of what happened to me 

in Kerelaw, and, again , if I was that really 

a vindictive a person I would have done it , although 

I never actually did anything . 

9 Q . He is someone who still lives in the same area? 

10 A . Yes , they all do . They all do . They all still stay in 

11 the same houses . 

12 Q. There was an incident , I think you say, a cycling trip 

13 

14 

15 

16 

later on to Newcastle? 

A . Yes , and that was - and who took 

us down to Once Brewed , Twice Brewed . It ' s in the 

Northumbria neck of the woods . 

17 Q . So this was a cycling holiday with you and some of the 

18 

19 

20 

A . 

staff? 

, _ , and 

21 Q . I think you tell us that he never forgot about what you 

22 said 

23 A . No . 

24 Q . -- because he treated you differently on that journey? 

25 A . Yes . 
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1 Q. What happened? 

2 A . I was made to carry up pots and pans and all the cooking 

3 

4 

utensils on my back , made to go up maybe 25 to 35 of 

those towe l s , in order to go to the countryside . 

5 Q. Just moving forward a little bit , you were asked about 

6 

7 

healthcare and I think you tell us about an incident 

where you were hurt your head and there was a cut? 

8 A . Yes , I was cut on my forehead down there running out of 

9 ' s classroom. 

10 Q. This was an incident , I think you say, when you were 

11 trying to run away , i s that right? 

12 A . Yes , I was getting bullied in c l ass and I tried to run 

13 

14 

15 

16 

17 

away out of the class and he booted the door open , right 

in my head . Matt George had to take me to get stitches 

and then brought me back and 

out for a McDonald's . 

Q . You said was it 

bought me 

' s class . 

18 A . Yes . 

19 Q . I t was him who slammed the door in your face? 

20 A . Basically, yes . 

21 Q . But you mentioned Matt George there? 

22 A . He came , he obviously -- I was knocked out and obviously 

23 

24 

25 

... his classroom was just round the corridor , so 

obviously there was commotion , he ran to see what had 

happened and then seen me lying there with blood running 
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1 down my face . 

2 Q. I think you say that after that you had an injury to 

3 your head --

4 A. Yes . 

5 Q. -- and you weren ' t taken anywhere particular to get 

6 medical t reat ment? 

7 A. Yes . 

8 Q. But they just put some butterfly stitches? 

9 A. I think they was , yes . 

10 Q. You don ' t remember going and getting it properly sewn 

11 up? 

12 A. No , I never got i t properly sewn up no . 

13 Q. This is something you indicate today, Brian, that you 

14 still have a mark there? 

15 A. I have , I ' ve still got the scars . 

16 Q. Just moving further in your statement , Brian, you tell 

17 

18 

us a little bit about running away at Kerelaw and you 

say that boys and girls would run away together? 

19 A . Yes . 

20 Q. But also boys and girls would have sex in Kerelaw 

21 together? 

22 A . Yes . 

23 Q. And that staff would let boys take girls up to their 

24 room? 

25 A . Yes . 
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1 Q. How old were you at that time? 

2 A . I was probably about 16 year- old , part of it was 

3 

4 

obviously going on before I got there and it was still 

going on . 

5 Q. So was it the older boys , then? 

6 A . Aye , it was the o l der boys who normally stayed at the 

7 

8 

9 

end of the building in a flat to get perks and that , 

because they were quiet and they behaved and they kind 

of got the respect off the staff . 

10 Q. I think you tell us that because of the bullying that 

11 

12 

you suffered at Kerelaw you used to try and stand next 

to the office door? 

13 A . I did , yes . 

14 Q. Did you think that that would stop? 

15 A. I thought that would actually stop the bullying and 

16 

17 

maybe give me a wee bit of protection for a while , and 

probably give me a wee easy morning . 

18 Q. When you tried to do that what woul d happen? 

19 A . The staff would come in for their shifts and tell you to 

20 

21 

22 

straight fuck off away from their room so they could 

have their cup of tea in peace . 

Sorry for my language . 

23 Q. Was there anyone in particular that you remember being 

24 

25 A. 

involved in that? 

Callum, 
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1 

2 

3 

, they were all t he exact 

same . They all wanted to be left along to have their 

cuppa and chat in peace . 

4 Q . I think you say later on in life you were involved in 

5 a car accident? 

6 A . Yes . 

7 Q. And as a result of that a doctor told you there was 

8 an old injury? 

9 A . Yes . 

10 Q. And that was a fracture to your sternum? 

11 A . Yes . 

12 Q. Thinking back, you tel l us the only thing you can t hink 

13 about is an i ncident at Kerelaw? 

14 A . When - was punching us through the doors . 

15 Q . You say punching you through the doors, where was that? 

16 A . It was straight across from the office where we always 

17 

1 8 

19 

stand so we wouldn ' t get bullied and it was just behind 

you was the actual shower cubicles next to the fish 

tank . 

20 Q . What was happening immediately before he did that to 

21 you? 

22 A . He says if you can take a punch off me , a wee bit of 

23 

24 

25 

respect, and then he ' ll take yous out for t he day , so he 

will say try and see if you can take this punch try and 

get a wee bit of respect maybe it will ease you in , you 
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1 

2 

know what I mean? That was the normal thing , you know 

what I mean ? 

3 Q. His thing was tryir.g to see if you would take a punch? 

4 A. Mm- hm . 

5 Q. If you d id , then you would get rewarded? 

6 A. Yes , we thought he were trying to toughen us up for 

7 later life . 

8 Q. You say i t was a punch in the chest that he would do? 

9 A . Yes . 

10 Q. You ' ve already told us that he would sort of model 

11 himself on 

12 A. Yes , and he actually was t he same sort of bul k and size 

13 as hands like shovels . 

14 Q. In relation to you , was there a big difference comparing 

15 your sizes? 

16 A . Yes , I was a lot s maller than I am today . 

17 Q . 

18 A . 

19 

20 Q. 

21 A . Yes . 

22 Q. I think you tell us , Brian, that your unit wasn ' t 

23 fenced . Was that the Millerston? 

24 A . Millerston, yes . 

25 Q. So you would run away as often as you could? 
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1 A . Yes . 

2 Q. Sometimes you were away for two or three weeks? 

3 A . Sometimes away for months . 

4 Q . I think you say that you were still there at 17 ; is that 

5 right? 

6 A . Yes , then I left on my 18th birthday . 

7 Q. At that time I think you say when you were running away 

8 

9 

you were sharing a room sometimes , well , getting a bed 

from a boy you used to share a room with at Kere l aw? 

10 A . Yes , 

11 Q . So he was out by this point? 

12 A . He was out . Me and him kept running away and to the 

13 

14 

point where he never actually came back because of 

and tortured him . 

15 Q . If that wasn ' t available would you also have to sleep 

16 in 

17 A . I had a lot of -- I had a good few friends in Kerelaw 

18 

19 

20 

21 

22 

that would protect me , because they knew I didn ' t belong 

in a place like that and I fought with the system to be 

fair and they would help me to take me away , look after 

me , and make sure I was fed and that when I was ever 

there , and trying to keep me away from the trouble . 

23 Q. Were there times you would have to sleep in cars though 

24 as well? 

25 A . We slept in cars up the back , in Dumbarton , in the back 
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1 

2 

of petrol stations and that and we slept in old 

farmhouses and stuff , yes . 

3 Q. But i nevitably you would be caught and then taken back? 

4 A . We would always be caught and taken back . 

5 Q. When you were taken back, what would happen? 

6 A . We would get battered for running away in t he first 

7 place . 

8 Q. Who would be doing that? 

9 A . Night shift workers , if you ran away in their shift they 

10 normally got us to do it as well . 

11 Q . So the night shift workers? 

12 A . Tom and , yes , they were very violent . 

14 A . Tom and - you know what I mean? 

15 Q . They were the ones you remember in particular --

16 A. Yes . 

17 Q . -- who would punish you when you returned? 

1 8 A . Yes . To t he point where we never actually went back 

19 until the new shifts came on . 

20 Q . Then I think you tell us because of running away, you 

21 

22 

were back and forward to Children ' s Panels d u ring your 

time in Kerelaw? 

23 A . Yes . 

24 Q . You comment at paragraph 108 at one point being told 

25 that you were getting 18 months or something? 
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1 A . Mm- hm . 

2 Q. Was that you were put on a sort of order to be at 

3 Kerelaw? 

4 A . Yes , it was just a~other , it was just another 

5 

6 

alternative , I stopped listening at that point , but 

I was to be t here for another 18 months . 

7 Q. You comment, Brian , that it was soul destroying because 

8 you thought you would never get out the place? 

9 A . Yes , I did . Thougtt I was trapped there for life . 

10 Q. Then if we go to a~other part of your statement , Brian, 

11 

12 

13 

it ' s headed up , and I think this might be incorrect , i t 

says ' Abuse as Kerelaw Secure Unit ', but what we ' ve been 

talking about is t te open unit , is that right? 

14 A. Yes , t hat ' s correct . 

15 Q . Were you ever in tte secure unit when you were in 

16 Kerelaw? 

17 A. I was never i n the secure unit . 

18 Q . That ' s fine . 

19 

20 

What you ' re saying to us , Brian, is that there was 

essentially in Kerelaw daily physical attacks --

21 A . Yes . 

22 Q. -- from staff and other boys? 

23 A . Yes . 

24 Q. You were constantly getting abused? 

25 A . Yes . 
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1 Q. From your point of view you didn't see any reason for it 

2 at all? 

3 A . No reason whatsoever . 

4 Q. You were punched, kicked, hit with stuff , and dragged 

5 through rooms? 

6 A . Yes . 

7 Q. Dragged down concrete stairs and carpets? 

8 A . Yes . 

9 Q . Hit with pool balls and pool cues --

10 A . Yes . 

11 Q . -- and anything they could get their hands on? 

12 A . Yes . 

13 Q . You say i t was one of the worst cases of bullying in 

14 Kerelaw? 

15 A . Yes , at my time . 

16 Q . Just to be clear , when we ' re talking about what was 

17 

18 

going on there witt pool balls and pool cues, are you 

saying that was i n relation to other boys? 

19 A . Not just other boys . Staff as well . And if the staff 

20 couldn ' t do it they ' d get the boys t o do it for them . 

21 Q . So it ' s not just other boys that you're talking about 

22 there? 

23 A . No . 

24 Q. At paragraph 110 you talk about Matt George . 

25 A . Yes . 
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1 Q. And he was the art teacher? 

2 A . Yes . 

3 Q. I think you tell us that the staff were involved in 

4 assaul t on you daily? 

5 A . Yes . 

6 Q . You ' ve mentioned a lready the fact that if you stood at 

7 

8 

9 

the office to try and get help from bullying the staff 

would come out and they would either punch you i n the 

chest 

10 A . They would take a bolt . 

11 Q . I think you have mentioned your face getting scraped 

12 down the fish tank brickwork? 

13 A. Yes , the fish tank used to sit up about that height and 

14 

15 

16 

then it was bricks underneath all the way round , and it 

was those bricks with the ridges all the way round the 

sides of t hem . 

17 LADY SMITH : Sorry , you indicated your chest height sitting 

18 down . 

19 A . I know, but once I 'm standing up it would be . 

20 LADY SMITH : Okay . The fish tank was sitting on some 

21 brickwork , was it? 

22 A . Yes . 

23 LADY SMITH : Right . Ttank you . 

24 MS FORBES: This was a fish tank that was in the Millerston 

25 Unit? 
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1 A . Yes , in t he hall in Millerston Unit across from the 

2 office . 

3 Q. That was near to the office? 

4 A . Yes . 

5 Q. Where the staff would sit? 

6 A . Yes . 

7 Q. Then you name some of the staff that you say assaulted 

8 you regularly . 

9 A . Yes . 

10 Q. Are you able to -- now, it ' s not a memory test --

1 1 A . -

12 _ , Matt George , John Muldoon , we have got 

13 

14 

15 

16 

I could sit here all day and reel them off . I ' ll 

never forget a single one of them . 

17 Q . We have all those names in your statement 

1 8 A . Yes . 

19 Q . -- so I just want to ask you about a couple of incidents 

20 

21 

22 

and people that you tell us about in particular , Brian . 

At paragraph 111 you talk about 

you ' ve already mentioned? 

23 A . Yes . He was one of my main abusers . 

24 Q . So he was --

25 A . He was one of the main abusers . 
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1 Q. The main abusers? 

2 A . Yes . 

3 Q. I think you tell us he took a dislike to you? 

4 A . He did . 

5 Q. You describe where he came from in Glasgow? 

6 A . Yes . 

7 Q. And you say that was Mount Vernon 

8 A . I ' m positive it was Mount Vernon , yes . 

9 Q . What is it that makes you think that? 

10 A . Because he lived round the corner from the football 

11 

12 

ground . It could well be Mount Florida, but it ' s Mount 

something , isn ' t it? 

13 Q . Was i t because you had seen him there or had you heard 

14 people ta lking about where he lived? 

15 A . I ' d been to his house . I could describe his house , when 

16 

17 

you're walking up the stairs you've got a car collection 

going all the way up his wall , right to the ceiling . 

18 Q . You ' d been to his touse on one occasion, was that when 

19 you were in Kerelaw? 

20 A . I ' d been to his ho~se on ten occasions . 

21 Q . Who was it who was taking you there? 

22 A . Him himself . He took quite a few of us up there . And 

23 

24 

25 

then Orla took me up to try and bury the hatchet with 

him, because there was a Belfast sink she wanted for her 

farm, but I knew she was never fitting that thing in 
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1 that wee Fiesta of hers anyway . 

2 Q. Was this when you were in Kerelaw? 

3 A . Yes . 

4 Q. So you were staying at Kerelaw --

5 A . Yes . 

6 Q . And there were occasions when he would take you to his 

7 house? 

8 A . Yes . 

9 Q . When you were at his house , what would happen? 

10 A . Nothing , his wife and kids were there . There must have 

11 

12 

13 

14 

15 

been five or six of us there at the time . We were 

always going up at Glasgow and he probably stop the car 

for me to jump in and get some stuff , oh come up , we ' ll 

get a quick cuppa and stuff , and that was up and down 

his house . 

16 Q . What was t he purpose of you going there , as far as you 

17 were concerned? 

18 A . The purpose of me going there with Orla was just to try 

19 

20 

and make sure that I buried the hatchet and think he was 

an all right guy so I wouldn ' t report him anymore . 

21 Q . You describe him a little bit in your statement , Brian . 

22 You say that he wore kind of these brown cords? 

23 A . Yes . 

24 Q. Then the next thing you say is that he had some head of 

25 hair? 
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1 A. Yes , he never combed it , he used to always hide it with 

2 Russian hats . 

3 Q . When you say he had some head of hair --

4 A. I t was kind of busty at the sides . He kind of never 

5 combed it . It was a pure mess . 

6 LADY SMITH : Brian , you mentioned Orla? 

7 A. Orla . Orla was a wee Irish woman that worked in there . 

8 LADY SMITH : She worked i n there? 

9 A. She worked in Kerelaw Unit . 

10 LADY SMITH : What waster job? 

11 A. I think she was -- she worked there in t he day unit , but 

12 

13 

14 

I think she was just t here to try and take some boys out 

from t ime to time , so she would be a relief worker type 

thing . I ' m sure t tat was her role there . 

15 LADY SMITH : Okay . Was she anything to do with the social 

16 work? 

17 A. She could have bee~, yes , I think she worked the social 

18 work for some time . 

19 LADY SMITH : Right , okay, thank you . 

20 A. You ' re welcome . 

21 MS FORBES : Would she be there on the occasions that you 

22 went to 

23 A. She was there on o~e occasion, because me and her went 

24 up in her wee gree~ Fiesta . 

25 Q . So just one occasion? 
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1 A . Just one occasion, yes . 

2 Q. Again , just on that occasion when you went with her, did 

3 she say why you were going? 

4 A . No . She said she was going up for a Belfast sink, one 

5 

6 

of the old troughs for a farm, but there was no way that 

would fit inside that car . It was tiny . 

7 Q. So it was to get a Belfast sink? 

8 A . Yes . 

9 Q . For her , or for --

10 A . For her . 

11 Q . From your poi nt of view , did she get the sink? 

12 A . I can ' t remember if she got the sink, but I was there 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

with her at ' sand the sink was out in the KBW 
I 

back garden . I don ' t think we actually got it round to 

the car because it was too heavy . I think she said we ' d 

come back for it another time , but I think that was just 

an excuse to actually go up there to try and -- because 

was under investigation at the time and 

he ended up having to work in another unit somewhere 

else , and after all the abuse that he was giving out 

down there . 

22 Q. You were aware at that time that - was under 

23 investigation? 

24 A . Yes . 

25 Q. Was that in relation to anything that you ' d said? 
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1 A. I don ' t know, he used to batter me many times . I' d 

2 brung it up at the panels many times . 

3 Q. Had you told people about what was happening? 

4 A. Yes , I was at the age where I started questioning 

everything . 5 

6 

7 

8 

9 

Q. I n re l ation what was it that h e did to you? 

dragged my down to hit office , he ' d 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

A. 

I ' ve not mentioned on my statement as to 

tried to 

myself that night . But I ' ve said that to police and 

that all came out at court . 

17 LADY SMITH : Brian, are you telling me that - had 

1 8 written the piece 

19 A. 

20 

21 - and posted it under my door . 

22 LADY SMITH : Hang on . I ' m sorry to interrupt you . It ' s 

23 just i mportant , I want to follow this correctly . There 

24 was an article in 

25 A. Yes . 
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1 LADY SMITH : - - that mentioned 

2 A. Yes , 

3 LADY SMITH : And you think found the article? 

4 A. Found the article and brung it into Kerelaw and posted 

5 it underneath my door . 

6 LADY SMITH : He put it underneath your door in Kerelaw? 

7 A. Yes , when it was open to that specific page and h e says, 

8 

9 

10 in here '. 

11 LADY SMITH : Thank you . 

12 A. You ' re welcome . 

that's why you are 

13 MS FORBES : I think you tell us about that at paragraph 112 

14 of your statement, that you say that the comment he made 

15 to you was : 

16 ' That ' s just like you , no one wants you 

17 - -· 
18 A. Yes . 

19 Q. 

20 

21 

22 A. It did , yes . 

23 Q . You said , then , that that led to something . You said 

24 you tried to kill yourself as a result of that? 

25 A. Yes . 
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1 Q. What did you do in relation to that? 

2 A. I tried to and kill myself . 

3 Q . That was - at Kerelaw? 

4 A. - at Kerelaw, Millerston Unit , yes . 

5 Q. So you went 

6 A. Yes , and t hey had to call my girlfriend at t he time , 

7 

8 

, to talk me down . 

Q. Thankfully you were talked down 

9 A. Yes . 

10 Q. You also tell us , Brian , about some of the things , the 

11 phys i cal things , that •f◄=t1)T would do . I think you said 

12 he woul d give you carpet burns? 

13 A. Yes , scrape my face down the walls , down the fish tank 

14 brickwork . 

15 Q. He would bang your head off walls? 

16 A. Bang my head off walls , yes . 

17 Q. And he treated you like a dog? 

18 A. He treated me l ike a dog . 

19 Q. From your point of view you have said t hat he bullied 

20 you really? 

21 A. Yes . 

22 Q. This i nci dent with the - article was part of 

23 that? 

24 A. Yes . 

25 Q. That he d i d that unti l you couldn ' t take it any more? 
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1 A. I coul dn ' t take any more . I tried to ki l l myself, yes . 

2 Q. These visits to his house , did they take place after 

3 that? 

4 A. Yes . 

5 Q. So it was after you ' d been 

6 A. Yes . 

7 Q. -- and talked down that you start getting visits up to 

8 - •s house? 

9 A. Yes . 

10 Q. Do you know how long after , roughly? 

11 A. Coupl e of months , I think . 

12 Q. You a l so tell us , Brian , about another boy in 

13 parti cular , at paragraph 113 , and that he was assaulted 

14 in the TV room 

15 A. 

16 Q. And that he was someone you say you also saw on the 

17 roof? 

18 A. Yes . 

19 Q. That was at Kerelaw? 

20 A. Yes . 

21 Q . Again what was he doing up there? 

22 A. I couldn ' t tell you . Probably using it for an escape 

23 route to get away . 

24 Q . You recall the staff dragging him off the roof? 

25 A. Yes , he was up the roof on another unit , he was on 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

a smaller section, a wee walkway when you come from 

Fleming Unit into the canteen . He was up there , we were 

playing football and - was telling him to get 

down because he was going to die and llllllwas te l ling 

him to fuck off . Eventually brought him down , he was 

dragged into Fleming Unit and battered. 

And a couple of nights later he said to some of the 

lassies that he had run away with he said, and I found 

a few others , (inaudible) has passed away now, that he 

was going to break into s house and then that 

was the rumour that was going about Kerelaw School a few 

days l ater . 

They managed to catch - dragged him into the TV 

room and battered him senseless . There was about five 

or six big guys there . Then he came running into the 

pool room, flew past me andllll, jumped out one of the 

windows and was off . He never came back until he came 

back with his mum and dad for Easter . 

19 Q . After this incident on the roof he ra n away with some 

20 girls? 

21 A . Some girls from Millerston Unit . 

22 Q. Was this an occasion when he said he was going to break 

23 into - • s house? 

24 A . Yes . 

25 Q. Do you know why he was particularly --
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1 A. Because he hated him. Because he was just a big bully , 

2 

3 

he wanted to get something back on him, you know what 

I mean . 

4 Q . Then you say when he came back he was in the TV room and 

5 he was , you say , battered? 

6 A. Yes . 

7 Q. I think you tell us about the members of staff from your 

8 

9 

point of view who were involved in that at 

paragraph 114? 

10 A. Yes . 

11 Q. You say one of them was holding the door shut . Who was 

12 that? 

13 A. he is long passed away now . We used to call 

14 him _ , aye . 

15 Q. Again , I know it ' s a long time ago , but just so we ' re 

16 

17 

18 

19 

clear what your evidence is about that , Brian, I think 

in your statement you say : 

' I ' m sure it was who was holding the 

door shut ' . 

20 A. Aye , there was a few of them there , but it was either 

21 

22 

and wee _ , 

definitely there , yes . 

23 Q. I think you say then t hat there was 

24 

25 - · and 

too . Who was involved in assaulting 
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1 TV room? 

2 A. I had kind of seen it because I kind 

3 

4 

of - - when you stand at the corner of the pool room 

l ooki ng out you can see just barely see through the 

5 glass . So there was - and 

6 111111111111111 that was battering through it . He came out 

7 with big black eyes and that . 

8 Q. Did you see that for yourself? 

9 A. Yes , I seen it through the corner through the door . 

10 Q . You say that after that - ran past and 

11 A. Ran past and straight through the window, yes . 

12 Q. Was that him running away? 

13 A. That was him running away . 

14 Q. You didn ' t see him again until he came back about six 

15 weeks later? 

16 A. Yes , to get his stuff . 

17 Q . I think you tell us in relation to reporting abuse at 

18 

19 

Kere l aw, Brian, that you told your socia l worker about 

it? 

20 A . Yes . 

21 Q . What did she say? 

22 A . Nothing she could really do about it . 

23 Q. Did she also say you could maybe tel l the staff? 

24 A . I think she did , aye , but by telling the staff you would 

25 just get a battering from the other side, do you know 
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1 what I mean . 

2 Q. From your point of view was there any point in telling 

3 the staff? 

4 A . No . 

5 Q. Because it was the staff that were doing it? 

6 A . I t was the staff wto were doing it - - you couldn ' t even 

7 

8 

stay in one of the rooms , because they just didn ' t 

really care , they tad no duty of care . 

9 Q . You say as well , Brian, you were still there when you 

10 

11 

were about 17 , but you were due to be leaving Kerelaw 

soon? 

12 A . Yes . 

13 Q . But you went down to see your girlfriend in the day 

14 schoo l ? 

15 A . Yes . 

16 Q . And Jim Hunter was there . 

17 A . Yes . 

Q. And he asked you to leave? 18 

19 

20 

21 

22 

23 

A . Yes . I was actually on the school premises , but --

Q. And what did you say to him at that time? 

A . I questioned him to actually wonder why he had let 

this happen all these years and I ended up getting 

barred from the sctool . So I was at that age when 

24 I started to question absolutely everything . 

25 Q. So you ' re asking him why did he let it happen? 
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1 A . Aye . 

2 Q. Because from your point of view he was the headmas ter? 

3 A . He was the headmaster . He was the head of the school . 

4 

5 

6 

He stood outside his office and watched us all go to 

every single class and made sure we were in our class 

and i f not he would tell us to get into class . 

7 Q. Just so I understa~d , Brian , there would be the teaching 

8 

9 

side of the school , the education side , and there would 

also be the kind of residential care side? 

10 A . Yes . 

11 Q . When you say he was head of the school , do you mean he 

12 was head of the education? 

13 A. He was head of education , as I seen it . 

14 Q. Again , Brian, this isn't a surprise to you , you ' ve had 

15 

16 

17 

18 

19 

a response in relation to that from Jim Hunter , and his 

position is that he didn ' t become principal unt il 2001 , 

which would have been after you left the school . 

But from your point of view, you were under the 

impression that he was in charge of something --

20 A . He was the head guy . 

21 Q . I think you tell us that you went to the huts at 

22 

23 

Millerston to see your girlfriend . Is that the same 

incident with Jim Eunter? 

24 A . That was not long after Jim Hunter . There was 

25 a different guy i n there. I can ' t remember the boy ' s 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

name . I t hink it was llllor something . But I ' d gone 

to see my girlfriend and he opened the door and punched 

me and broke my nose and shut the door and locked it . 

I tried to kick the door to open it , but it wouldnae , so 

I walked outside and I jumped up and put my arm through 

the window . I've still got the scars to today. 

7 Q. This was a teacher who was at the huts? 

8 A. This was a teacher. 

9 Q . This was part of the day school? 

10 A. No , no , it ' s part of t he school school . 

11 Q . I think you say that he was a relief teacher , t hat 

person? 

A. Yes , he was , because to bring that 

class , until he retired, or quit . 

12 

13 

14 

15 Q . Itwasn ' t though , it was somebody else? 

16 A. It was somebody else , had long gone . 

17 Q . I think you say it was either a lrilll or a ~ 

1 8 A. Yes . 

19 Q . You describe him, he was about five-foot-eight , had 

20 brown hair and must have been in h is 40s . 

21 A . Aye . 

22 Q. That incident where you are punched in the face , you say 

23 your nose was broken? 

24 A . Yes . 

25 Q. Was that t he last day --
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1 A . That was my birthday, my 18th birthday. The same day as 

2 my panel . 

3 Q. You say you were going to be taken to your panel because 

4 that was you 18 , a~d you were to be re leased? 

5 A . Mm-hm . I was released the next month . 

6 Q . I think you tel l us you want to the panel, and t h is is 

7 

8 

at paragraph 114 , and you say that your nose was broken 

and you had blood dripping down your arm? 

9 A . Yes . 

10 Q. Did you tell the panel about what happened? 

11 A . I did , I said , you have been putting me through this 

12 

13 

14 

15 

abuse ever since I got here , you have done nothing about 

it , and you ' ve got to remember that we here , we remember 

all this , and there was a big fuss and then I was 

released next month . At the quickest opportunity . 

16 Q . When you told the panel about that did anything happen 

17 from your point of view? 

18 A . No . It must have been all written down in the minutes 

19 of the interview, the panel . 

20 Q. I think you say that just before you left Kerelaw, 

21 

22 

though , there was a kind of -- the way you ' ve described 

it is a sort of riot? 

23 A . Yes . They smashed up the school . They smash ed up the 

24 school . 

25 Q. This was after , I think , a lot of people from Kerelaw 
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1 had gone and were drinking in the park? 

2 A. Were drinking in the football ground down at the 

3 Sandylands Caravan Park , yes . 

4 Q . And then the police came 

5 A . Yes . 

6 Q. -- and chased people back? 

7 A . Chased people back , they caught us all walking across 

8 the road from the school . 

9 Q . I think you say when you got back , this is when Kerelaw 

10 was smashed up? 

11 A. Yes , it was later on that day they smashed it up . 

12 Q. The windows were smashed as well? 

13 A. Yes , the music teachers mostly, you know what I mean? 

14 

15 

Because there ' s where most of the abuse happened , in his 

wee double-locked room . 

16 Q. What did the staff do when that was happening? 

17 A. They phoned the police . They couldn ' t control all the 

18 

19 

drunk kids that was running about the school smashing 

windows . 

20 Q . I think you tell us that the staff got involved in 

21 dragging you inside 

22 A. Yes . 

23 Q. -- and there were physical assaults as well? 

24 

25 

A. Yes , they battered , hogtied him, spun him 

into t he back of a police van , he was lifted that night. 
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1 Q. Who was it who did that? 

2 A . I think it was - and · , and the 

3 night staff of course that came on as well , Tom and 

4 - · 
5 Q . You mention this Tom and - again . Are they the 

6 night staff? 

7 A . They ' re the night staff , yes . 

8 Q. I think you say that that day is sort of known as ' the 

9 Kerelaw riots'? 

10 A . The Kerelaw riots, aye , that ' s how they were known . 

11 Q . That ' s what happened just before you then leave? 

12 A . Yes , that was the kids , sick of the violence , sick of 

13 

14 

the abuse , and were just rebelling against the whole 

institution . 

15 Q . Had everything just come to a head for you at that 

16 point? 

17 A . Aye , pretty much . 

18 Q. Also at that point you knew you were leaving , because 

19 you were going to be 18 soon? 

20 A . I think it was six months before that panel , I didn ' t 

21 actually know I was leaving at that time . 

22 Q. If we ' re thinking about the timeline , this was before 

23 the panel? 

24 A . Yes . 

25 Q. Before that one on your birthday? 
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1 A . Yes . 

2 Q. Because was there a time t h en after the panel , your 18th 

3 birthday, where you went back to Kerelaw at all or not? 

4 A. I was stil l in Kerelaw for a month . I was staying in 

5 

6 

7 

8 

9 

a flat at the end of the day Mi llerston Uni t , whi ch is 

sectioned off and l ocked and you wanted a key to get in . 

Me , , and I think it was 

the other one that was left in those flats until we 

actua l ly got moved out . 

was 

10 Q. I think, Brian, then you tell us about what happened 

11 

12 

13 

after you got out of Kerelaw, that you got a flat at 

Saltcoats? 

A. I got a flat in in Saltcoats , yes . 

14 Q. Just before we leave this period in your life , Brian , 

15 

16 

17 

you tell us that there was a period at 16 where you went 

for a short stay in foster care for about two or three 

weeks? 

18 A . Yes , I did . 

19 Q . You started working and you were doing a college course? 

20 A. I was working , I was up at Brodick Castle working , I was 

21 

22 

at Oaktree College in Dundee , where I was supposed to be 

going and sitting my exams and my college work , yes . 

23 Q. I think you comment that at that time you just couldn ' t 

24 integrate into family life? 

25 A . I couldn ' t integrate into the world . 
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1 Q. But these were good people that you wer e staying with ? 

2 A. These were really good people . 

3 Q. But you just couldn ' t settle? 

4 A. No . 

5 Q. And i t resulted - -

6 A. I remember going back and forcing Kere l aw to take me 

7 back in . 

8 Q. I thi n k you tell us , Brian, at paragraph 121 , that even 

9 

10 

though it was so abusive t hat was a l l you were used to, 

you could get your head down and not be homeless? 

11 A. Yes , I suffered more abuse and violence just so I could 

12 get my head down at night . 

13 Q. So you ended up being back at Kerelaw again after that? 

14 A. Yes . 

15 Q. Just , then , to talk a little bit , Brian, about your life 

16 

17 

18 

after you left Kerelaw . You tell us about t hat from 

paragraph 122 . I think you ended up unfortunately going 

to pr i son . 

19 A. Yes . 

20 Q. You were still in that sort of mindset where you were 

21 stealing cars? 

22 A . Yes , It was an escape route , what they call an escape . 

23 Q. When you were in prison at one point you lost your f l at 

24 because somebody set it on fire? 

25 A . Yes . 
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1 Q. Then you were endi~g up having to stay in bed and 

2 breakfasts and thi~gs like that? 

3 A . Yes . 

4 Q. I think you are quite frank , Brian, saying you were 

5 

6 

7 

sometimes only out for about six hours and then you ' re 

back in again , and that was really all you knew at that 

time? 

8 A . That was all I knew, yes . 

9 Q . And i t took you until 200 1 to stop? 

10 A . It did take , yes . 

11 Q . That was the last time you were in a Scottish prison? 

12 A . That ' s the last time I was in a Scottish prison, yes . 

13 Q . I think though the~ you went down to Blackpool for 

14 a while? 

15 A . Yes . 

16 Q . And you went down to Manchester and you ended up having 

17 a prison sentence down there for drugs? 

18 A . Yes . 

19 

20 

21 

22 

23 

Q . But life was up 

A . Yes, it was all 

Q . I think you ' ve 

years , is it? 

A . Yes . 

and down for you , I thin k? 

I knew . 

beer. back in Scotland now for maybe nine 

24 Q. But during that time you ' ve had spells where you have 

25 had to l ive on the streets sometimes? 
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1 A . Yes , I was homeless . 

2 Q. But you ' ve been in your current property now for , it 

3 will be four years , will it? 

4 A . No , i t will be s i x years . 

5 Q. Si x years . Okay, so t h is i s now some t h i ng t hat you ' ve 

6 had for quite a wh ile? 

7 A . Yes . 

8 Q. And i t ' s yours . I t' s a space for you? 

9 A . Yes . 

10 Q. You tell us , Brian, about the impact of your time in 

11 

12 

13 

care from paragrap~ 126 onwards . You say that moving 

around these different envi ronments in care was really 

unsettl ing and d i fficult for you? 

14 A . I t was , yes . 

15 Q . I think you have explained today you ' d come from this 

16 childhood where everyth ing else was great - -

17 A . Yes . 

18 Q . -- and then this tragedy happened wi th your mother and 

19 everyth ing changed, 

20 A . Yes . 

21 Q . I think you comment as well that you had been mentally 

22 

23 

and phys i cally abused by 90 per cent of the staff , 

teachers , and pupi l s in your t i me i n the care system. 

24 A . Yes , I have people that can attest to that . 

25 Q. And you really wi s~ you had had a better start at l i fe? 
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1 A . Yes . 

2 Q. It ' s been a struggle at times , month to month , to get 

3 

4 

by , because it ' s been difficult to get a job and hold it 

down . 

5 A. Difficult . I still suffer with post traumatic stress 

6 

7 

disorder and it ' s kind of keeping me in the house most 

of the time . 

8 Q. At paragraph 129, Brian, you say that there was a period 

9 over a decade ago where you were in a bad p l ace . 

10 A . Yes . 

11 Q . You saw one of the staff from Kerelaw . 

12 A . Mm- hm . 

13 Q . You say that was 

14 A . Aye , I seen him, he started offering me money of the 

15 Social Work Department , I remember he worked in 

16 Kilmarnock , round the back of my house , in-. 

17 Q . I think you tell us at paragraph 129 that he offered to 

18 give you a bus ticket? 

19 A. He offered to pay my travel down south , ' How do you not 

20 

21 

22 

go back down south? You must have seemed happier down 

there , I ' ll even pay your fare , Brian '. He did say 

that . 

23 Q. I think you comment that you didn ' t realise at the time 

24 that that ' s when Kerelaw was being investigated? 

25 A . I didn ' t realise , aye , that was round about that time . 
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1 Q. Again , this is not a surprise to you Brian, we ' ve spoken 

2 

3 

4 

about this . There ' s a response from 

he does remember seeing you at a train station at one 

point about 10 or so years ago . 

and 

5 A . The train station was like half a mi le down the road . 

6 Q. He doesn ' t say that he offered to give you any mo ney to 

7 go down sou th . 

8 A . Yes . 

9 Q . But what he says is that there was another time that he 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

saw you and that was on a bus a few years ago , and at 

that time you told h i m that you ' d been in prison for two 

y e ars , and that the CID had visited you i n relation to 

Kere l aw, and in particular about the boy - and 

that you had answered their questions and tol d them what 

you knew about - . But then he said you made 

a comment to him . 

I ' m going to ask you about that , Brian, just to let 

you comment on that . He says you said : 

'I f he ' s [meaning - ] getting money for fuck 

all , then so am I .' . 

And you went on to say that you didn ' t like a couple 

of staf f at Kerelaw, but that h e , 

al l r i ght . 

, was 

I just want to ask you , Brian, what you want to say 

about t hat? 
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1 A . He now knows what angle I ' m getting at . 

2 Q. So did you say that to him? 

3 A . No . 

4 Q. I f we could just move on from that , I wanted to le t you 

5 comment on that, Brian, okay . 

6 A. No . 

7 Q. I think you go on to say that you have had issues as 

8 

9 

a result of your time in care because you have had 

insomnia , there ' s been nightmares and flashbacks? 

10 A . Yes . 

11 Q . And any medication you get you didn ' t want to take 

12 because i t would make you feel groggy? 

13 A. Yes , it would make me feel as if I was on a boat . 

14 Q. You ' ve gone to the police to report abuse in care? 

15 A . No , they came to me . 

16 Q . Apologies , they came to you , but you've reported the 

17 abuse? 

18 A . Yes . I ' ve not stopped reporting it . I h ave been in the 

19 

20 

21 

police station 14 to 16 times and I ' ve given statements . 

Q. And is there -- online , is there a page 

talking about people who were abused at Kerelaw? 

22 A . It ' s a Kerelaw gro~p with former members of Kerelaw, 

23 yes . 

24 Q. Have you put your story out there? 

25 A . I put my story out there before I even spoke t o the 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

police . It wasn ' t until a year , a year or something , 

you can ask Mr Gaffney , he said well , let him read it , 

(inaudible) and it wasn ' t until a year later that 

I released that story and then I contacted the Child 

Abuse Inquiry when I heard there was a new 

investigation . 

7 Q. You have been quite open about that? 

8 A . Very open , yes . 

9 Q . And you have waived your right to anonymity? 

10 A . Yes , because I want people to know what happened . 

11 Q . I think in relatio~ to sort of what could be learned 

12 

13 

14 

from what happened to you , Brian, you tell us at 

paragraph 141 that in your view care homes should have 

an independent body there all the time . 

15 A . Yes . 

16 Q . That isn ' t affiliated with the staff? 

17 A. Yes . 

18 Q . And can ' t be friendly with them? 

19 A . And make sure those weans are looked after . 

20 Q. Thinking about hopes for this inquiry, you tell us at 

21 

22 

23 

paragraph 142 , that you hope that every single person 

who comes forward to this Inquiry can have their stories 

heard and you hope that they are believed . 

24 A . Yes . 

25 Q. Is that important to you Brian? 
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1 A . Very important , yes . 

2 MS FORBES : Brian, that ' s all the questions I have for you . 

3 

4 

5 

So thank you very much . 

I s there anything you want to say that you have not 

had a chance to say? 

6 A . No , I'll leave that for another time . Th ank you . 

7 LADY SMITH : Brian , can I add my thanks before I let you go . 

8 

9 

10 

11 

12 

It's been really good having you here to give us 

evidence in addition to the evidence I a l ready have in 

your written statement . 

I 'm really grateful to you for bearing with us and 

answering questions for an hour and a hal f . 

13 A . No problem at all . 

14 LADY SMITH : I ' m able to let you go now . Thank you . 

15 A . Thank you very much . 

16 (The witness withdrew) 

17 LADY SMITH : Before I rise for the morning break , some names 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I want to mention that have been used in the course of 

Brian ' s evidence of people who have the protection of my 

General Restriction Order , so they ' re not to be 

identified outside this room . 

Beginning with a couple of the boys who were at 

Kere l aw with Brian, But 

then turning to 

Jim Hunter , 
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1 

2 word 

He has also used the 

, but I think they are one and the 

3 same person when he is referring to them. 

4 - · 
5 and - . 

6 Thank you very much , I ' ll stop now for the break . 

7 We ' ll sit again at about 11 . 45 am . 

8 (11 . 27 am) 

9 (A short break) 

10 (11.47 am) 

11 LADY SMITH : Mr Peoples , who is next? 

12 MR PEOPLES : My Lady, the next witness giving evidence today 

13 

14 

15 

16 

will be referred to as ' Joe ' . 

Can I just say this , that ' Joe ' has previously given 

evidence in the foster care case study on Day 327 on 

27 September 2022 . 

17 LADY SMITH : Thank you very much . 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

1 Joe ' (affirmed) 

LADY SMITH : ' Joe ', do sit down and make yourself 

comfortable . 

' Joe ', as before , your written statement is in the 

red folder and , of course , I have already read it . That 

is part of your evidence to the Inquiry . But thank you 

for agreeing to come along today and expand where we 

want you to do so in relation to some particular aspects 
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1 of it . 

2 A . Sure . 

3 LADY SMITH : I ' m really grateful to you for doing that . 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

The statement can also be brought up on the screen, 

and we ' ll go to the different parts of it that we ' re 

using as we refer to t hem in evidence . So that will be 

there if you want it . You don ' t have to use it , and if 

you don ' t want it showing on the screen, just say and we 

can switch it off . 

Otherwise , ' Joe ', as you may remember , I was keen to 

make clear to you before that I want to do anything 

I can to make givi~g evidence as comfortable for you as 

possible so that you can give the best evidence you can 

to help us with our work here . 

So let me know if , for example , you want a break , or 

if there ' s anything else that would be helpfu l . 

17 A . Sure . 

18 LADY SMITH : Of course I ' ll consider it and , if at all 

19 

20 

21 

possible, I ' ll do what you ask . 

If you are ready, I ' ll hand over to Mr Peoples and 

he ' ll take it from there . Is that all right? 

22 A . Yes . 

23 LADY SMITH : Thank you . 

Mr Peoples . 24 

25 Questions from Mr Peoples 
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1 MR PEOPLES : Good morning , ' Joe'. Can I start by giving , 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

for the benefit of the transcript , the reference that we 

give to the statement you ' ve provided to the Inquiry . 

That reference is WIT . 001 . 001 . 8429 . It ' s in the red 

folder in front of you , and perhaps I should just, 

again , do as I thirk you probably were asked to do 

before , j ust go to the final page of the statement on 

page 31 . Could you confirm that you state there that 

you ' ve no objectior to your witness statement being 

published as part of the evidence to the Inquiry , that 

you believe the facts stated in your witness statement 

are true , and you signed t hat on -- I think is it the 

9th or the 4th . 

14 A. I think it ' s the 4th . 

15 Q. 4 May 2018? 

16 A. Yes . 

17 Q. As I i ndicated shortly before you came into the room 

18 

19 

20 

today , ' Joe ', that you have previously come to the 

Inquiry to give evidence in a case study dealing with 

foster care . 

21 A. Yes . 

22 Q. For your benefit , I can perhaps remind you i t was on 

23 

24 

25 

27 September 2022 , which was Day 327 of our hearings . 

I think you ' ll appreciate that because you did give 

evidence , I ' m not planning to go over too much of that . 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

I may recap a little bit so that we have the context for 

the evidence you are giving today , which will mainly 

concern Kerelaw . Eut I may mention some of the other 

places that we ' re r.ot looking at specificall y , just to 

get a degree of car.text to the evidence you are giving . 

Can I start by just briefly looking at life before 

care, and I don ' t intend to take this at length because , 

as I say, I think it may have been canvassed . But 

I think you know very little about your earl y childhood 

other than what ' s been gleaned from records , because you 

tell us at paragraph 2 that social work put you on 

a vul nerable child list as soon as you were born . Your 

parents , as you put it , led a chaotic lifestyle . Your 

mother was a drug addict and your father a drinker and 

at times quite abusive? 

16 A . Yes . 

17 Q . You have one older brother ; is that right? 

18 A . I do , yes . 

19 Q . I think you tell us in the section, dealing with life 

20 

21 

before care , that there was , from an early stage , 

involvement of social services with you and your family? 

22 A . Yes . 

23 Q. Indeed , I think you have some difficulty in trying to 

24 

25 

remember , perhaps , precisely the places you were in , 

because you were ir. quite a number of places as a very 
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1 

2 

3 

young child, and I' ll just run through them to some 

extent , because I think you have been able through 

records 

4 A . To remember t hem all , yes . 

5 Q. to work out where you were before you ended up in 

6 

7 

Kere l aw, which is the place I ' m going to ask you most 

about today . 

8 A . Yes . 

9 Q . You tell us , starting at paragraph 7 , t hat your first 

10 

11 

12 

13 

14 

care setting when you reckon you were under five years 

of age was a children ' s home in Glasgow. Secondary lnst1tut1ons - t 

Secondary Institutions - to be published later 

15 A. Mm-hm . 

16 Q . Okay . 

17 

1 8 

19 

Then I think you then had a spell , or quite -­

perhaps a lengthy spel l with being f ostered in the 

Falkirk area with foster carers . Is that right? 

20 A . Yes . 

21 Q . During the foster care case study you told us about some 

22 

23 

24 

abuse that occurred in the foster home , which I think 

involved largely your foster father at the time . Is 

that right? 

25 A . Yes . 
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1 Q. I ' ll not rehearse that . We have that evidence before 

2 us --

3 A . Yes . 

4 Q. so I won ' t go back into that , if I may . 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

What you do say, although I should perhaps point out 

i s that while you tell us about the nature of t h e abuse , 

I think you did indicate , both in your statement , at 

least , and perhaps in your evidence , that while you were 

shouted at and grounded if you were misbehaving , your 

foster dad didn ' t resort to violence but there was 

always thi s threat of violence and a threat that he 

would take h i s belt off , and at times you were , I think , 

placed on a chair in a room in the dark and not allowed 

to move until he said so . 

15 A . Yes . 

16 Q . I think that ' s the broad picture , as wel l as certain 

17 

18 

things he did , I ttink , when you were made to eat food 

with salt in it, wt ich you thought was sweet? 

19 A . Tablet . Yes , tablet , i n stead of sugar it was salt . 

20 Q. Having been caught smoking you and your brother were 

21 

22 

made to smoke a large quantities of cigarettes and drink 

beer with salt placed in the bottle? 

23 A . Yes . 

24 Q. I think that when you were 12 years of age that 

25 placement ended i n around 1999, or thereabouts . 
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1 

2 

3 

4 

Then , after a short stay with another foster family , 

you went to stay for about two months with foster carers 

in the Dunfermline area . I think you told the Inquiry 

on a previous occasion that there were no issues there? 

5 A . Yes . 

6 Q. Then , after that placement, you were moved to another 

7 

8 

9 

children ' s unit in Glasgow, which you tell us about , 

I think starting at paragraph 55 of your statement . 

I t ' s blacked out 

10 A . Yes . 

11 Q . -- but you can take it we know what's behind it and it ' s 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

been read if I ask you any questions about it . 

As far as that children ' s home is concerned , again 

I' m not going to spend too much time in that section 

today . Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary Institutions - to be published later 

21 A . Yes . 

22 Q. Then your next placement was another children ' s home in 

23 

24 

25 

Glasgow, Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary I nst1tut1ons - to be published later 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 A 

12 

13 

14 

Secondary Institutions - to be published later 

15 LADY SMITH : ' Joe ', I just want to see if we can get the 

16 microphone adjusted so it ' s a bit closer to you . Maybe 

17 you can get a little bit closer to it . 

18 It might help if it ' s just bent down a wee bit and 

19 you are speaking over the top of it. 

20 A. Is that all right? 

21 LADY SMITH : Mr Peoples , let ' s see how that is . 

22 A. Is that better , yes? 

23 LADY SMITH : I think that ' s coming over better . 

24 MR PEOPLES : If you can keep your voice up if you can , 

25 I know it ' s difficult . 
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1 A. I' ve got a cold, so I ' m sorry . 

2 LADY SMITH : I ' m sorry to hear that . 

3 MR PEOPLES : It ' s just that it ' s perhaps -- if you can , i t 

4 would obvious l y he l p if you ' re able to speak a l ittl e 

5 louder . You may have a q u i et voice generall y a nd it may 

6 not be easy . But if you can , that woul d be helpful . 

7 

8 

9 

10 

11 A . 

12 Q . 

13 

14 

15 

16 

17 A. 

1 8 Q. 

19 

20 

21 A . 

22 Q. 

23 

24 A. 

25 

;:,econaary insmuuons · IO oe puo11snea Ia1er 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 Q. 

8 

9 A. 

10 Q. 

11 

12 

13 

14 

Secondary Institutions - to be published later 

15 A. Yes , but in hindsight , when I lived in Dunfermline 

16 

17 

18 

19 

Secondary I nst1tut1ons - to be published I I was settled . It seemed to 

be something that was working well . Secondary lnslltut,ons - to be published 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

20 Q. In a sense , if you had had a foster placement , such as 

21 

22 

23 

the one in Dunfermline which didn ' t have some of the 

problems t hat the earlier one had , that woul d have been 

perhaps what you t hought would have been best for you? 

24 A. I think it had to be somebody that could adapt to my 

25 needs , it had to be somebody who had to be specialised 
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1 

2 

to cope with my kind of certain behaviours , and that 

worked . It worked in Dunfermline . 

3 Q. I was going to say , the people in Dunfermline , it would 

4 

5 

appear , managed to deal with that successfully . Is that 

your recollection? 

6 A . As far as -- my onl y recollection of it is before I l eft 

7 

8 

they said they wanted to keep me . But they were not 

allowed to , basically . 

9 Q . Was there some talk -- maybe this explains it , I think 

10 

11 

12 

you may have told us this before , was there some 

suggestion that social work felt that the best placement 

was p l acing you with an Asian fami l y? 

13 A . Yes . 

14 Q. I n fact you had said to them that that ' s not what you 

15 

16 

wanted , you wanted to stay in what I think you describe 

as your comfort zone? 

17 A . Well , I ' ve never -- I hadn't been around any Asian 

18 

19 

20 

21 

22 

fami l ies my ful l life . Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

I didn ' t -- I didn ' t see my parents . I wasn't -- I was 

completely Westernised . My mum, I ' ve never seen family . 

23 LADY SMITH : Of course , 'Joe ', as you explained, you first 

24 went into foster care when you were very small --

25 A . Five months old , so ... 
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1 

2 

LADY SMITH : 

a long time 

so you had been away from your birth family 

3 A . Yes . 

4 LADY SMITH : -- with other people , and for years in a home, 

5 a family-type setting . 

6 A . I think everywhere I ' ve went, as I started to get a bit 

7 

8 

9 

10 

older , maybe even from Garfield , I ' ve tried to make 

everywhere I have lived my home . Like even when going , 

as you say , Maxton , I ' ve tried to make it my home 

because it ' s all I had . 

11 MR PEOPLES: There may have been a well intentioned but 

12 

13 

14 

15 

16 

perhaps misguided assumption that what was best for you 

was eventually to find an Asian family where you would 

become a foster placement . I think you ' ve explained to 

us why you didn ' t consider that to be the best option 

for you, given ... 

17 A . I could understand if that was something that happened 

18 

19 

20 

at a very young age , but it didn ' t . You couldn ' t be 

looking at something like that when I ' m turning -- about 

to become a teenager . 

21 Q . In this children ' s unit that you went to after your stay 

22 

23 

24 

25 

with the foster carers in Dunfermline , 

Secondary Institutions - to be published later 
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1 

2 

3 

4 

5 A. 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 Q. 

14 

15 

16 A. 

17 Q. 

18 

19 

20 

21 

22 I 

23 

24 

25 
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1 A. 
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2 Q. 

3 

4 

5 A. 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 • 
18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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15 

16 
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18 
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Secondary Institutions - to be published later 
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1 

2 

3 

4 

Secondary Institutions - to be published later 

5 MR PEOPLES : Your next placement , and I think you say that 

6 it was a - - I think it might be what we would have 

7 called in the past a List G school , not a List D School , 

8 but don ' t worry about that . It ' s maybe not for you to 

9 worry about . 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 
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1 

2 

3 A . 

Secondary Institutions - to be published later 

4 Q . So your next placement was Kerelaw; is that right? 

5 A . That was -- yes , it was a strange one when that 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

happened . Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

Secondary lnstitut1ons - to be published later 

99 



1 

2 

3 

4 

Then I stayed there Monday to Friday again , so I was 

there seven days , and then the following weekend I got 

told that I ' m going to -- basically just got told , 

' You ' re going to a place called Kerelaw'. 

5 Q. You ' re descri bing a situation where you really d idn ' t 

6 

7 

8 

get a proper explaration why the current situation was 

coming to an end ard why you were going to a particular 

place? 

9 A. No . I just got to ld, ' That ' s not your house any more ' . 

10 Q. Did you know anything about Kerelaw before you went 

11 

12 

there? Had anyone spoken to you about it or what 

reputation it may tave had? 

13 A. No . 

14 Q. You went t here witt no knowledge of what you were going 

15 to? 

16 A . Pretty much , yes . 

17 Q . I think you tell us that you went to Kerelaw when you 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

were about 13 and you tell us about Kerelaw in your 

statement at paragraphs 86 to I think around 107 of your 

signed statement . I ' ll pick up some of the things you 

say in that sectior of your written statement . 

You tell us at paragraph 86 that you were placed in 

one of the units t tere , called Millerston . You can take 

it that we ' re familiar now with the fact that when you 

went t here there were , in what ' s called the open school , 
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1 four units , two for boys, two for girls? 

2 A . Yes . 

3 Q. And Millerston was a boys ' unit? 

4 A . Well , initially, my first weekend I was in Fleming Unit , 

5 

6 

and then the next time I went back I was in Millerston 

Unit . 

7 Q. Fleming was another boys ' unit? 

8 A . Yes . 

9 Q . Was there also a girls' unit called Wilson and another 

10 called Baird? 

11 A . Baird and Wilson . 

Q . You reckon -- well , you say at 8 6 , maybe 12 

13 

14 

15 

16 

ask you this first of all. You say : 

'It was a horrible , minging place . I 

Was that the first impression or was 

an i mpression after you had been there a 

I should just 

that 

while? 

17 A . No , that was my first impression . It was an eyesore . 

18 It was nothing I ' d ever seen , especially --

19 Q . An eyesore and an eye-opener? 

20 A . Yes , I mean like Falkland -- the way to comparison is 

21 

22 

that Falkland looked like Hogwarts , that ' s what it 

looked l i ke , and then you ' re going to Kerelaw . 

23 Q. You reckoned that there was maybe around 13 residents to 

24 a unit ranging from perhaps around 12 to around 16 . 

25 A . Yes . 
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1 Q. You say at 86 : 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

' I didn ' t get on well with the other residents 

initially . I think I was the only Asian person ever to 

have come into Kerelaw . I stuck out as a target . I was 

made to feel unwelcome and was bullied and assaulted .' 

When you say bullied and assaulted , do you mean by 

staff or by --

8 A . By young people , by young people, actually . 

9 Q . At t hat stage? 

10 A . At the beginning it was all young people , yes . 

11 Q . You say : 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

' I wasn ' t a pushover , but there were kids in there 

you wouldn ' t answer back as they would wipe the floor 

with you .' 

I take it you would have quickly learned there were 

people who had bee~ there before or for particular 

reasons that didn ' t apply to you? 

18 A . Yes . It soon became t hat I was out my depth with it , 

19 

20 

21 

22 

23 

and questioned kind of why I was in there . It was 

extreme -- don ' t get me wrong , I could have extreme 

behaviours , some people might have thought . But 

I didn ' t think my behaviours were like compared to other 

young people t here . 

24 Q. I think other people have told us that they were like 

25 a goldfish in a pool of sharks? 
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1 A . Yes . 

2 Q. Would that be a way of describing it for you ? 

3 A . Yes . 

4 Q. And you say i n that part of your statement t here was 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

a lot of i n timidation and that the staff were aware of 

i t . The settl ing- in period real l y wasn ' t very nice for 

you, but that grad~ally people started to take you under 

their wing and it got a bit better for you . 

Can I just ask you there , when you say t hat peop l e 

started to take you under their wing , are you talking 

about other reside~ts or staff or both? 

12 A . Both . 

13 Q . Both? 

14 A . I think everywhere I' ve went I ' ve tried to adapt the 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

best I can . Everywhere I ' ve went I ' ve got on more so 

with adults than wtat I have with kind of young people . 

So finding someone that I feel secure with is like 

a sixth sense . I t still happens now, I fee l as i f I can 

kind of read people , read i n teractions with them. So 

I found it kind of easy to kind of attach myself to 

people I felt safe with . People that generally I felt 

had a bit of liki ng for me . 

23 Q. What you call ' interactions ' worked for you , that if you 

24 

25 

had these interactions then life got better and you felt 

more comfortable? 
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1 A . Got bette r when t h ey were o n, yes . 

2 Q. Yes , you ' re obviou sly going to tell us and we will fi nd 

3 out that t he interactions weren ' t all good interactions . 

4 A . Yes , i t was good wt en they were on . Same wi th every 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

kind of children ' s house you were on . You have people 

you enjoyed being on with , peopl e that you can spend 

your time , that yo~ can talk to , you feel safe with . 

You k i nd of real i se , if you look back , you see the 

pattern, nothing ever bad h appened , you always h ad good 

times and fun memories , and everywhere I ' ve said I ' ve 

always had good memories , not all bad memori es , 

everywhere I ' ve l ived in my homes , there ' s great times 

there as well. 

14 LADY SMITH : When you say l ife got better wh e n they were on , 

15 

16 

are you talking about when particular members of staff 

were o n duty? 

17 A . Yes . Yes . 

18 LADY SMITH : Thank you . 

19 MR PEOPLES : I ' ll come to why you are saying this , b u t j ust 

20 

21 

22 

23 

24 

to make the point at this stage and this doesn ' t just 

apply to Kerelaw, that you ' re basically saying that 

there were good and bad staff , there were good and bad 

fe l low residents , and you h ad some good times t here a nd 

you have had some bad times? 

25 A . Yes . 
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1 Q. It was a mixture? 

2 A . Yes , b u t it was home . 

3 Q. But it was home? 

4 A. I t was home . 

5 Q. For the t ime 

6 A. Yes . 

7 Q. For the time being? 

8 A. Yes . 

9 Q . By then, because you had been in a chi l dren ' s unit as 

10 

11 

12 

13 

well as a residential school , and now you were in 

another residential unit , did your time in foster care 

start to recede , or did you stil l think that ' s where you 

wanted to go back to? 

14 A. I think there ' s times where I enjoyed where I lived, 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

like everywhere I ' ve lived there's been times that 

I have enj oyed , but I think there would probably have 

been darker times as well where I just wanted not to be 

in there , just as everywhere I ' ve stayed there ' s times 

that I ' ve not wanted to live there . 

So it ' s again ~aying like the good , the bad , and the 

ugly . You need to take it . 

22 Q. What you say at paragraph 87 , this is picking up on 

23 

24 

things you ' ve said , that your unit manager was a woman 

called Shona Kelly? 

25 A. Mm-hm . 
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1 Q. Your initial key worker was someone called 

2 

3 

4 

, and then it became another individual 

called Robert McVey for the rest of your time at 

Kere l aw . Is that right? 

5 A . Yes . 

6 Q. You say there were good and bad staff and you name 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

someone who is now a friend , who was one of the good 

ones . You also say that because you were there for 

a sufficiently long time , you l earned wh o , in your 

opinion, was really horrible , and who you could , as you 

put i t ' latch onto ' and put your trust in , and if you 

had problems these people were the ones who you woul d go 

to and these were the people that you would spend your 

time with if you could? 

15 A . Yes . 

16 Q . Okay . 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Moving on to schooling , you tell us that you did 

l eave with some standard grades in cooking and art , but 

you say there wasn ' t really any effort made to educate 

you at Kerelaw: 

' I would sit and watch The Simpsons at school . 

Watchi ng telly and being restrained became daily 

occurrences .' 

That ' s the broad general picture that stays with 

you? 
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1 A . Yes . Pretty much . I can ' t remember doing any kind of 

2 

3 Q. And was that the same for everyone , really? 

4 A . Yes . 

5 Q. That that was their life , their daily life? 

6 A . There was no proper work getting done . That was --

7 

8 

9 

10 

I think kind of there might have been an offering of 

work a t some points , but most people would just sit and 

watch a fi l m, watct The Simpsons , or go on t he 

computers . 

11 Q . Was there no encouragement to say maybe you could do 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

something more profitable than watch The Simpsons? 

A . Well , we got -- when it came to exams we got if we 

sat -- we didn ' t have to do any work , but if we sat and 

done the exam and sat in the hall , we ' d get a tenner for 

each exam if we sat -- even if you never done anything . 

So ... 

18 Q . A financial incentive to sit there? 

19 A . A financial incentive , yes . 

20 Q. But you say that if you weren ' t cooperating in the 

21 

22 

23 

24 

25 

school , they ' d pho~e staff -- that would be the care 

staff , I take it -- to come in , and they would come in 

and remove you from the classroom and do so , I t hi nk 

your recollection is , generally speaking , in quite 

a heavy-handed way , as you put it? 
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1 A . Yes , but again heavy- handed would be who was on . 

2 Q. It would depend? 

3 A . It would depend who was on . 

4 Q. Yes . So a l though you can generalise , it ' s more just 

5 

6 

generalis i ng between the people who were heavy-handed 

and the peopl e that did it in a less heavy- handed way? 

7 A . It ' s only as you got older you realise that . But if 

8 

9 

10 

11 

12 

I ' m putti ng myself back in that position as a young boy 

then , it was just ~ormal . That ' s the best way to say 

it , like it was j ust : we ' re going to come up team 

handed , that ' s it , now, that ' s it . but there ' s a quiet 

room, so you ' d get whisked into the quiet room . 

13 Q . So , yes , if I could just ask you about what would 

14 

15 

16 

17 

18 

happen . When you say you weren ' t cooperating , what you 

mean isn ' t that you were watching The Simpsons rather 

than learning something that was being taught in the 

class . You mean if you ' re being disruptive in some way , 

or perceived to be disruptive? 

19 A . Yes . 

20 Q. That was when you were removed? 

21 A . Yes , you would be taken to the quiet room, or dragged to 

22 the quiet room, whatever would be forced . 

23 Q. I t coul d be both? 

24 A . It could be both , walk or drag , it was your choice . And 

25 then you would e i ther be getting restrained in the quiet 
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1 

2 

3 

room or somebody from one of the houses woul d come up or 

would radio on their walkie - talkies , like , somebody to 

come . 

4 Q. Just to be clear , if the teachers felt you were 

5 

6 

7 

requiring to be removed from the class , they wouldn ' t 

tend to do any removing themselves ; they would call care 

staff to --

8 A . No , no , they could . 

9 Q . Oh , they could . 

10 A . They could . But just only certain ones would . You 

11 

12 

13 

would get some that just wouldn ' t get involved and other 

teachers would come in and then they would take you out . 

It was just again , it was who . 

14 Q. Do you know why some of them didn ' t want to get 

15 involved? 

16 A . They ' re just genui~ely nice people . You know, even 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

though -- I remember -- I can't remember her name , it 

was a home ec woma~, and she was lovely , but I think 

I did give her a hard time . But we soon built up a good 

wee relationship near the end . But many a time 

I caused -- I done daft things , flinging about in the 

kitchen, and she would never put me out but she would 

call for somebody else to . 

24 Q. When you say she would call , did they have 

25 a walkie-talkie type thing , or a buzzer? 

109 



1 A. Pretty much . Not all of them had walkie- talkies , but 

2 

3 

4 

they rooms are kind of attached . All they had to do was 

go around and there ' s another room there with somebody 

in it . 

5 Q. Could somebody maybe even hear a disturbance? 

6 A. Yes , of course . Yes . 

7 Q. Or see if they were walking past? 

8 A. Yes . 

9 Q . And they might come in and assist? 

10 A. Yes . 

11 Q. So there wasn ' t any one way of doing things? 

12 A. Yes . 

13 Q. Did some rooms have buzzers to call --

14 A. Not that I recall . 

15 Q. But did they have some kind of means of communications? 

16 A. Walkie-talkies . Some people had walkie-talkies . 

17 Q. And was that teaching and care staff? 

18 A. Yes . 

19 Q. So they could comm~nicate with each other as and when? 

20 A. Yes . 

21 Q . And you say that o~ some occasions when this happened 

22 

23 

you would be taken to what you ' ve called the quiet room . 

Can you just tell me what was in the quiet room? 

24 A. Initially it would be a couple of chairs . By the point 

25 you were in the quiet room all the chairs were taken 
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1 

2 

3 

4 

out . Or upside down . Don ' t get me wrong , nine times 

out of ten if you were in the quiet room you wou ld start 

to find stuff to fling about , anything that you could 

find , because you didn ' t want to be in t here . 

5 Q. Was i t just a place to take you away from other young 

6 peopl e? 

7 A . Yes . 

8 Q. And there was nothing much in i t , and the i dea was 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

through, if necessary , restraint , if I coul d put it 

loosely, they were seeking to calm you down to a point 

where you could either resume the class or go somewhere? 

A . Yes . I mean , l ike not every t ime was I restrained in 

Q . 

A . 

the quiet room . Ttere was times where it was like : 

l ook , calm down for 10 minu tes in here and you can go 

back to class . Sometimes that happened but sometimes 

you ' d be , like , no , it ' s not happening . 

If you were still -- and I ' ll just use your 

expression -- if you were a bit crazy on a particular 

occasion and someo~e was called to take you away from 

the classroom, could that sometimes involve you being 

forcibly moved from the classroom to the quiet room or 

elsewhere? 

If you are being forcibly removed out the c l assroom, as 

you ' re getting forcibly taken out you ' re resistant . 

You ' re not getting marched , you ' re not getti ng escorted , 
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1 

2 

3 

4 

5 

you ' re getting dragged out the classroom. So a normal 

response would be to -- no , you ' re fighting back , you ' re 

not wanting that to happen to you . So you ' re putting 

all effort in to stop this person dragging you into 

a room . 

6 Q . So the differences between escorting you to the quiet 

7 room or elsewhere and being dragged --

8 A . Dragging you . 

9 Q . -- you used the word ' dragged '; do you literally mean 

10 dragged? 

11 A . I was dragged . Ye~ , you ' re dragged by the neck , pretty 

12 

13 

14 

much. Or you could be dragged -- at some point you 

could be dragged by the ankles , do you know what I mean, 

like? 

15 Q . By any part of the body? 

16 A . It was just whatever was there to get dragged . 

17 

18 

19 

20 

LADY SMITH : ' Joe ', could you give me an example of what 

a young person migtt be doing that ' s disruptive to the 

extent that the teacher gets on the walkie-talkie to get 

somebody else to come and help? 

21 A . It generally could just start from silliness in the 

22 

23 

24 

classroom, flinging stuff about, it could be horseplay 

where a teacher , it ' s went too far , which I can accept 

it shouldn ' t have tappened, but it did . 

25 LADY SMITH : Just going back to your home ec , which I think 

112 



1 

2 

you mean home economics class , would that be somewhere 

that things would get flung about? 

3 A . Could be , yes . Foods . Attention spans weren ' t great 

4 

5 

6 

with young people and classes , so anything to cause 

a wee bit of -- boredom, boredom set in . That ' s the 

best way to put it . 

7 LADY SMITH : That's somewhere that there would be knives and 

8 cutlery? 

9 A . Yes , and I can understand why now if you look back it is 

10 

11 

12 

dangerous in the kitchen and stuff , but it also happened 

in other classroom~ , it could have happened in the gym 

hall , it coul d have happened anywhere . So ... 

13 LADY SMITH : Right . Ttank you . 

14 A . All it takes is for you to have a bit of a confrontation 

15 

16 

17 

18 

19 

with a teacher and then it depends how it escalates . It 

either escalates o~e way or escalates another way . It ' s 

going to escalate in a negative way or it ' s going to be 

a way of, ' Right , okay , let ' s just calm down , let ' s go '. 

It ' s who you get a~d how it's handled . 

20 LADY SMITH : Yes , I ca~ understand that . 

21 Thank you . 

22 MR PEOPLES : As far as the decision to have you removed , 

23 

24 

25 

again I take it it woul d very much depend on the 

particular teacher and , maybe to some extent , their 

level of tolerance , and also their judgment as to 
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1 

2 

3 

whether the situation was such that they wanted you 

removed or they would be prepared to deal with it in 

class . Is that 

4 A . I mean generally there was probably about four teachers 

5 

6 

7 

8 

who were the main ones that would come in and do the 

taking out of the classrooms and generally into 

restraints . Not many -- in fact , I can ' t remember the 

other ones being involved in any of the restraints . 

9 Q . Who would they be? 

10 A . So you had - was at the time when 

11 I was there . I think he used to be the PE teacher . But 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

when I was there he So he would 

be one of the ones that would come in . You had 

would be one of the ones that came in . 

he would be one of the ones that 

would come in , and you had Matt George who would be one 

of the ones that would come in as well . 

18 Q. They were all on the teaching side? 

19 A . They were on the teaching side . 

20 Q . Although they would sometimes help out in shifts and 

21 

22 

23 

24 

help the care staff, so they would get involved in 

removing a young person from the class , if the teacher 

wanted them removed they would come? They were the 

people you remember most 

25 A . Yes . 
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1 Q. -- taking children away? 

2 A . Well --

3 Q. Generally not escorting , is it , then? 

4 A . I mean , on some occasions they coul d have been escorted 

5 

6 

7 

8 

out . But on o t her occasions if you ' re o u t , you ' re o u t . 

Like i f you refuse to go out , you ' re going out no matter 

what . If you are ~ot leaving that classroom, you ' re 

getti ng dragged out of t hat classroom . 

9 Q . You said something ear l ier about the s i tuati on wh ich 

10 

11 

could give rise to a removal could be something that was 

preceded by what , you used the term ' horseplay ' ? 

12 A . Yes . 

13 Q . Can you just tell ~s a little b i t about what -- examples 

14 

15 

of what you mean by horsepl ay that coul d maybe esca l ate 

into a situation wtere a young person was removed? 

16 A . I t could be having a j oke with a teacher by tripping 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

them up , and they do it back to you and it ends up quite 

a bit of ruckus around about t h e c l assroom, flinging 

stuff at t hem , and it j ust goes overboard . 

Again , I don ' t know why I ' m laughing because it ' s 

not even funny . Like there was a thing they would do , 

and as a ki d it was sore and funny at t h e same t i me . 

A teacher would come up beh ind you and go ' k idney punch ' 

and punch you in tte kidneys , and you ' d drop to the 

floor , and you ' d stake it off and laugh and try and get 
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1 them . 

2 Q. At the time -- you may have a different view now -- did 

3 you see this as loosely horseplay? 

4 A . I seen it as fun , even though it was sore , I seen it as 

5 fun . At the time it was probably , yes , that ' s 

6 Q . I s that how t he otter boys generally saw it? 

7 A . Yes . I mean , like , yes , I think so . I think it started 

8 

9 

off as fun , and it could end up getting serious , and i t 

would all depend wto is doing it . 

10 Q. Well, who wanted to -- just take the example you ' ve 

11 

12 

13 

14 

15 

given , that there • ~, say, a punch , and then there ' s 

a response in the same way, and then perhaps it 

escalates to a bit more physical contact . Was the 

person involved, t te member of staff, was t here 

an attitude that ' I have to win in this situation ' ? 

16 A . That was most of tte case . You ' d never be able to do 

17 

18 

19 

20 

unless it was somebody that g enuinely cared about you , 

you would never be able to outdo somebody . If you 

showed a bit of pain on somebody and it hurt them, you 

were getting i t back five times worse, t en times worse . 

21 Q . The point I ' m sayi~g is did they want to make sure that 

22 they didn ' t come off second best? 

23 A . Yes . 

24 Q. If necessary that could mean the force would get 

25 greater , or that there might be -- it might be a sort 
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1 of -- they go over the top , even if you - -

2 A . That would be the exact same for restraints . If you are 

3 

4 

5 

6 

getting dragged out a room and I ' m not wanting to get 

dragged out a room , if I ' m nudging him out of the road 

you are getting put i n pain to get taken out , it ' s like , 

you ' re not ... 

7 Q. Even in these horseplay situations or during 

8 

9 

10 

11 

12 

a restraint, the staff wanted to make sure that you knew 

who was boss , is that right? Or have I got that wrong? 

A . There was two out of most of the teachers there were 

two who knew where the pressure points were in your 

body? 

13 Q . Who were they? 

14 

15 

16 

17 

A . That was - and 

well . Very heavy-handed . 

Secondary lnst1tuhons - to be published later 

Matt George as 

18 @@•j;j•p n,asically, my leg touching my neck , l ike up one 

19 

20 

21 

22 

23 

way, and my arm touching another way . Like it was sore . 

If you were wriggling , they were grabbing parts of your 

body , like grabbing the inside of your thighs to make 

you comply . You know, you were screami ng in pai n , like 

it was sore . 

24 Q . There were at least some members of staff -- you ' ve 

25 named some who were able to use pressure points , 
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1 which would presumably involve pain? 

2 A . Yes . 

3 Q. Pain-inducing restraints , and they would do this as part 

4 of a restraint? 

5 A . Yes . And that ' s when we talk about like the carpet 

6 

7 

8 

9 

10 

burns in , especially in the school , because it was t he 

carpets , when you were getting restrained, their hands 

were pushing into your head to push you onto the carpet . 

Your face was l ike -- Secondary lnst1tut1ons · to be published later 

Secondary lnst1tut1ons • to be published later 

Secondary lnst1tut1ons 11 I was getting pushed onto the floor , it 

12 wasn ' t like 

13 Q . 

14 

15 

16 

17 A. 

18 

19 

20 

21 

22 

Secondary Institutions - to be published later 

Secondary lnslltut1ons - to be published whereas in Kerelaw I am getting 

somebody like grabbing my head and pushing it into the 

carpet , my face , and you ' re left with big scars all over 

your face . 

23 Q. I suppose the issue then becomes in any given situation 

24 

25 

is that being done intentionally to injury or is it 

being done just as a by product of a situati on where 
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1 maybe all hell has broken loose? 

2 A . Well , back then I wouldn ' t know . To me that ' s just me 

3 

4 

5 

getting restrained . I don ' t know any better . To me , 

once you go from ttat kind of restraint into a kind of 

recovery and done , it ' s kind of done and dusted with . 

6 Q . I f I go back to your pushing to the floor , just to take 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

that , because I suppose it could be open to two 

interpretat ions . 

One could be , wel l , that ' s just what they did , t he y 

thought it was the most effective way of dealing with 

the s ituation . 

Or , a l ternati vely , it could be a s i tuation : well, 

this i s a good opportunity to injury someone 

del iberatel y . 

When your face was being pushed or rubbed towards 

the floor , was there any reason , and I know this is 

going back and it ' s difficult to think about the heat of 

the moment , was there any reason why they needed to go 

that far to bring you under control? 

20 A . Probably because I had a mouth on me . Going back , like 

21 

22 

23 

24 

25 

if I was getting -- if I was going a bit higher I ' d 

s t art f l i nging ins~lts , I would start pushing by . 

I think -- I was young . I think I did assaul t staff at 

points . But in Kerelaw it was different . I don ' t think 

I did . Act ually I saw it more as like s h oving and 
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1 pushing . There wasn ' t an attempt to , li ke 

2 Q. If someone was to come along and say : yes , there were 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

times when probably the young persons , whether you , 

' Joe ', or someone else , where their head was pushed 

towards the floor , just in a restraint situation, but 

I didn ' t set out to de l iberatel y push them down to 

injure them or leave them with injuries . Would you have 

problems with that explanation, and why? 

9 A . Say that again , sorry? 

10 Q. If someone comes to us and says : yes , that did sometimes 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

happen , I understa~d why he ' s saying that, yes , in the 

heat of the situation these things sometimes happen , the 

person was kicking off , it was difficult , was 

struggl ing . 

I am just saying , if they j ust said , ' But I didn ' t 

deliberately set o~t to cause them injury by pushing 

them to the floor in an intentional way to effectively 

assaul t them '. 

19 A . I think if you look at it as you get into adulthood , as 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I started to look at it into my early 20s , once is 

a mistake , twice is not a mistake . Three times , four 

times , f i ve times , that becomes a pattern . It ' s 

something you become used to , so you know that when this 

person is going to go into a hold with you , but you know 

oh -- sorry about my language here , but , ' Oh shit , this 
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1 

2 

3 

4 

is going to be sore '. 

Like , so you go in prepared, that ' s why you are 

going into that fight mode where you are like , ' This is 

not happening to me , it ' s not happening '. 

5 Q. Therefore in broad terms there would be situations , not 

6 

7 

8 

infrequent , where you would probably say they went over 

the score , went over the top in terms of how they tried 

to deal with the situation? 

9 A . Yes . 

10 Q. But there will be situations where staff , where you will 

11 

12 

be behaving i n just the same way but they did it in 

a way that you fou~d acceptable? 

13 A . Yes , and that ' s not just on me , that ' s like you witness 

14 

15 

people taking other people out and girls out , you know, 

you see it happening on a daily basis . 

16 Q . So it was a bit of both , perhaps . Sometimes it was done 

17 

18 

19 

in a way that you wouldn ' t have made a complaint about, 

but other times you might have said , 'This is 

heavy-handed and over the top ' ? 

20 A . In all honesty , if it was me in a classroom watching 

21 

22 

23 

24 

25 

someone else getti~g dragged out we would all be 

laughing . Back then you were like , haha , that ' s just 

how it was . But if it was happening to you , obvious l y 

you are going into a -- and you have all your peers 

round about you as well , so you ' re not going to go down 
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1 easy , you know . 

2 Q. You ' re not going to break ranks and start ... 

3 A . Pretty much, yes . 

4 Q. You have told us about the quiet room . How l ong might 

5 you remain in a quiet room? 

6 A . As far as I remember I ' ve been in more like an h our , on 

7 and off sporadically as well . 

8 Q. Would you ever be kept in overnight? 

9 A . No . Not to me , anyway . 

10 Q. There wasn ' t anything like in some institutions 

11 

12 

13 

historically there were what might be called cells , 

which were locked and people were left on their own 

overnight . There was nothing like that? 

14 A . I knew -- we weren ' t secure , but I knew the secure had 

15 

16 

a cell , but we didn ' t have anything ... not that I ' d 

ever witnessed , no . 

17 Q . Would there have been times when you would be taken 

18 

19 

directl y from the classroom not to the quiet room but 

straight down to your room in your unit , and your room? 

20 A . Like normally when you ' re put into a physical holds they 

21 

22 

23 

24 

25 

have radioed for somebody from your house to come up . 

This i s another bad part . Sometimes people would 

come up and genuinely want to help and intervene and try 

and get you up and gone . Other people would come up and 

just walk away and let the carers or teachers or whoever 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

was restraining you continue . 

Or you would hear , again , if it was somebody you ' ve 

got that good relationship with , if they came up , you 

would be could you just go , it ' s fine , and then it ' s up 

to the other perso~, no I ' m going to stay or I ' m going , 

you know . 

7 Q. If you saw what yo~ might consider a friendly face , 

8 could that deescalate the whole situation? 

9 A. Oh yes , 100 per ce~t . 

10 Q. They might be instrumental in you calming down and the 

11 whole thing ending at that point? 

12 A . Yes . Yes. 

13 Q . If they weren ' t there , it might not end so happily? 

14 A. It could go on and on or somebody could come up from 

15 

16 

a house that you don ' t get on with and they would end up 

intervening as well , so , you know 

17 Q . If you were in a situation where , generally speaking , 

18 

19 

20 

you would be dragged from the classroom and taken to the 

quiet room, within the quiet room, what I'd call the 

restraint exercise , would continue , would it? 

21 A. Yes . 

22 Q. Until they felt that you could be released? 

23 A . Yes . 

24 Q. Is that what ... 

25 A . Yes . 
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1 Q. How long could that last? 

2 A . Ages . Like I've -- I could be lying about my times 

3 

4 

5 

here , but in that moment you could feel as if you were 

on the floor for 45 minutes to an hour . Maybe more . It 

all just depends . 

6 Q . Generally speaking , when these were happening , you would 

7 be put on the floor 

8 A . Yes . 

9 Q . -- face down? 

10 A . Yes . 

11 Q . On some occasions with your arms up your back , your legs 

12 up your back? 

13 A. Yes . 

14 Q. How many people were generally involved in this? 

15 A . I have had four people on me before , you know . 

16 Q . Four? 

17 A. Four , yes . 

18 

19 

20 

It generally starts off by getting your legs swept 

away from you or your arm twisted round and then up your 

back . It could go either way . 

21 Q . If you went either from the quiet -- well , you wouldn ' t 

22 

23 

24 

25 

normally go from the quiet room until you ' ve calmed down 

to go to your unit or back to your class . But let ' s 

take the situation where , as sometimes happened , I think 

you said you would go straight from the classroom back 
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1 

2 

3 

to your unit and towards your room . Would that involve 

having to take someone along corridors , up stairs , and 

so forth? 

4 A . No , there ' s no stairs . 

5 Q. No stairs . 

6 A . I t was all kind of until you get to your house . 

7 Q. But you would have to go up to the stairs to get to your 

8 room? 

9 A . Yes . 

10 Q. If you were still struggling and being dragged , the 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

people who were restraining would use some degree of 

force to take you up the stairs? 

A. A lot of times , like the time I had not been somebody 

intervened and you ' re getting a bit of recovery in and 

taking you down into the house , normally as soon as the 

restraint is over you would get up and storm out and run 

away and you would disappear into the local community . 

Like you are just ~ot bothered --

19 Q . Yes , you wouldn ' t give them the chance to take you 

20 A . No , so you would be away straightaway, whereas if 

21 

22 

23 

someone come up and was like , go and go back down and 

what ' s happened , a~d go and get this , go and have 

a cigarette , go and like chill out . That ' s , like 

24 Q. The sort of restraints you were talking about 

25 involving -- because there were classes during the day, 
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1 

2 

at least on the face of it . Would these restraints be 

h appening on a daily basis? 

3 A . Yes . In all honesty, I would say it wasn ' t Kerelaw 

4 

5 

6 

unl ess a restraint was happening every day . Somebody , 

somebody was getting restrained somewhere . That ' s how 

it fe l t . 

7 Q. Just at this stage can we go back to the statement and 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

just deal with another matter that you tell us about , 

about your leisure time . It ' s headed ' Leisure time ' at 

paragraphs 91 and 92 . You tell us in your statement : 

' I was never allowed out . I was kind of confined to 

the schoo l and the different houses in Kere l aw . I don ' t 

know the reason why . I think they thought there was 

more of a safety risk with me , just with being of 

a different colour and living in a rough area . I ran 

away loads of times , and the staff would always try to 

find me first . It was always the staff I had latched 

onto that would come looking for me , so it was probably 

because they cared about me . I didn ' t self-harm as much 

in Kerelaw . Secondary lnst,tut,ons - to be published later 

Secondary lnst,tut,ons - to be published later 

You say i n the same vein , at 92 : 

'I think I was the only one in the two boys ' units 

that never had anywhere else to go . I was in that place 

24/7 .' 
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1 

2 

I s that literally correct? Were there times when 

you did go out? 

3 A . No , I wasn ' t allowed out initially at all . 

4 Q . Okay . 

5 A . So generally when I remember when I first went in , 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

normally what wou l d happen is at the weekend all the 

kids would go back on family leave . There wasn ' t many 

children that stayed in , and I was like one of the very 

few, especially in the boys' houses , that was just in 

all the time . 

Initially you ' re not allowed your kind of rec money 

and your pocket money in your hand. There came a point 

that I was allowed out and I did get to go into the 

community , but I seemed to just get targeted when I was 

out in the community, and it didn ' t really change until 

I got a bit bigger , before I left to go to college and 

stuff . 

18 Q. Why were you being targeted? 

19 A . It was just a rough area . Secondary lnst1tut1ons • to be published later 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I could say it ' s because of my colour of my skin, but 

again , it ' s in the top of a rough end of an estate , 

people know you ' re not from there , like no matter where 

you go , you ' re kind of targeted . 

And it wasn ' t just me , other people who had went out 

into t he community had been targeted as well : t hey're 
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1 from Kerelaw, get them . 

2 Q. It wasn ' t necessarily because of your skin colour? 

3 A. There could have been elements of it as well --

4 Q . But if you were a Kerelaw boy , you were a target for the 

5 local youths? 

6 A. Yes , and even though I was quite feisty , I wasn ' t t he 

7 

8 

9 

biggest of boys , I was quite small for my age . I think , 

yes , there was just the general risk that I was not 

going to manage out in the community . 

10 Q. Can I move on to the section that ' s headed ' Abuse at 

11 

12 

13 

Kerelaw ' and can we maybe move on to that at this stage. 

First of all , you are telling us about a particular 

indivi dua l that you had dealings with , 

14 A. Ah- ha. 

15 Q. I ' ll maybe ask you about him, if I may, at this stage . 

16 

17 

You say that pretty early into your time at Kerelaw, 

which would maybe be around early 2000 . 

1 8 A. Yes . 

19 Q. You tell us that you had some argument with h im, and you 

20 

21 

22 

say he was tall and well built . I suppose certainly in 

comparison to you , would that be the case? Or was he 

just tall anyway? 

23 A. He was an ex-goalkeeper , so he was big . To me he was 

24 huge . 

25 Q. When you say well built , do you mean just tall? 
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1 A . Broad . 

2 Q. He was broad? 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

You say you remember this well because you had never 

experienced any member of staff being racist to me : 

' He said to me that I was " nothing but a wee , black 

bastard". I hit the roof and ran about telling 

everybody what he'd said . It never came to anything . 

I think he was spoken to and denied it . I have never 

lied about a member of staff in my l ife , so I didn ' t 

just make it up . ' 

Can I just ask you a few questions on that . You say 

' an argument ', can you recall what specifically may have 

triggered this racist comment that you told us about? 

14 A . I can ' t specifically remember the environment of what 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

was happening at the time , but we locked horns quite 

a lot . It was one of the shifts that I didn 't get on 

with that I didn ' t feel safe with at all . It was 

a shift that generally I got bullied on other young 

people as well , we didn ' t see eye to eye and I vaguely 

remember at one point we were having an argument and 

I vividly remember the words him saying it . And I lost 

the plot , I just burst , and I was shouting and screaming 

and I said to management as well, you know . 

Q. Did , was he -- he was within Millerston 

Unit at the time? 
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1 A . Yes . 

2 Q. Which shifts did he work? 

3 

4 

A . He worked with 

5 Q. Sorry , it ' s a bad question . 

6 A . I t was a day shift . 

7 Q. He was a day shift worker? 

8 A . Yes . 

It was him and 

9 Q . Because I think we know , or at l east we ' ve heard , and 

10 

11 

12 

you maybe can confirm it or tell us if it's incorrect , 

that there was a day shift staff that would do the early 

shift and the back shift, and then there was a 

13 A . Yes , a night shift . 

14 Q. - - separate night shift . I'm not going to say never the 

15 

16 

17 

twain met , I think there was a changeover , but there was 

very much a separate set of staff for each of these two , 

the day and the night shifts? 

18 A . Yes . 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

Q . 

A . 

Q . 

A . 

Q . 

A . 

Is that what 

Yes . 

He was on the 

Yes . 

you recall? 

-- was he - or - ? 

day shifts? 

25 Q. Can you recall where you were when the comment was made? 
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1 Were you in Kerelaw , or could you have been elsewhere? 

2 A . My memory is that it happened within Kerelaw . Yes . 

3 Q. Is it possible that you were elsewhere on some form of 

4 day trip? 

5 A . Not that I believe , no . 

6 Q. I think you ' ll know why I ' m asking this --

7 A . Yes . 

8 Q. -- because I ' m going to tell you at some point what 

9 

10 

11 

Mr - • s response is to this and I think he puts 

you on a trip when he gives his response to what you ' ve 

said here . 

12 A . Mm- hm . 

13 Q . But you don ' t remember that being --

14 A . I don ' t remember being out on a trip, no . 

15 Q . At any point shortly after you say the comment was made 

that you have told us about , did you and 16 

17 

18 

meet with , or meet , I should say , Shona Kelly , the unit 

manager? 

19 A. No . 

20 Q . You don ' t remember that happening? 

21 A. No . 

22 Q. Although I think you said at some point you went to see 

23 

24 

25 

her , did you? 

A. I went to see , it was Shona and 

time . 
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1 Q. How l ong after this comment? 

2 A . It would have been the next time I ' d seen t h em t hat 

3 I told them . 

4 Q. But you don ' t know how l ong after? 

5 A. No . No . 

6 Q . But you wanted to see them? 

7 A . Yes . 

8 Q. Why d i d you want to see them? 

9 A . I ' d been done wrong . I n my mind I ' d been done wrong . 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

It was a member of staff being racist to me . I ' ve 

never -- I can understand a young person doing it , but 

I coul dnae -- I ' d ~ever reall y contempl ated a member of 

staff doi ng i t . Even everywhere I ' ve lived previ ous l y , 

I ' ve never experi e~ced that . As I say , I ' ve never 

accused anybody previously in places I ' ve been to being 

racist to me , so . .. 

17 Q . Were you -- I mean , maybe , your age at that stage would 

18 be what, t hen , just over -- just turned 13? 

19 A . 12/13 . 

20 Q. Were you going to ~ee her to make what might be termed 

21 

22 

a complaint or you were j ust going to report what had 

happened? 

23 A . I woul d say take away that inci dent , any bad incident 

24 

25 

that happened you always said , ' I ' m going to make 

a compla i nt '. You always said , ' I ' m goi ng to get you 
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1 

2 

3 

4 

done , I ' m going to get you sacked '. Like any bad thing 

at Kerelaw that happened , that was your go- to , until 

everything calmed down and it was forgotten about . Like 

you just went it ' s done . 

5 Q. It wasn ' t uncommon for people to say they were going to 

6 

7 

compl ain about something the staff had done or said or 

whatever? 

8 A . Ah-ha , yes . Normally you ' d get a response , and this is 

true , they would say: 9 

10 

11 

12 

' Do you want 20 pence to go and phone somebody that 

gives a fuck? ' 

That was t he response you got . 

13 Q . But on this occasion you felt that it was something that 

14 you had to see the manager about? 

15 A . Yes . 

16 Q . And also was -- did you say 

17 A. 

1 8 Q. Was he 

19 A . He was - · 

20 Q . Unit manager? 

21 A . Yes , and I had a good relationship with both of them , 

22 so --

23 Q. Did he have a nickname? 

24 A. Me? 

25 Q. No , did he? 
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A. -Q. Do you know his background at all? 

A. I know a bit of background , but - is still a constant 

1 

2 

3 

4 figure in my life just now . I ' m 37 . He ' s stood by me . 

5 Q. What did you think of him? 

6 A. I can only take people face value and I had a genuine 

7 relationship . I considered him family , like now . 

8 Q. Di d you have any difficulties with him when you were at 

9 Kerelaw? 

10 A. Absolutely not , no . 

11 Q . Did he like boxing? 

12 A . Loved boxing . 

13 Q . Was he one of the people that you ' ve described that 

14 might engage in horseplay at any stage? 

15 A. I had horseplay with nearly every member of staff . 

16 Q . Could he have been one? 

17 A . Yes . Yes . Of course . Yes . 

1 8 Q. Could that horseplay, for example , involve the type of 

19 

20 

situation you mentioned earlier , such as giving someone 

a dig or a punch in the kidneys area? 

21 A . Probably could have at some point , but not as bad as 

22 what . .. 

23 Q. Okay . As bad as? 

24 A . As bad as others . 

25 LADY SMITH : ' Joe ', it may not particularly matter , did you 
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1 

2 

tell me that - liked boxing? 

A. Yes . I think he was a boxer . 

3 LADY SMITH : All right , thank you . 

4 MR PEOPLES : Yes , because I think Kerelaw had at least 

5 

6 

7 

8 

a number of staff who either had been good footballers 

in their past life , and perhaps even in their present 

life at Kerelaw, and also people such as - who had 

a background in boxing 

9 A . Yes . 

10 Q . Quite sporting types? 

11 A. Most of the staff were quite sporty and had some level 

12 of fitness or sport behind them . 

13 Q . Just going back to -- I asked you whether , shortly after 

14 

15 

16 

the comment was made , whether you and 

encountered or met Shona Kelly, that ' s not your 

recollection of happening? 

17 A. No . 

1 8 Q . Again , you know why I ' m asking this? 

19 A. Yes . 

20 Q . Just to be absolutely clear , 'Joe ', are you telling us 

21 

22 

23 

that you never reported racist comments in either foster 

care or in the previous institutions we ' ve looked at? 

That wasn ' t something you ' d ever done? 

24 A . Not that I remember . I think , I think going back to 

25 when I was in Comely Park , I had mentioned that my 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

teacher had said something . I had been call ed a ' Paki ' 

in school and I was only in it must have been 

primary 5 , and I said to my primary teacher at the time 

he called me that , and she had said , ' Well , you are , 

aren ' t you? ' And I was like err , but that was the only 

other instance I can remember . 

7 Q. If I ask you this following question , and again I think 

8 

9 

10 

11 

you ' ll know why I 'm asking it , were any staff in the 

inst i tutions you had previously been in ever dismissed 

for making racist comments to you , ' Joe ', or about you, 

' Joe ' ? 

12 A . No . 

13 Q . No . You tell us t hat you did speak to Shona Kelly, you 

14 went to see her --

15 A . Yes . 

16 Q . -- at some point after this comment . Can you remember 

17 her response? 

1 8 A . I can ' t remember her response . I can ' t remember 

19 an after conclusion or anything , I can ' t 

20 Q . You have a clear recollection you did go and t ell her? 

21 A . Yes . 

22 Q . Andwas - thereaswell? 

23 A . I think they both were . I think t hey were both around 

24 the house at the point when I had asked to take them . 

25 Q. Do you know whether this matter was the subject of 
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1 investigation by Glasgow City Council? 

2 A. No . 

3 Q. You don ' t know? 

4 A. No . 

5 Q. If there was any i~vestigation into it , I take it , then , 

6 

7 

you weren ' t tol d wtat the outcome of that investigation 

was at the time? 

8 A. No . No . 

9 Q . Okay . But was there a time when you were interviewed --

10 

11 

12 

13 

I ' m not saying necessarily in context of this -- by what 

I think has been referred to as a joint investigation 

team l ooking at a wide range of al l egations about 

Kere l aw . It was set up in 2004 . 

14 A. Yes , so I must have been 16 and a half , 17 . 

15 Q. Do you recall being interviewed by them? 

16 A. Yes . 

17 Q. Do you know whether you mentioned this at all , or were 

18 you asked about it? 

19 A. No , I was very dismissive of that interview, just 

20 

21 

22 

23 

because when I ' d left Kerelaw, I was still just out of 

Kerelaw, that was my home . I put everything down to 

horseplay . Everything they asked me I was just saying : 

it ' s horseplay , it's horseplay . 

24 Q. That was the sorts of things you 've told us about? 

25 A. Yes , but I also told them that there were some bad 
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1 

2 

people as well , I mentioned a list of names , ' Look , 

these weren ' t nice people ' . 

3 Q. Why were you interviewed by the team? 

4 A . They said they had multiple VIs of me being restrained . 

5 Q. Now, and just for the benefit of those who are not 

6 

7 

8 

9 

10 

fami liar with this , this was a system where when there 

was a violent incident of some kind , which could be 

a restra i nt, for example , a physical restraint , that t he 

process involved staff having to complete what was 

called a violent i~cident , or VI-1 form? 

11 A. Yes . 

12 Q . That would be completed and submitted to the unit 

13 

14 

15 

manager -- you may or may not know this t hen I think 

the process was that it was supposed to go further to be 

dealt with at a higher level? 

16 A. Yes . 

17 Q . You were told , or you understood at that time , that your 

18 name appeared in a number of VI forms? 

19 A. There was that and also that people , other young people , 

20 

21 

had made allegatio~s that they had seen members of staff 

hurting me . 

22 Q. Yes . So you were being asked about that as well? 

23 A . Yes , I ' d been asked quite a lot . I ' d been told at that 

24 

25 

point there was a lawyer wanting to speak -- I think his 

name was Cameron Fyfe , this man wanted to talk to me as 
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1 well . I was young . 

2 Q. Did you actually say at that point that staff had done 

3 anything to you that might involve physical abuse 

4 A . I had said they were heavy- handed . 

5 Q. Is that how you would have told it to them? 

6 A. Pretty much , yes . 

7 Q. You wouldn ' t have ~ecessarily put it as abusive . The 

8 expression you would have used was ' heavy-handed ' ? 

9 A . Heavy- handed . 

10 Q. But heavy-handed meant what you told us earlier? 

11 A. Yes . 

12 Q . Because there was restraints and heavy- handed 

13 restraints? 

14 A. Yes , because that ' s how you looked at it back then . 

15 I can remember just heavy-handed . 

16 MR PEOPLES : Okay , I get that . 

17 

18 

I ' m conscious of time . Maybe this is a good point 

to stop . 

19 LADY SMITH : I think we should probably have the lunch break 

20 

21 

at this point , ' Joe ', and finish your evidence after the 

lunch break if that ' s okay . 

22 A . Of course . 

23 LADY SMITH : I ' ll sit again at 2 o ' clock . 

24 (1.04 pm) 

25 (The short adjournment) 
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1 (2 . 05 pm) 

2 LADY SMITH : ' Joe ', are you ready for us to carry on? 

3 A . Yes . 

4 LADY SMITH : Thank you very much . 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

Yes , Mr Peoples . 

MR PEOPLES : ' Joe' , we were dealing with the section of your 

statement dealing with abuse at Kerelaw before lunch , 

and I ' d been asking you about the occasion when you tell 

us that a comment was made , a racist comment was made , 

by Just to finish off that particular 

matter , while you were in Kerelaw, was that the only 

time you were called ' a wee , black bastard ' by anyone? 

13 A . Yes , apart from young people in places . But it was only 

14 by a member of staff , yes . 

15 Q . So from time to time -- well , we'll come to another 

16 thing you tell us about . 

17 A . Yes . 

18 Q. I'm going to come to that . But so far as the staff were 

19 concerned , that ' s the only occasion? 

20 A . Any kind of arguments or fights with young people , I can 

21 handle that, you know, that ' s .. . 

22 Q. There might be a bit of name-calling that had 

23 a racial 

24 A . Yes , I ' m used to it, that was people's go-to , especially 

25 if I was maybe getting the better of arguments or fights 
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1 with them, that was the kind of go- t o . 

2 Q. Okay . Can I ask you this . We can take out the 

3 

4 

description, but did staff at times call other young 

peopl e ' bastards ' to their face , or in their presence? 

5 A . Probably , yes . Swearing was normal within that 

6 environment . 

7 Q. Okay . So someone might have been called a bastard just 

8 to their face , or . . . ? 

9 A . Yes . 

10 

11 

Q. You know a person called 

a night shift worker? 

who I think was 

12 A . Mm- hm, night worker . 

13 

14 

Q . Did you ever say to 

him for making a racist comment? 

that you would report 

15 A . Not that I know of , no . 

16 Q . Just on this matter , we have a response from 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

which I would just like to maybe put to 

you just now for comment, if I may . He has 

a recollection that after dinner time on one occasion 

that you and he -- and I think probably some other 

boys -- went on a trip to Kilmarnock, and that the boys 

had a cigarette as they headed there . Some boys , he 

te l ls us , had received their clothing allowance and 

wanted to go to a place called Sports Direct to get some 

gear , and he says that on the way , ' Joe ', you asked 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

for a cigarette, whereupon he replied 

that you had just had one , and in any case there was no 

smoking allowed in the vehicle , so you weren ' t going to 

get another one . 

His position is that you started swearing at that 

point , demanding a cigarette, and then said that if you 

didn ' t give him a fag , he would tell everyone that 

had racially abused you . 

9 A . Mm- hm . 

10 Q. If I could carry on just before you comment , what he 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

says is around the time this happened , Shona Kelly, who 

we ' ve spoken about this morning, one of the house unit 

managers , came out from a shop , and says 

he told her what you , ' Joe ', had been saying about the 

racial stuff . In other words , he ' s telling her , he 

says , according to his version? 

17 A . Yes . 

18 Q. He says you said during this conversation that you 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

weren ' t joking , and you said something along the lines 

that you had done it before in a previous placement and 

two members of staff had been sacked . 

Then , accordi ng to ' s account , there 

were a few moments of silence, and then Shona to l d , 

I think, you , ' Joe ', to behave yourself , and then 

says that when he went back to the unit 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

he recorded everything in the unit l ogbook . 

Finally, he says when the night shift came on that 

night , and he was giving a handover , briefing , 

on t he night shift , and he said he , 

what you , ' Joe ', had 

said , and that then said that you , ' Joe ', 

had done the same thing to him the week before and that 

he had recorded it and he says he felt a bit more 

relaxed when he heard that from -

So have you any comments to make on that? 

11 A . I thi nk that ' s him deflecting away . I don ' t recall it 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

being like that at all. --- although - was quite 

a heavy-handed person in holds , I never had that bad 

relationship with- I don ' t recall in any other 

placement making an excuse like that . I ' ve asked many 

people as a young person for cigarettes , and they ' ve 

said no, and I ' ve never went to that extreme to do . 

Thinking back to t hat kind of t ime , I t hink I had 

a grudge with- for days over it . I think a lot of 

carers knew about it , Shona , - and - was 

a member of staff and he knew about it . I made it very 

clear . Like , it ' s not -- if I had ever said to anybody 

' I ' m going to get you the sack ', there would have been 

cause for me to say ' I ' m going to get you the sack ' 

because something bad would have been happening . 
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1 

2 

3 

4 

I wouldn ' t have said it out of jokingness for not 

getting a cigarette . It wasn ' t my style . 

I would only have said things like that if I was 

distressed . 

5 Q. Okay . So is that all? 

6 A . Yes . 

7 Q. Okay , thanks . Then if we go on to another matter you 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

tell us about , an occasion . You tell us that there was 

a boy who bullied you a lot , this is paragraph 96 on 

page 20 of your written statement , calling you every 

name under the sun . I wonder if that's one of the boys 

that might have said t hings - - when you say every name 

under the sun , do you mean including names that had 

a racist element? 

15 A . It was a boy from Kirkcudbright , I don ' t know if I ' m 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

allowed to say , his name was , he gave me a 

torrid time when I first started and when I first went 

into Kerelaw, loads of names under the sun , and the 

moment , one of the times I recall generally when things 

weren't going well in Kerelaw, if there was a bit of 

a disturbance or nu isance or carry on or instance it 

seemed to be on - andliilllll' s shift , they would 

march us into like a room, whether it would be the 

bottom room where the pool tables are , and we all had to 

take our shoes off and just sit in silence with no 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

telly . 

Or as I recall you would go into the office and i n 

the back of the office there would be another door and 

it woul d be like a conference kind of mini room, with 

a big table and next to it would be the manager ' s 

office . At this point - had taken mysel f , -

, and I want to say 

, I think it was and we were 

told just to sit at this table and be quiet . 

At this point there was a Budweiser advert on at 

this point and it was like ' Bud ' , ' Weis , 'Er ' and 

had started I think it was a - - -

13 - was quite a , he was a boy I was scared of , he 

14 was a big boy and he was quite violent , he was kind of 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

egging him on , and they started saying ' Ni ', ' Ger ', ' Er ' 

so it was like ' nigger ' they were all saying round the 

table , and they were all sitting giggling and laughing , 

and was smirking and laughing as wel l, 

never really put a stop to it . It was ... it wasn' t 

nice . 

21 Q . What do you say, though , you joined in in terms of --

22 A. I joined in? No , no . 

23 Q . You said they were sniggering and laughing . Were you 

24 sniggering and laughing? 

25 A . No , no , I was upset . I was upset this was happening . 
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1 Q. I s it the other boys were doing this but you sat there 

2 

3 

4 

a nd were upset , did you make it known or make your 

feelings known that you were upset or did you just sit 

in si l ence? 

5 A . I sat in silence, I think I was close to crying because 

6 it was quite - - it ' s ganging up on you , isn ' t it . 

7 Q. Just so I ' m clear , I suppose most people will know 

8 there ' s a famous Budweiser advert with three frogs? 

9 A . That ' s the one . 

10 Q. And they break the name Budweiser into three bits and 

11 eventually join i t up? 

12 A . That ' s what they were doing . 

13 Q . What this boy did , one of them egged on by the others , 

14 

15 

was to change it from ' Budweiser ' to ' nigger ', but to 

break it into three parts? 

16 A . It wasn ' t -- in fact , if I can recall right , it wasn ' t 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

until had told him to wrap it in , and 

was probably , if not , if I remember , one 

of the as you would call it the top boy i n one of the 

houses . Him and - were the two oldest , the ones 

that everyone were kind of scared of , and from that 

point onwards - kind of took me under his wing . 

23 Q. Do you think it was because of this occasion that in 

24 some way he did see that it had got to you? 

25 A . I don ' t know . I ' ve never actually known why -
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

took me under his wing because I didn ' t seem the kind of 

person that he would take under his wing . Bu t he always 

looked out for me after that . I did have to stand up 

for myself and the boy used to bully me and be racist 

all the time . I fought with him in the kitchen , in the 

canteen area and after that it stopped . I never got 

anything after it . 

8 Q. I think we know that sometimes for whatever reason if 

9 

10 

11 

12 

13 

something ' s happening to you , whether it's a racist 

comment or otherwise , that if you stand up you ' ve got 

more chance of it stopping . Whereas if you do nothing, 

there ' s more chance it ' s going to happen again and 

again? 

14 A . But I think once I started to have somebody under my - -

15 somebody like take me on board . 

16 Q . Who was a big player? 

17 A . I was a bit more confident . 

18 Q. But he was a big player in the unit , because he was 

19 a top boy? 

20 A . Whereas at that point it felt as if everybody was 

21 against me , like I never really had anybody to turn to . 

22 Q. Just so i f I fin i sh with this one , this episode , can 

23 

24 

I just be clear , did 

the song? 

25 A. No . 

at any point join in 
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1 Q. Right . Did he say anything -- you ' ve said he smirked 

2 and laughed 

3 A . Smirked and laughed . 

4 Q . -- d i d he say anything at the time? 

5 A . No . 

6 Q. Can I just ask you , in terms of what woul d you normal ly 

7 

8 

9 

be called by staff when you were there? I don ' t need 

your name , but just was it your first name? Would they 

refer to you by your first name? 

10 A . Yes . 

11 Q . Did normally call you by your first name? 

12 A . Uh- huh . 

13 Q . Okay . 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Can I move on to another thing you tel l u s about , 

about , in your statement at paragraph 97 . 

This , you tell us , was when new kids were coming into 

the unit , or the house , you say would 

hol d residents ' meetings and tel l us about the kids who 

were coming in , and he ' d say things along the lines , ' He 

thinks he ' s a wee ticket . If you boys want to have 

a quiet, wee word with him, you ' ll not see us . ' 

You tell us that new kids got kicki ngs because of 

this sort of t hing being said , and you say you have 

a clear memory that was someone who said 

this , and you describe him as , ' Just a horri ble guy and 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

it was always bad when he was on shift '. 

You add, and I'll just deal with this , because you 

say : 

' There was never money avail able for activities on 

his shifts e ither.' 

You say you were later told that he had been 

stealing , but you don ' t know if that ' s true . I don ' t 

want to make too much of that , but that ' s something you 

were told , the last bit? 

10 A . Yes . 

11 Q. Can I put this pos~ibility, if someone had said that to 

12 you, was it another boy? 

13 A. No , i t was my old key worker . 

14 Q. Right . Okay . 

15 

16 

But you don ' t know on what basis the key worker said 

that? 

17 A. We were talking -- this was years later . I must have 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

been in my 20s . We were ta l king . I went down to visit 

him in Stevenson a~d we were just reminiscing about 

Kerelaw and stuff and , again , I would say how much 

I disliked this person and he would tell me some stories 

about how he actually was . I don ' t know if they are 

true , I can onl y take at face value what he told me . 

24 Q. At paragraph 98 , a~d I 'm not going to spend too much 

25 time here , but you ' re talking about his aggression when 

149 



1 

2 

3 

restraining you , a~d you ' ve described people who engaged 

in heavy- handed restraint , and I think would he be in 

that camp so far as you ' re concerned? 

4 A . He was , yes . 

5 Q. So I ' m not going to maybe repeat what you told us , but 

6 

7 

8 

can we take it that the descriptions you gave of the 

sort of restraints you either experienced or saw , he 

would be one of the heavy-handed brigade? 

9 A . Yes . 

10 Q. And he would put arms up your back , legs up your back , 

11 and so forth? 

12 A . I t fe l t as if he would -- if things weren ' t going right 

13 

14 

in the house , it was as if he planned to restrain you 

anyway . 

15 Q . Okay . 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

A . It was like that ' s the best way to describe it , is 

if you knew you were on a high , like anxiety levels on 

that s hift were always quite h i gh I woul d say on my own 

experience , and it was like j ust to get them out 

the road , let ' s get them over and done with , because 

after restraint you come right back down , and things 

kind of get back on track . 

23 Q. You ' re suggesting it ' s almost a case of they were 

24 

25 

looking to restrai~ you to calm you down and then they 

would have an easy l ife after that? 
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1 A . It felt like it . And I witnessed it . I witnessed him 

2 

3 

4 

5 

antagonising other young people , just to restrain them . 

I mean , going back to the kids meeting ones, another 

Asian boy came in for a short period of time . I think, 

I don ' t mind, his name was , he came in for 

6 a short period, and we all got sat in t he lounge and 

7 - came in and told us about this boy , how was in 

8 gangs , and he was doing this and doing that and he 

9 thought he was a bit of a ticket and he needs to go to 

10 secure and things like that , and again he says it ended 

11 with: 

12 

13 

14 

15 

' Look , if yous want to have a wee quiet word with 

him, on you go .' 

The boy got a kicking . He got all his jewel lery 

stole off him . He got an absolute doing . 

16 Q . Did you see the kicking or did you see the evidence of 

17 it? 

18 A . I had seen the evidence of it , but I seen t he kicking 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

happened as he went to the train station off another 

young person , and it was general ly the case , if -- even 

if I was being a wind-up on a night with another couple 

of young people , we ' d get taken in and the older ones 

would be t here , like t he ones that you know : oh , sorry . 

It was like , ' These guys have ruined your night , you 

need to have a word with them '. And he would leave . It 
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1 was vindictive , it was horrible . 

2 Q. Just on the question of restraint , so for t h e avoidance 

3 of doubt , did restrain you at times? 

4 A . Yes . 

5 Q. Can you recall how often? Was he a regular person to do 

6 that or was --

7 A . It would have been a few . I couldn ' t tell you off the 

8 top of my head , but he has been involved in a few . 

9 Q . Okay . You say at the end of paragraph 98 that you have 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

a memory that a time came where he was awfully nice to 

you when things were starting to come out about Kerelaw 

and that he invited you to his daughter ' s wedding and 

said that you had always been one of his favour i tes . 

Can I just ask you about that . When was this 

invitation extended to you? Were you in Kerelaw still? 

16 A . No , so I had left Kerelaw at this point . I was 16 . And 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

I was still quite attached and like I would always come 

up when I knew , like maybe - or!lillor peopl e 

I liked were on , and some of the young people that I 

still talked to were still in , so I used to come in 

every like two days by train and come up , and there was 

all these kind of whispers that police were involved . 

This must have been about 2004 at some point . 

24 Q . Was the open school still open? 

25 A . The open school was still there . 
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1 Q. Because we know it closed in 2004 , so --

2 A. So , it would have been in 2004 . 

3 Q. You weren ' t in the school . 

4 A. No , I wasn ' t in the school . 

5 Q. You were just going back? 

6 A. I think I was visiting some of the teachers and I was 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

walking back down towards Millerston Unit and he put his 

arm round me and goes : you know what -- I don ' t know if 

it was his daughter or son , either his daughter or son 

was getting married , and he was like , ' You were always 

my favourite , and you know what , you are going to be at 

a tab l e with me watching them get married' , and I was 

like , ' All right, okay '. 

14 Q. Did you ever go to a wedding 

15 A. No . 

16 Q . -- of someone in the - family? 

17 A . No . 

18 LADY SMITH : Did he invite you? 

19 A. No . It was what he said . It was a kind of arm wrapped 

20 

21 

22 

round walking back down towards the house and just said : 

you're always one of my favourites , and you'll come to 

this wedding with me , basically. 

23 MR PEOPLES : Can I put to you some of the things that have 

24 

25 

been said in response to some of the matters we ' ve just 

been discussing . 
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1 A . Yes . 

2 Q. That so far as the meetings of residents and saying 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

things about new boys and having quiet words with them 

and so forth , ' s position is that what 

you ' ve said is total fabrication , and he questions your 

motivation for doing it , and says he woul d never dream 

of encouraging boys to beat up other boys . 

I ' ll leave aside the accusation about stealing 

money , because I think you fairly say you don ' t h ave any 

idea whether it ' s true or not --

11 A . The only thing I can say about money was any kind of rec 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

trip we were on , it always seemed to be the same rec 

trip with - and it was down to the amusements to 

play the puggy machines in Saltcoats and whenever we 

went we ' d always get £1 . 50 or £2 , he would say : 

' Listen boys , there ' s not a lot of money tonight , 

but there you go , there ' s a wee couple of quid to go and 

play .' 

19 Q . What he said is that he can visualise perhaps you wanted 

20 

21 

22 

23 

24 

to go out and someone saying in jest that there was no 

money because had stolen it and you may 

have heard that and at the time believed it . But he 

says that never in his time at Millerston did any money 

go missing . So I ' m j ust saying that 's how he responded . 

25 A . I didn ' t hear that until I was an adult , so 
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1 Q. No . Okay . 

2 

3 

4 

5 

He says that the passage of time hasn't affected his 

recollection of events and he can only assume that your 

motivation for saying that sort of thing is financial . 

What do you say to that? 

6 A . I think it ' s -- if I wanted it to be all about 

7 

8 

financial , I ' d have fabricated a bit more , and I ' m very 

fair with kind of the things that I say . 

9 Q . So far as restraints are concerned , you ' ve told us about 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

restraints and you ' ve named various people that were 

involved in restraints including and 

I think you name a number of people at paragraph 99 of 

your statement . 

' s response is that he was not the 

sort of person who needed to use restraints very often, 

would you agree or disagree? 

17 A . I ' d agree but his -- the size of him, a lot of younger 

18 

19 

ones wouldn ' t even bother to get into it . But he has 

been involved in restraints --

20 Q . I don ' t think he is suggesting he never --

21 A . -- he didn ' t really get involved in a lot of the older 

22 

23 

24 

ones , because it just felt like the older ones were in 

his back pocket . It was more so to frighten the younger 

ones . 

25 Q. He says that that could be proved by looking at the 
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1 

2 

3 

number of VI forms that would be completed that would 

have his name on them, and you wouldn ' t know how many 

times his name appears 

4 A . I wouldn ' t know . 

5 Q. -- or whether he is one of the ones that appears more 

6 

7 

8 

9 

10 

often than others . 

He says he doesn ' t recall ever having to restrain 

you, ' Joe ', but would stand corrected if there's 

evidence to the contrary. Did he restrain you very 

often? 

11 A . He has restrained me a few times and he ' s joined in with 

12 part restraints as well . 

13 Q . Indeed he says he doesn ' t recall there even being a need 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

to restrain you, and so far as how you described what he 

would do during a restraint , his position is that what 

you say about where 

legs, he says : 

FSY 
I 

put your arms and 

' I would have to have been a contortionist to manage 

this .' 

So I think he ' s trying to suggest the body position 

you're describing , being trussed up , was something that 

would have needed a contortionist to 

23 A . I' m sure another five or six young people would disagree 

24 on that one . 

25 Q. Yes , you are in no doubt that at times , whether from 
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1 or others - -

2 A . Yes . 

3 Q. -- staff put your hand and arms up your back , towards 

4 

5 

your neck and your legs were also forced up towards the 

top of your body? 

6 A . Yes . 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

Q. 

A . 

When you were face down on the ground? 

Yes . Like right up , as if your hand was touching your 

neck , and as if you ' re trying to get your feet to touch 

the back of your back , that's how bad it was . And it 

was at that point that the pressure points started to 

get used . If you weren ' t complying to that then it was 

like the inside of your hand going underneath your 

calves and squeezing right in , on the inside of there , 

or it would be like your hand getting twisted right 

round . 

17 Q . Then so far as the wedding invitation is concerned, when 

18 

19 

20 

21 

22 

you gave this statement about the wedding , or the matter 

of the wedding , his response was that you , based on your 

age , would have left Kerelaw around about 2002 . Maybe 

that ' s not correct , I think , but you would have gone by 

• • • ? 

23 A . Just into 2004 , end of 2003/start of 2004 . 

24 Q . Okay , but what he says is : 

25 ' My daughter didn ' t meet her future husband until 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

2005 , so we couldn ' t have invited ' Joe ' to her wedding . 

The dates just don ' t stand up . The only time I saw 

' Joe ' after he left Kerelaw was very briefly, when I was 

giving evidence to Glasgow City Council inquiry.' 

I think that ' s the joint investigation probably he ' s 

talking about : 

' He just made pleasantries and that was it . 

I really cannot see how he can call me a horrible 

person . When he latched onto me I was always kind to 

him and never judged him . Out of all the allegations 

I ' ve heard , this o~e from ' Joe ' hurts me the most 

because I know how good I was to that boy and did a l ot 

more than I would ~ormally have done even in my own 

time .' 

He tells us , I think in amplification of that , that 

in response to , I think , you saying you were never taken 

out, that he would take you to football training on 

a Monday and Wednesday and then on an Saturday -- sorry, 

on a Monday and Wednesday and he would take you to 

a football match o~ a Saturday, sometimes in his own 

time . You would also be out playing snooker a couple of 

nights a week , and he thinks that you were probably out 

of the unit more ttan any other boy . 

What do you have to say to that? Did he take you to 

football matches? 
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1 A. He took me -- I ' m not going to deny he took me to --

2 was at one point a manager for -

3 - down in Ardrossan and because at weekends that he 

4 would work he had to take a young person with him, and 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

1 1 

12 

13 

14 

15 

16 

I was in , so it was me , I had to go . Most times there 

would be a pack of fags involved for me to come down if 

I didn ' t want to go , but it just meant he could do his 

football . 

Probably at times he did take me to training during 

the week , because if he was managing - at the 

weekend there would have been t i mes that he probably did 

take me . Snooker was a big part . I t wasn ' t just ­

that took snooker . I am not saying - never took me 

anywhere, I ' m just saying there wasn ' t any exaggerated 

activities like other members of staff would do and take 

you 

17 Q. Was it a reasonably regular thi ng at some point? 

1 8 A. Well , he had to . It was part of h i s job to take me out . 

19 I'm not saying he didn ' t take me out anywhere . 

20 Q. Did you enjoy going to the football matches? Did you 

21 like football? 

22 A. No , I liked playi ng football but I didn ' t l i ke going 

23 down to the football . 

24 Q. I suppose , would these be good times when 

25 was around , at least, or certai nly not bad times? 
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1 A . You ' d have to call it good times , because -- if you ' re 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

out and you ' re -- being out and about is just good 

anyway . I ' m not saying 100 per cent of the time ­

was a bad person , there was times when , aye , I probably 

did have jokes and laugh with - at points . 

To deny the wedding one , that ' s not something that 

I would just deliberately make up . How am I going to 

know that somebody was getting married . It ' s silly, 

I think . 

10 Q. I think the point he ' s making ' Joe ', is in the statement 

11 

12 

13 

14 

15 

it says his daughter ' s wedding , and obviously he ' ll know 

when his daughter got married and when she met her 

future husband and he ' s saying if she first met him in 

2005 and you were invited in 2004 it just doesn ' t stack 

up , that particular wedding , and you are thinking 

16 A. There was a wedding 

17 Q . There was a wedding 

18 A . -- it could have been --

19 Q . A family --

20 A . -- a daughter , a son , but there was a wedding that he 

21 

22 

was inviting me to because apparently I was his 

favourite person . 

23 Q. Okay . 

24 A . And I - - I didn ' t latch on to - at all . Like 

25 I don ' t know where he ' s seen that from . 
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1 

2 

3 

4 

5 

See if there was times I did latch onto him I'd be 

honest and say there was times I really liked t his 

person , but I was not . I ' ll always be very honest and 

transparent with people and try and give a fair 

judgment . 

6 Q. Can I just finally say what else he says , just to give 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

you a chance to comment . 

says he really liked you , ' Joe ', and 

he t hought that you were just a frightened boy t hat was 

putting barriers up and testing boundaries , as all 

children do . He says he doesn't feel that he should 

he has to deny this al l egation . This is, I think , more 

to do with the racist comment . But he says : 

'I would never make any racial comments to anyone . 

There are members of my family who are of colour . 

Throughout my life I ' ve become friends with different 

people who are from lots of different persuasions , they 

are still my friends to this day so what ' Joe ' has said 

is quite hurtful . I a m surprised t hat ' Joe ' has said 

these things because we had a brilliant relationship . 

On the day he left Kerelaw ' Joe ' waited until I was on 

duty to come and say goodbye to me . My wife had got him 

a good luck card and we gave him a small bottle of 

aftershave . My wife knew how fond I was of ' Joe '.' 

Does that ring a bell for you , or any of it? 
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1 A . I can ' t remember it, it possibly could have happened , 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

I went round everybody , whether I liked them or not , and 

I said goodbye to everybody , and l iterally I mean 

everybody . I made a big deal of it that I was l eaving , 

so that possibly could have happened . 

Q. Okay . If I can move on , then , from 

the general evidence about restraints by staff , some of 

whom you ' ve named , and you ' ve told us about the carpet 

burns so I ' m not going to go back to that . 

You tell us about another occasion on paragraph 101 , 

where you say that you found out that two staff members 

had been sleeping with each other and you tol d the other 

children who found this hilarious . 

14 A . Yes . I start laughing , because 

15 Q . You say stuff , and you said the woman in question would 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

get upset and angry and you tell us that one morning 

your bedroom door flew open and - who we ' ve 

heard about , came in : 

and l iterally picked me up out of my bed by the 

throat . I thought he was going to punch me , but he 

punched the wall behind me and put a dent in it . He 

called me all the names under the sun for spreading 

rumours . That was quite frightening , but again you 

don ' t make a formal complaint about it . You just moan 

and shout and nothing gets done .' 
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1 

2 

So that was something that you can remember 

happening? 

3 A . Yes . 

4 Q. Maybe to some exte~t you had provoked the situation to 

5 a degree? 

6 A . I provoked it , but I didn ' t deserve that . Like , 

7 

8 

I ' m a young boy . Any kind of rumour , anything that we 

can use to wi nd up carers , you would use . 

9 Q . But at least he stopped himself punching you , at 

10 least 

11 A . Yes . 

12 Q . -- he grabbed you , you say, by the throat , but h e didn ' t 

13 follow through witt a punch or anything of that nature? 

14 A . No . 

15 Q . But he did punch tte wall? 

16 A . He did punch the wall , yes . 

17 Q . Was that the end of it after that? 

18 A . Pretty much . I still wound the person up . I didn ' t 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

stop winding them ~p , it was an ongoing kind of thing . 

All young people would kind of make fun of it . But , 

yes , it was -- again it ' s one of the things I never 

exper i enced , somebody flying into my room and 

threatening me like that , so 

Okay . Then I don ' t suppose anybody was there though 

apart from the two of you when this happened? 
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1 A . No , just us two . 

2 Q. Then you tell us about a trip to Southport where a few 

3 

4 

of , would it be boys , taken on this trip , or was it boys 

and girls? 

5 A . Boys . 

6 Q . Boys . This was after the incident you ' ve just told us 

7 about , and the woman in question was on the trip? 

8 A . Yes . 

9 Q . And some of you got drunk on the trip and ended up being 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

chased , you say, by local neds , and that one of the boys 

on the trip blamed it all on you and gave you the worst 

kicking you tell us you ' ve ever had in your whol e life , 

and you say the woman member of staff just sat outside 

in the car and did~ ' t bother coming in until this boy 

had stopped giving you the kicking , and you had a badly 

injured face as if you had been in a car accident . You 

think you were about 15 at the time , and didn ' t get any 

medical treatment . 

You then went back to the unit , got washed and was 

asked whether you were okay . You say the boy in 

question apologised the following day and that was it 

all settled and done and dusted . And you say you ' d just 

accept the apology because you know you had to carry on 

living with that person . 

Was that what it came to? 
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1 A . Pretty much, yes . The boy in question had a rea l ly 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

short fuse . He was quite -- fairly new . I think his 

name was , and it was 

Both of us went to Southport, c l ose to Liverpool . We 

met up with a group of girls who we were getting talking 

to with vodka and we all started drinking it . Ended up 

getting into a confrontation with these girls ' friends , 

boys i n the area , and we did , we l i terally got chased 

back to the car . 

10 Q. So you were chatting up the local girls and the local 

11 boys took exception to it and chased you? 

12 A . Pretty much, yes . 

13 Q . Then you got blamed for creating a situation and thi s 

14 boy gave you a kicking? 

15 A. We were driving and then at one point he snapped and 

16 turned round and j ust started laying into me . 

17 Q . Do you think you did more than anyone else to create the 

18 situation? Was it your idea? 

19 A. No , I think going back , we were all shouting obscenities 

20 at the boys . 

21 Q . No but was it your idea to associate with the local 

22 girls , and maybe 

23 A . Possibl y , that ' s what you done when you ' re out on rec 

24 trips with the boys . You were always trying to --

25 Q. I ' m not making judgments . I ' m just trying to see if 
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1 A . Probably, many times , we went ice skating , swimming , you 

2 

3 

4 

were always trying to find girls . 

LADY SMITH : ' Joe' , yo~ mentioned drinking vodka , was that 

vodka that you boys had got hold of? 

5 A. The girls had it . 

6 LADY SMITH : They let you have some of their vodka? 

7 A . Yes . 

8 MR PEOPLES : So you didn ' t have to find a way to get some 

9 vodka? 

10 A . No . 

11 Q . When you were heading to Southport on that particular 

12 

13 

occasion, it ' s a long way from Kerelaw, south , near 

Liverpool , as you say . Did you have stops? 

14 A. I can ' t remember . 

15 Q . Did anyone buy alcohol on the way? 

16 A . No . 

17 Q . No? 

18 A. No . 

19 Q . Would that have been something that ever happened on 

20 trips that you went? 

21 A . No . Not with me , anyway . Most of the alcohol was when 

22 we absconded and we would have money or we would steal . 

23 Q. Yes . 

24 

25 

A . Not I don ' t recall anybody on an activity going out 

and buying it whilst on activity . 
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1 Q. Then moving on , at 103 you tell us about another member 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

of staff, you mentioned him earlier , 

I think in the context of what I ' d call heavy-handed 

restraints , he was one of the people that you remember 

being engaged in that type of restraint . But you also 

describe him as a big bully and say he would kick you up 

and down the pitch when you were playing football? 

8 A . Yes . 

9 Q . So on a regular football game do you mean literally he 

10 would be kicking you? 

11 A. He ' d take the legs off you . He was -- there was no 

12 

13 

14 

15 

16 

me standing next to him was like that (indicates) . 

There ' s so much a difference . He was probably t h e worst 

for the pressure points , just because he knew where 

everything was , and it was sore , like , it was pretty 

bad . 

17 Q . Was he a competent footballer? 

18 A . He was decent , like he was good . 

19 Q . So he would know how to make a heavy tackle if he 

20 needed? 

21 A . He would , yes . 

22 

23 

24 

There were parts of him that were decent as well , he 

would take us out to the driving range and stuff and 

there were some good times , but when he went it was ... 

25 Q. Can you explain why some of these staff members were at 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

one time apparently very nice and then the next minute 

they ' re completely different? Do you have 

an explanation? 

A. To give you an example , , this is me 

witnessing something . We were out and it was snowing 

out in the garden not the garden , there ' s like a path 

7 going between all of the houses and one of the boys 

8 - had flung a snowball at - and the snowball 

9 must have had some dirt or stones in it , and - was 

10 flinging snowballs back , but when this particular 

11 snowball that - had flung must have hurt - and 

12 - just snapped and totally went for - and put 

13 him on the floor , out onto the concrete and ripped his 

14 face all up into shreds and it was literally horribl e , 

15 a horrible thing to witness . 

16 Q . Again , from what you ' re describing there and from what 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

you said this morning , that to an extent the staff were 

quite happy to have this engagement , the horseplay as we 

might call it , or as it might have been called t hen . 

But if something happened that they didn't like in the 

course of it, or if someone seemed to be getting the 

better of them or whatever , they would react in quite 

a viol ent and aggressive way? 

24 A . Pretty much . 

25 Q. Would that be a good way of looking at it? 

168 



1 A . Yes . 

2 Q. So it wasn ' t as if , if you ever touch a teacher , in 

3 

4 

5 

terms of throwing a snowball or giving a punch in 

retaliation that it would necessaril y be visited by 

violence and aggress i on , but it could do? 

6 A . I t coul d do , yes . 

7 Q. You tell us that this same individual would sometimes 

8 

9 

10 

11 

whack golf balls at you for a laugh and would aim them 

at you and people would get hit and it was treated by 

h im as a joke , and I think indeed the boys treated it as 

a joke , did they, at the t i me? 

12 A . At the time , yes , we though t it was fun . It wasn ' t just 

13 him . It was - as well. 

14 Q. Was this in the gym mainly? 

15 A . This was the gym hall , and as I said it could start off 

16 

17 

18 

19 

20 

with a game of football , kicking a ball abou t , and next 

it would be the golf balls out , and then the next minute 

a driver would be out and we would just getting pinged 

about the hall and you are running about just trying to 

dodge them . 

21 Q . You are saying when he whacked them he ' s using a golf 

22 club? 

23 A . Yes . 

24 Q . Is he using a standard golf ball? 

25 A . A dri ver , normally . A driver . 
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1 Q. Yes, I know what a driver is. But was it a normal golf 

2 ball as well? 

3 A . A normal golf ball . 

4 Q . Because you know how you can get golf balls to practice 

5 with --

6 A. No , it wasn ' t the wee plastic ones , it was definitel y . 

7 Q. A proper golf ball . 

8 A. We took it as fun at the time 

9 Q . Did you get hit sometimes? 

10 A. It would hit me , if it hit your leg or something or your 

11 

12 

back it was sore . I was never been hit in the face with 

one , so that ' s good . 

13 Q . Did you see other boys get hit? 

14 A. Yes . Yes . It was an ongoing thing . It was . . . 

15 Q . When you were taken to the gym and this happened , had 

16 any of the boys done anything wrong? 

17 A. No , no . 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. 

A . 

Q. 

A . 

I t was just done? 

It was just a bit of , as we thought , fun . I would dare 

to say that sometimes maybe we had asked as well to say : 

get the club out . Like that ' s how it was , and 

Did it have a name? Because we ' ve heard names of some 

things like dodgeball and 

No , it would be something like ' Have you got my keys? ' 

That was one that and stuff used to use , 
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1 

2 

3 

4 

5 

like , ' Have you got my keys? ' And he would fling the 

keys at you and if you caught them they would run and 

rugby tackle you to the ground . 

But I can't remember an actual game for the golf 

ball one . 

6 Q . Do you ever remember anyone using the expression ' Hunt 

7 the cunt ' ? 

8 A. Yes . That was ... that ' s when you ' re in Ayr , down in 

9 

10 

11 

12 

Ayr , I ' m sure it was , and you ' re running about and when 

you were Ayr Park , down where the beach is and they were 

chasing you trying to get you into Ayr Park . I think , 

I might be wrong . 

13 Q. When you say they were chasing you , is this staff? 

14 A. Staff , yes . 

15 Q. How were they chasing you . Were they running or were 

16 they in a vehicle? 

17 A. Running and in a vehicle . 

18 Q . Have you heard of a game calling ' Hanging man ' or 

19 ' Running man ' ? 

20 A. ' Running man '. 

21 Q. What was that? 

22 A. Again , we thought it was funny . We would get out the 

23 

24 

car and they would chase you and you would try and get 

away from the car . 

25 Q . So you would be chased by a vehicle? 
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1 A . Yes . 

2 Q. On a normal road? 

3 A . Generally not -- generally not a busy road , but it was 

4 like, it could be out in t he countryside . 

5 Q. A country road? 

6 A . On a country road , if you are parked at a car park or 

7 

8 

something, that was generally something that happened , 

yes . 

9 Q . And what speed was the vehicle travelling at? 

10 A. It could vary , it ~as never hit me , like it would never 

11 

12 

come up and whack you , it was always right behind you or 

nudg i ng you . 

13 Q . Did you ever see a~yone get hit? 

14 A. No . 

15 Q . What was the object of this game? 

16 A. To run away from t~e van , basically . Don ' t get caught 

17 by the van . It was either that or the wave run . 

18 Q . What was t he wave run? 

19 A . When it was windy and wavy they ' d take you down to like 

20 

21 

22 

23 

the walkway bit in Saltcoats and the waves were coming 

crashing over and you would get out of the car and try 

and run all the way along where the waves were coming 

and try not to get hit by the waves to hit you . 

24 Q. To try and run under the waves as they lapped over the 

25 front? 
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1 A . These waves were crazy, like they smashed against --

2 smashed against the wall , basically . 

3 Q. And did anyone ever get hurt? 

4 A . No . Not , again , not t hat I seen, no . But again , we 

5 thought that was fun . 

6 Q. But could they have done? 

7 A . You could have died . If you think about it now, if you 

8 got swept in there , you were not corning back . 

9 Q . Okay , and then can I move on to something else you tell 

10 

11 

12 

13 

us about if I can . You recall an occasion when I t hink , 

as you tell us at 104 , you were winding up two members 

of staff in the Baird Unit one day and the two in 

question , one of whom was John Muldoon and another who 

14 was known as _ , is that right? 

15 A . Yes . 

16 Q . Chased you to the pool room where they both got hold of 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

you, pinned you down on the pool table, lobbed pool 

balls at you, and then held them above your genitals , 

and then dropped them on you . You say you were in agony 

and you think they realised they had taken things too 

far as you were nearly in tears . They gave you 

a cigarette , sent you back to your unit . And you said 

you left sort of happy because you got a second 

cigarette out of it . 

Wou ld this have been seen as a form of horseplay by 
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1 them at the time? 

2 A . I think so , yes . I was given a bit more freedom round 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

about the houses than most others I think because I was 

in a ll the time . I got to go out on trips with the 

girls sometimes and do different things , and I used to 

just wander into houses . Like if I was bored I woul d 

just either wander into Fleming, I could wander into 

Baird, and I would noise the carers up . And at this one 

point it was definitely, I'm sure it was - . It 

10 was a Liverpool accent , so I ' m pretty sure that was 

11 _ , and I just kept winding him up . 

12 So it was the whole chase him, and I darted down and 

13 I got to the pool room and I have run around the pool 

14 table and they have eventually got hold of me and pinned 

15 me up on the pool table and just started flinging the 

16 pool balls up in the air . 

17 Q . Can I ask you this : did you expect what did happen on 

18 

19 

20 

this occasion or did you just think it was a bit of 

a game that they were chasing you because you had noised 

them up? 

21 A . I knew I was going to get caught . Like there was no 

22 

23 

denyi ng it . I went to a dead end , I was all for -­

I was mischievous, I just liked a joke . 

24 Q . You knew that something would happen . Did this ever 

25 happen on any other occasion? 
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1 A . I mean like I' ve been hurt with pool balls and stuff , 

2 

3 

4 

but not to that extent , like we have had jokes I have 

been tripped up with the pool cues and that for a joke 

and stuff as wel l . 

5 Q. Have you been hit by pool cues? 

6 A . Tripped up as I ' m wal king round the pool tabl es , stuff 

7 

8 

like t hat , like tripped up by young people or even young 

people fl i nging pool balls at you . 

9 Q . What about the staff? Did they ever do that? 

10 A . Not really . Apart --

11 Q . It was more the boys? 

12 A . More t he boys , but on that occasion it was two members 

13 of staff . 

1 4 Q. Lastl y if I can just, o n t h is secti on , you move o n to 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

tell us about the technology teacher ' s class , where the 

teacher in q uestio~ wou ld make boys a nd girls make t h em 

bend over and would then hit them with a set of keys , 

and you say he laughed about it at the time , but you 

say - - is this a reflection , perh aps , t hat it was quite 

sexual? 

21 A . In a reflection it seemed it . At the time it was just, 

22 

23 

24 

25 

again , laughi ng and j oking . And there was t wo ways you 

would l eave his class . One way was you h ad to answer 

a question and if you never got the question right he 

would have a big plank of wood and he wou ld smack you on 

175 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

the hand until you got a question right and then you 

could leave the classroom . 

Then the other way was that you bend over and let 

him hit you with tte keys . Happened a few times . More 

so you see h i m doi~g it more wi th the girls . But it 

happened with the boys as well . 

7 Q. When you say he wo~ld laugh , did he appear to get any 

8 personal gratification out of what he was doing? 

9 A . I don ' t know . I didn ' t look at it like that . 

10 Q. You didn ' t see it that way at the time? 

11 A . I didn ' t see it that way, I just seen it as --

12 Q . But was this a regular thing he did? 

13 A . Yes , like nearly every class . 

14 Q. Then can I move on now, then , just to maybe finish off 

15 

16 

17 

18 

19 

some of the things you ' ve told us , that you say around 

16 , as you turned 16, you had some options to move on , 

but you had no preparation for moving on and you were 

just given a couple of options or presented with 

options? 

20 A . I didn ' t want to leave Kerelaw . Even though , like --

21 

22 

23 

24 

25 

I made it my home . I got to -- I had the carers that 

I really liked and I didn ' t want to leave , I was 

attached to them a~d I genuinel y didn ' t want to leave . 

But I only got presented with -- like the options I was 

given was your own kind of place or supported carers , 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

and me and carers , to me just never worked out . It 

seemed to be a bad omen in my head . 

So I thought I ' ll take , I ' d like my own place then, 

I was in college, trying to do the best I could at that 

point , I think I was doing pretty well the point I had 

ever been doing , going to college . 

And that was fine . 

8 Q. You went to something , you say, that was a form of 

9 

10 

independent living in a housing association house , is 

that what you got? 

11 A. A young homeless flat , a young person Blue Triangle flat 

12 is what I got . 

13 Q. Were you sharing or on your own? 

14 A. It was basically like a children's home for under 21s . 

15 Q. Was it like a youth hostel type situation? 

16 A. Pretty much , yes , it was a hostel . 

17 Q. Did you have your own room? 

18 A. I had my own room, yes . 

19 Q. Did you have your own facilities or was it communal? 

20 A. I had my own facilities . 

21 Q. As you say at 108 , you hadn ' t really been prepared for 

22 i ndependent living? 

23 A. No . I wasn ' t prepared for that . I thought I was 

24 getting something , like my own living . 

25 Q. You say you were there about four months . It didn ' t 
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1 last very long? 

2 A . As soon as I went , I just went straight back downhill 

3 again . 

4 Q. I think you tell us that you didn ' t really have much 

5 

6 

7 

contact with your assigned social worker after that and 

it was really through another organisation, Throughcare , 

that you got some assistance , is that right? 

8 A . I started heavily drinking when I moved to 

9 

10 

11 

12 

Dorothy McCall House and I started self- harming again , 

just with all the incidents I would getting myself into , 

I started picking up charges that I hadn 't picked up 

before . 

13 Q . And you lost jobs? 

14 A . I lost my col lege course , I lost jobs . 

15 Q . So you kind of fell into a bad way of life for a time? 

16 A . Pretty much , yes . 

17 Q . You ' ve told us that apart from -- I think you tell us at 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

115 of your statement , on page 24 , you had an occasion 

when you were so drunk that your friend put his h and 

through a window a~d then blamed it on you . There was 

a bit of aggressio~, you were arrested , you spent 

a weekend in the cells and you say you started 

self-harming during this period of time . 

You were given a few options again , is that right , 

and you decided to go to what you termed supported 
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1 

2 

carers and you met a couple , which I think made a big 

difference to your life? 

3 A . Yes , as far as my own mind , I could be wrong , I remember 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

Throughcare social work visiting me in the police 

station saying they can ' t find me anywhere to stay . 

I was in t he cells until t he very last minute and they 

presented me with two options , I am positive , I could be 

wrong , but I am sure one of the options is as a place of 

safety you could go to Polmont , but that ' s only because 

there ' s nowhere else to house you if you don ' t accept 

this offer . 

12 Q . Polmont was offered as a place of safety? 

13 A. Polmont, yes . 

14 Q. Right . 

15 A . Which I ' m pretty sure was said , because I don ' t know 

16 

17 

where I would get Polmont from . Or it was to go with 

a supported carer in the Balornock area . 

18 Q . That ' s what you did, you took that option at the time? 

19 A . Yes . 

20 Q. And that t urned out to be a good opt ion? 

21 A . It turned out probably to be the best decision that 

22 I ever made . 

23 Q. You tell us , and t tis is maybe happier times , t hat you 

24 

25 

got on great with the couple that were your carers . 

They brought you or. leaps and bounds . You say they 
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1 

2 

guided you to where you are now and you stil l have 

a very good relationship with them? 

3 A . They ' re like family . They still treat me like my 

4 

5 

fami l y , like I am part of their family , treat my kids as 

their fami ly still . It ' s like an open door policy . 

6 Q . I think you say there were difficul t times when they 

7 were your supported carers , but they stuck with you? 

8 A . They stuck by me . 

9 Q . And helped you deal with various issues going on in your 

10 life, either with family or otherwise? 

11 A . Yes , my mum had died and my dad had tried to get back in 

12 

13 

contact and it was stuff that I wasn ' t used to dealing 

with and they done well with me . 

14 Q. That kind of set off a chain of events , did it , that you 

15 

16 

17 

18 

19 

moved into your own flat , you went back to college , you 

made new friends , you controlled your drinking , and you 

say that you were in England for a while but then you 

met your wife as well , and things changed for the 

better? 

20 A . At that time , yes . Things seemed to be getting better . 

21 Q . So far as more recent times are concerned, you say at 

22 

23 

24 

127 that some years back you were annoyed that your 

education had been so poor , and you tried to perhaps get 

some answers to that , with limited success --

25 A . Yes . 
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1 Q. but things have improved , have they not , since then? 

2 A . It took a long time . What I was finding is , any 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

practical side of college, like hands on , I was doing 

wel l . But when it came to any kind of t heory , written 

based , I just, l ike , put into context , I failed every 

college course I was at because I failed the theory . 

I couldn ' t do it . But I was passing the practical . And 

I think i t took me up until I was 26 to finish an HNC , 

which is probably one of the hardest things I' ve ever 

done in my whole life . But I done it , and 

11 Q . You got through that , and you tell us that at 140 , 

12 

13 

14 

15 

page 29 , and at the time you gave your statement , which 

was a time ago , in 2018 , you had been a young person ' s 

care worker for three years . Are you doing similar work 

now? 

16 A . Still am . I ' ve been a residential worker for nearly 

17 nine years now . 

18 Q . You tel l us that wten you were about 28 years o l d , which 

19 

20 

21 

22 

I think, 2014 or ttereabouts , you started a course and 

you did struggle b~t you got through it , and that 

allowed you to get to do the sort of things you ' re doing 

now; i s that right? 

23 A . I think I always k~ew from the age of 16/17 , I a l ways 

24 

25 

wanted to do what I do , but it was always trying to find 

that time of my life it was time to do i t . I dipped my 
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feet into it when I was 18/19 . I wasn ' t ready . The 

kind of psychology part took it out me and I struggled . 

So I went away and done stuff like music , which I still 

do , I love my music , I play in bands and stuff . I done 

a barbering course , so I was a qualified hairdresser for 

l ike 19 years to tte point I went : right , I ' m ready , 

I ' m a bit more settled, I ' m more mature , I think I can 

try and do this . 

I t was hard, but I managed to get there in the end . 

10 Q. Are you in a good place now? 

11 A. No . 

12 Q . You ' re still not i~ a good place? 

13 A. I was to a point , but I think when you deal with stuff 

14 l ike this , it ' s l ike opening a Pandora ' s box . 

15 Q . But you felt , you ' ve come to this Inquiry to tell us 

16 about it, so you obviously feel that was important? 

17 A . Yes , definitely . 

18 

19 

20 

21 

I think , as I said before , I would have been 

a hypocrite if I didn ' t , I can ' t advocate for young 

people if I ' m not doing the same for my past , to make 

hopefully things progress a bit better . 

22 Q. Because of your experiences , and that you do advocate 

23 

24 

25 

for young people now in the jobs you do , does that give 

you some advantage in trying to get through to them and 

getting them to listen and hear it straight from someone 
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1 who has got the direct experience? 

2 A . No , sometimes I only tell them if I think it ' s relevan t . 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

I use it more as a tool box . I ' ve kind of taken all of 

my practice that I use in my line of work from peopl e 

that I ' ve got on with when I was younger , and I ' ve taken 

wee bits of practice off them and I liked what t h ey done 

with me there and I like what he did with me there , and 

I ' ve kind of made my own kind of style . And sometimes 

it works and sometimes it doesn ' t , but ... 

10 Q. But I suppose you ' ve got , because of your experience , 

11 

12 

13 

you ' re able to maybe read situations of whether people 

are not wil ling to say something or how you can find 

a way to get them to talk and open up . 

14 A . Wel l , that ' s like with self - harm, bullying and stuff , 

15 

16 

17 

18 

19 

I can put myself t~ere , I can empathise , I can put 

myself in their position . That ' s what I mean , I've got 

my tool bag I can delve into and say : how did I handle 

this , how did I do this , what can I bring here? How can 

I make this situation a bit better . 

20 Q. I suspect you have a number of different tools that you 

21 try to use? 

22 A . Lots . Lots , yes . 

23 

24 

25 

Q. That maybe just if I can finish off by going to the 

final page of your statement -- chimes with what you 

tell us there , that some of the key things that you 
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think need to happen . That you say when you were in 

care every child was treated the same way , which was 

a wrong approach : 

' Children and young people need to be treated as 

indivi duals .' 

That ' s the first t hing you say. 

Then I think you say also that more work needs to be 

done to prepare kids for leaving care , and I think 

that ' s something you didn ' t have the benefit of . 

Thirdly, and perhaps just as important as any , 

perhaps more so , ttat there needs to be more done to 

make sure that children in care get a good education as 

well . So that they come out --

14 A . It's never going to be perfect . No matter how many 

15 things you put in place , it will never be perfect . 

16 Q . Do you consider it's a lot better today than it was in 

17 your day? 

18 A . 100 per cent . Like i t ' s all nurture based now, which is 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

great , hands on , like , is the last thing you ' d ever do . 

I do -- there • ~ still lots to change, whether it be 

going to leaving care or education, education is huge , 

you know . But still a lot of work still has to be done. 

It's not a thing t tat I can change or like yous guys can 

change . It ' s things that has to be done collectively, 

just by whole solution agencies . 
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1 MR PEOPLES : Right , ' Joe ', these are all the questions 

2 

3 

4 

I have for you today, and I would just like to thank you 

again for coming here today , for the second time , to 

speak about your experiences . 

5 A . No problem. 

6 MR PEOPLES : And I wish you well for the future . 

7 A . Thank you . 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

LADY SMITH : ' Joe' , can I add my thanks once more . 

I expl ored everything you could te l l us that hel ped with 

foster care , and now we ' ve explored everything I think 

you can tell us that will help with this chapter of this 

particular case study . 

It ' s been really valuable having your evidence on 

this , so I ' m very grateful to you and I ' m now ab l e to 

let you go . 

But remember , you do so with my grateful thanks . 

17 A . Thank you very much . Cheers . 

18 (The witness withdrew) 

19 LADY SMITH : We ' ll stop for the afternoon break just now , 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

but before I rise , some names that were used during 

' Joe ' s ' evidence of people who are not to be identified 

outs i de thi s room because their identities are protected 

by my General Restriction Order . 

Some boys , 

, and 

185 



1 

2 

3 

4 

5 

fosterers , FSQ-SPO was one of them 

and then members of staff at Kerelaw, including 

and 

Thank you very much . 

6 MR PEOPLES : I think it ' s time for a break . Thank you . 

7 (3 . 03 pm) 

8 (A short break) 

9 (3 . 13 pm) 

10 LADY SMITH : Ms Forbes . 

11 MS FORBES : My Lady, good afternoon . 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

The next t hing is a read- in , and it ' s a statement 

from an applicant who is anonymous and known as 

' Richard '. The reference for his statement is 

WIT-1-000001242 . 

' Richard ' (read) 

MS FORBES : ' Richard ' was born in 1976, and he lived in Ayr 

and was born t here . He lived with his parents , and h e 

had a sister who was two years older than him. 

His mum and dad were both drinkers and there was 

never any food in the house and he tells us about his 

life before going into care between paragraphs 2 and 5 . 

His dad was a party animal and never at home , and he 

describes him as ' a bad man ' . ' Richard ' says : 

' He shot my dog and he used to beat [me] . He spat 
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in my face . He had a reall y sick sense of h umour . He 

used to make me drin k his urine . ' 

At about five or six years old ' Richard ' s ' parents 

spl it up and he and his sister l ived with t heir mum in 

Ayr for a while , but his mum was never reall y in . 

Eventually they moved to Irvine and his mum coul dn ' t 

cope . 

' Ri chard ' describes himself as being a bit disturbed 

when he was a chi l d and had a psychologist when h e was 

about eight . And then social workers became involved 

when they lived in Irvine and he was about six or seven 

at that t ime. 

He doesn ' t remember much about how it came to be , 

but he and his sister went into a children ' s home . His 

sister was then taken back to live with his mum, but he 

was left in the home . 

He was about eight when he went to the children ' s 

h ome and he tel ls us about that in his statement Secondary lnst1tut1on 

Secondary lnslltut1ons - to be published later 

Secondary lnst1tut1ons - to be pubh and he thinks he was in Burnside , 

if we go to paragraph 24 , for about a year and a half or 

two years . He doesn ' t really remember h ow h e came to 

leave , but by then his mum was in the Mormon church and 

there were foster parents who were Mormons as well . He 
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doesn ' t remember whether he went to a children ' s home 

again first or straight to foster parents but ultimately 

he was with a Mormon family , fostered out , and he tells 

us about t hat from paragraph 25 . 

If we go forward in his statement he talks about the 

fact that there was abuse there from foster parents , and 

this was physical , emotional , and psychological . He was 

running away because of this abuse , and a couple of 

times he went to his mum ' s . When he went to his mum ' s 

he told her what was happening and she phoned the 

police . He got another physical assault from his foster 

father and refused to go back to their house again after 

going to school . He had to go to the headmi stress ' 

office and said he didn ' t want to go back and she 

contacted social work or police . 

He told social work that he had bruises all over him 

and the social worker had a look at the bruises and he 

was taken to a children ' s home. He thinks he was with 

the foster parents for about a year and a half , possibly 

two years , and that he was about 12 years old when he 

went to another children ' s home , and he tells us about 

that place from paragraph 62 to 76 . 

Secondary lnst,tut,ons • to be published later 

Secondary lnst1tut1ons • to be published later 
but he says he 

was there for about two years . He thinks that he left 
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there because of his behaviour , and them not knowing 

what to do with him, and it was decided that he was 

going to go to Kerelaw . 

He thinks he was about 14 when he went to Kerelaw, 

and he tal ks about that from paragraph 77 onwards . 

At paragraph 79 , about the staff at Kerel aw, he 

says : 

' They were quite openly violent with us . They would 

r e gul arly slap us , hit us , put us in " fu l l nelson", 

which is a wrestling hold , punch , pummel , s ubdue , and 

kick us . They just generally beat the boys a lot .' 

Paragraph 80 he says : 

' It was just like the staff had to show their 

bravado, and t h ey did that with viol ence .' 

At paragraph 81 he talks about the names of some of 

the staff and he says : 

' I can remember the names of some of the staff who 

were mean , there was Matt George , John Muldoon , 

and they were 

not good guys .' 

He then tells us about abuse at Kerelaw from 

paragraph 9 1 and he starts off by talki ng about 

Matt George , who was an art teacher at t h e school. He 

says that Matt George didn ' t even work in the unit he 

was i n , but he would come from his classroom and hang 
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around with the staff in t h e Fleming Unit . He would 

j ust hit kids randomly . That was someth i ng h e saw 

a lot . He would also give Chinese burns by twisting the 

skin on your arm, and thought he was a kung fu guy . 

' Richard ' says : 

' I don ' t know if he was , but he woul d do pressure 

holds on people and put them in headlocks . ' 

He g i ves an example of a t i me at paragraph 92 when 

he was in Matt George ' s classroom on h i s own and 

describes a Pac Ma~ puggy that he had and he was playing 

i t and he says : 

' He came up bet ind me and took me by the neck in 

a headl ock . He dragged me off the chai r and backwards 

a l ong the floor . Ee was r eally angry . He was choki ng 

me until I almost passed out . That was him in 

a nutshell . He wo~ld do random thing s l ike that a l ot . 

I saw him karate ctop kids . He would wind kids by 

punching t hem in t t e stomach .' 

He g oes on : 

' Matt George a~d another guy, an ex- footballer who 

I think played for [then he names a football team] took 

myse l f and four or f i ve other boys i nto the games ha l l . 

They had golf clubs and gol f bal ls . We were made to 

face the wall and take down our shorts and pants . They 

s t ruck golf balls a t us from a distance . I can ' t 
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remember t he ex- footbal l er ' s name . He was a bit older 

than t he others . The thing with the golf balls h appened 

to me once but it was something that was known to 

happen . Other boys in ther e would regul arl y show us the 

bruises on t heir ass where t he golf balls h i t t h em . It 

was just normal t here . 

There were a coup le of incidents where Matt George 

was sexually abusive to me . Th e s h owers at Kerelaw were 

open at the front . There was a wall at the side 

separating the showers , so you had a bit of privacy from 

the s i de b u t not from the front . Matt George was often 

in the shower room . One t i me , I was in the shower and 

there were other boys in the s h ower room. Matt George 

stood in front of where I was showering . I was 

completely naked . He was talking about the size of my 

penis . He was making comments abou t it . The n, h e got 

a bar of soap and threw that at me . It hit me and he 

was l aughi ng . He went on to harass other ki ds . ' 

He then talks about a section, it ' s h eaded 

' Matt George and John Muldoon ' . At paragraph 95 he 

says : 

' Another time , I was taken t o Matt George ' s flat in 

Largs . A l ot of t t e boys h ad h ome l eave from Kerelaw at 

weekends . Some kids didn ' t get home leave and I was one 

of those kids . One weekend , when there were onl y two or 
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three of us in the unit . Matt George asked me if 

I wanted to go for a run in his van . That was fairly 

normal behaviour for him but he took me to his flat . 

When I went into tte f l at , John Mul doon was already 

there . I remember thinking , at the time , that this was 

a bit weird . We used to call John Muldoon " Moul dy ." He 

worked in the unit next to mine and he was generally 

a creepy guy . I was actually friends with his son while 

I was at Kerelaw, which he knew . 

John was sitti~g on the edge of the sofa to the 

left . I was sat down on the sofa to the right and 

Matt George sat in the middle . Matt and John were 

talki ng about me . I don't know what exactly they were 

saying . Matt George asked me about girls . He asked me 

who I liked in the girls ' units . I used to fancy a gir l 

in there [and he names her] so I told them t hat . They 

started asking me sexually orientated questions . 

Matt George started to touch me and rub my l egs . He 

rubbed my crotch area . John Muldoon could see all of 

this . At some poi~t later , I was outside the living 

room . Matt George grabbed me by the neck , pushed me 

against the wall a~d he grabbed me by t h e crotch . 

I think I might have said something to him and h e was 

really angry. He was squeezing my private parts with 

his hand , really hard , while he had me by the neck . 
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I couldn ' t speak and it was difficult to breathe with 

his hand round my neck . ' 

He then goes on to talk about _ , 

paragraph 97 : 

•- was another teacher who would slap you 

randomly . He would also pummel you on the arm really 

hard and give you dead legs . If he was walking past , 

he'd punch your leg really hard , say "dead leg" and keep 

on walking . He would do that if you maybe gave him a 

bit of lip , that was enough to warrant violence 

He put me in a cupboard once . I had been sleeping 

and was woken up by - and another staff member 

coming into my bedroom. I used to share with a guy [he 

then names him] they came in and they were angry about 

something . put me in my clothes cupboard and 

shut the door . Then , he and this other staff member 

lifted up the cupboard and moved it towards the window . 

They told me they were going to open the doors and let 

me fall out the second-floor window . They threatened to 

do it , but they didn't . I don't know why they did that. 

I guess it must have been retribution for something 

I had said in the unit .' 

There ' s then a section titled ' The Running man ', 

paragraph 99 : 

' Sometimes at night the staff would drive us to 

193 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Fairlie moors . I remember the old guy who had played 

for [and he mentions the football team] being involved . 

It would be night time . The van would be full of boys. 

The roads were really thin , it was dark and we were in 

the moors . The staff would play a game called " the 

running man " . It meant that a boy had to stand in front 

of the van . He was told to run to a certain point . 

While he ran , the staff told the other kids to throw 

things at the person running . They riled everybody up . 

The van was driving immediately behind the boy who was 

running . The headlights were facing front and the van 

would be bumping into you . It was crazy . You weren't 

allowed to leave t he road . You were threatened that you 

couldn ' t leave the road . You had to run while the boys 

in the van threw things like shoes and other objects . 

The door of the van was slid open while it was moving 

and boys were hanging out the side . It was incredibly 

unsafe and irresponsible . This happened to me and other 

boys .' 

He says he can remember it happening to another boy, 

and gives his nickname : 

' I can remember it happening a few times , I think 

that sums up the culture at Kerelaw.' 

He then talks about 

and he says : 
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was an amateur footballer wh o worked 

at Kerelaw 

He started there aft er he had been there a while , he 

says that they went on a trip to Kendal in t h e Lake 

Distri ct once and was there and they 

stayed for a few nights in a cabin . 

At paragraph 101 he says : 

' He came out of the shower with just a towel round 

h is waist . I think it was just me and - in the 

cabin . He started t alking about his sex life . He was 

tell i ng me that his penis was bent to the s i de like 

a banana . That was the word he used . He opened his 

towe l and exposed h imself to me . Then , he took me by 

the arm or the wrist and pul led me towards h im . He made 

me do an act on him with my hand . I stopped but I can ' t 

remember what I said . He was ang ry and h e took 

a lightbulb from a fitting and stuck it in my chest . 

The lightbulb had been on , so it burned my c hest . 

I remember mentioning the chest burn in the van o n t h e 

way back to Kerelaw but I didn ' t mention the other act . 

There were other boys in the van and a member of staff 

dri v i ng , but v i olence was such a normal occu rrence t hat 

no one reacted . ' 

He then comments that the hair on that part of his 

chest would only grow in wh ite for a while after that 
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and he had a circular scar that faded over time . 

He then talks about in paragraph 103 : 

was one of the staff who would put 

boys in a " full nelson" hold . It could be in response 

to absolutely nothing , it was like the law of the 

jungl e . It seemed that these men , in a group , would 

lose all sense of how they should be acting and it was 

like tribal behaviour . They didn ' t need a reason to hit 

you or hurt you or grab you . - just seemed like 

a very angry man . I remember one occasion where I was 

in an area where the boys used to sit . llilllllcame in and 

put me in a " full nelson". From behind , he would put 

his arms under both my arms and round the back of my 

neck . It was like something out of WWF . It wasn ' t like 

he was doing this for fun . It was to hurt me , dominate 

me and totally incapacitate me . It was humiliating , 

controlling behaviour . I suppose it was all about power 

for him . That ' s the only time I remember him doing it 

to me specifically, but I saw him do it to others . ' 

He then talks about an occasion when he was playing 

football at paragraph 104 , and he says : 

' I nutmegged one day and he got really 

angry. He started shouting and screaming at me . He was 

facing down at me and kicked me to the ground . He 

continued to kick me when I was down . No one really 
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batted an eyelid, not even the other staff . They 

stopped what they were doing when it happened , but t hen 

they just continued with the game .' 

He then ta l ks about , paragraph 105 : 

' There was a female member of staff called 

daughter of 

I was in her apartment 

somewhere in Irvine and we kissed . I was in her bedroom 

in her home . I can ' t remember whether we had sex, but 

we definitely kissed in a sexual manner . I was about 15 

and a half at the time and she was in her early 20s .' 

Secondary lnst1tut1ons - to be published later 

At paragraph 106 he says : 

' The abuse at Kerelaw was constant , punching , 

hitting , and bullying . I regularly saw all of the staff 

I ' ve mentioned , apart from the [ex-football player] 

being abusive to other kids . - in particular 

was pummelling boys all the time and he was a big strong 

man .' 

He says also that there were other staff members 

that were abusive too , but he can ' t remember their faces 

or names . 

He was at Kerelaw for about a year and a half . 

During that time he left for some kind of supported 
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housing , but ended up going back . He wasn ' t back at 

Kerelaw very long before he left the care system. He 

didn ' t have anywhere to go and was homeless for a while 

and he was put into a hotel in Irvine for a couple of 

weeks after he tur~ed 16 . That was really the last 

intervention from social work . 

He talks about his life after leaving care from 

paragraph 109 to 112 . He says that he had to leave the 

hotel after a couple of weeks . His mum found him 

a place on a guy ' s sofa to sleep for a week and then 

after that h i s l i fe just went completely crazy . 

Between the ages of 16 and 19 he was mainly involved 

in drugs and fighting . He caused a lot of trouble but 

never really got i~ trouble with the police . He was 

attacked by some local guys with a hammer and his skull 

was fractured, and when he was around 21 he jumped on 

a bus and moved to London . Then he became homeless in 

London a few times but then saw an advert for a ticket 

to Holland and went to Holland and then hitchhiked 

through Europe . He ended up in Spain and lived there 

for about 10 years . He worked as a DJ or bartender 

during the summer and then in the winter he would travel 

India , Malaysia , I~donesia , and South East Asia for 

months at a time . He ended up in China and tried to get 

a job teaching English but couldn ' t because he didn ' t 
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have a degree , but then he went to Thailand and bought 

a fake degree and then went back to China and got some 

real teaching qualifications and lived and taught in 

China for 11 years and only got back to Scotland a month 

before he gave this statement . 

I n relation to reporting abuse , at paragraph 113 , he 

said that he thougtt it was about time to bury this 

whole thing and make a point of talking to people about 

what had happened to him, and he says : 

' That ' s why I contacted the Inquiry . I ' ve travelled 

all over , but you can ' t run from yourself . I ' ve tried 

but it doesn ' t work like that .' 

In relation to impact , he says at paragraph 114 , the 

impact of his time in care is hard to explain . He has 

a habit of ending friendships . He has had huge anger 

issues and has mental health issues . But he has been in 

touch with Future Pathways and they say they will help 

him find a counsellor , and he thinks that he would like 

to work in residential childcare . 

In respect of lessons to be learned, he says at 

paragraph 117 : 

' People who work with kids need to be trained and 

vetted very well . There ' s a lot of bad people out there 

who get into jobs they shouldn ' t . 

Paragraph 118 he says : 
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' Social work need to make sure that kids who are 

leaving the system at 16 years old have a plan in 

place .' 

I n relation to hopes for the Inquiry , he says at 

paragraph 120 : 

'For me , I just needed to let the right people know 

what happened to me . It ' s really the first time I ' ve 

talked about it .' 

Then he has made t he usual decl aration at 

paragraph 121 , and he has signed that , and it ' s dated 

3 May 2023 . 

12 LADY SMITH : Thank you very much . 

13 MS FORBES : My Lady, tte next statement is from an appli cant 

14 

15 

who is anonymous a~d known as ' Rob '. 

The reference for his statement is WIT . 001 . 001 . 1377 . 

16 LADY SMITH : Thank you . 

17 ' Rob ' (read) 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

MS FORBES : ' Rob ' was born in 1980 and he was born and 

brought up in Drumchapel in Glasgow. He has two younger 

brothers and he tells us a bit about his mother . 

He also says he has very poor recollection for 

dat es , times , and names . He was in care at four or five 

different institutions on the whole , but says he has no 

problems until he went to Kerelaw, and he was in Kerelaw 

between 1992 and 1997 . 
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' Rob ' says he was living with his fami l y in 

Drumchapel and he went with them to Easterhouse in 

Glasgow for the weekend but then they never went back to 

Drumchape l and started l iving in Easterhouse . 

He says he was about 12 when he stopped going to 

schoo l . He had just started secondary school in 

Easterhouse and local boys from that school held him 

down and were threatening him with an open razor because 

he was from Drumchapel and he was now living in 

Easterhouse and those boys from those estates were sworn 

enemi es . He deci ded he wasn ' t going to go back to that 

schoo l . 

He does remember a time before he went into care of 

being in foster care, but h as very l ittle memory of 

being there . He knows that there was then involvement 

by the Children ' s Panel and the Social Work Department, 

and remembers being at meetings with his mother . 

He says that he was actual l y getting on with his 

mother until one day he j umped off the veranda at the 

house and was also missing at school and he was sent to 

a children ' s home so that an assessment could be carried 

out on h i m . 

He went to a ctildren ' s home , h e thinks for the 

first time at about 11 or 12 , and he was in two other 

insti tuti o n s around about the same time . There was 

201 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Newfield Assessment Centre and St Mary ' s Children ' s 

Home , he says , in Glasgow, but he was only there for 

an assessment until the correct institution could be 

found for him . 

He tells us about St Mary ' s from paragraph 11 to 15 . 

Then he says ttat he was in Newfield , and he tells 

us about t hat from paragraphs 16 to 19, but doesn ' t 

remember much about Newfield , but assumes he had no 

problems t here as there ' s nothing really that sticks in 

his mind . 

He said he was made to attend school, but he just 

muc ked about and didn ' t really do any schoolwork whilst 

he was there . 

He was starting to settle into Newfield when the 

residential order was invoked and he was sent to 

Kerelaw . He says te was disappointed to leave there and 

wasn ' t consulted a~d would have liked to stay there . 

At paragraph 2C he starts tell ing us about his time 

at Kerelaw . He says t hat his social worker , and her 

boss , took him on day visit there first of all and his 

first impression was that it was full of older boys , 

which worried him . He remembers how nice the staff were 

being to him at that time and the good impression they 

were making . The staff seemed great until the rest of 

the boys came back from school , and then he changed his 
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mind and he didn ' t want to stay there . But that ' s where 

he went . 

He tells us a little bit about routine , the food, 

and the schooling there . He says in the section of 

' Running away ' , from paragraph 41, that his class at the 

school was known as the ' A Team', as they were always 

running away, but they didn't get very far as you had to 

cross fields , and by the time you got to the train 

station you would be filthy and covered in mud. The 

staff were always chasing them across fields and they 

usually ran away as a group . 

Punishment for that would be having some of their 

clothes taken away or their right to TV removed . Staff 

would also blame t hem in front of other boys for them 

losing their privileges , and then that would result in 

those boys attacking you . 

He says that they used the other boys to punish you, 

and i t was all planned out by the staff , but he didn ' t 

spot t hat until he was older and looking back on the 

incidents . 

He tells us about some of the staff who were there 

at paragraph 46 onwards , and names some of them. The 

night shift staff were Tam, _ , and , and 

these were scary people you didn't want to fall out 

with . 
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There was a unit manager there called 

and he talks about his key worker and some other members 

of staff . 

He mentions a l so the art teacher , Matt George , and 

says that he was okay with him . 

He then mentions some of the other members of staff 

at paragraph 47 : _ ; _ , the physical 

education teacher ; who worked at one of 

the other units , who was a boxer ; 

uni t manager ; and a woodwork teacher called liilll And 

he also mentions John Muldoon as a duty officer in his 

unit , who was known as ' Mouldy '. 

He talks about the fact that the staff would have 

to , on occasion, restrain you by pinning you to the 

floor . This is at paragraph 48 . He says they were all 

big rugby players , and on one occasion he ended up with 

carpet burns on his face and a member of staff told him 

not to go to school . He t hinks that that member of 

staff realised he had gone over the top . 

He says it felt like you were restrained until the 

staff member calmed down , and not the other way . 

He sa i d it was painful but he never suffered any ser i ous 

injury . 

He talks about the fact you would always need to 

read the mood that a staff member was in to decide how 
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you would address them or interact with them , and a lot 

of the violence was dictated by what sort of mood the 

staff were in . He does say some of the staff were nice 

and treated you fairly . 

At paragraph 55 of his statement he talks about 

abuse at Kerelaw, and at paragraph 55 he says : 

' I remember on one occasion being in a room with 

a lot of other boys . I watched a member of staff speak 

to one of the boys and then all the staff left the room. 

I could see what was going to happen . About 13 boys 

then set about attacking one of the boys . There is no 

doubt in my mind that the staff had ordered the other 

boys to assault this individual . A lot of the bullying 

was done in front of the staff so you knew that there 

was no one to report it to and you weren ' t going to get 

help .' 

He says that he had been there for three weeks when 

he went home to his mother ' s on weekend l eave , and his 

mother noted that there were a lot of bruises on his 

back . She asked him what had happened and he told her 

that one of the night shift staff called 

attacked him with a chair for calling him 

I t turned out that that was his nickname and he had been 

given that by the boys and he didn ' t like it . And he 

says : 
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" He would be doing his rounds at night checking the 

doors . The boys knew this and used to put things on the 

door handles . To 

He did not like the nickname but 

I didn ' t know that and thought it was his surname . ' 

His mother then lodged an official complaint . 

However, he was returned to the home and the 

investigation of that complaint went on for some time 

and he doesn ' t think that anything happened to -

- as he continued to work , but 

speak to him . He was approached by 

didn ' t 

colleagues , called Tam and - and they told him that 

in no uncertain terms that making complaints and telling 

tales was not a sensible thing to do . They also told 

him that running away was not allowed as they didn ' t 

like doing paperwork , and he comments that : 

' These were scary guys . ' 

Paragraph 59 he says that he was finally told that 

the complaint had been investigated against 

and it was his word against his and no further action 

was to be taken , and then started speaking 

to him again . But he says: 

' He still gave me the odd dig .' 

Paragraph 60 , he says he was constantly being 

bullied at the home by other boys who were much older , 
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and he was told when he was on home leave by one of his 

mother ' s friends to fight back and attack the biggest of 

the boys . He says that once the bullies realised that 

he was going to fight back they laid off him and 

targeted someone else , but they still had the odd go at 

him . 

Paragraph 61 he says : 

' The staff were constantly playing boys against 

boys . They encouraged the bullies to work for them to 

keep discipline in the home . ' 

He then talks about an incident where they were 

living in a flat , and this is at paragraph 62 . This was 

in the unit, and he ' d decorated it , but he and some of 

the other boys had run out of cigarettes . I t was night 

time so they decided to go to the garage to get more . 

They knew that the night staff were on duty . When they 

were out , one of the other boys met some friends and 

they had some alcohol and they stayed and drank with 

them . The police came and they ran , but they ducked 

into a door and hid but were found . 

Paragraph 63 he talks about the fact they were taken 

back to the home and Tam and 11i1111 met with the police, 

and Tam and liJill were very nice as t hey coul d be and 

put them back into the rooms . 

However, a short while later he says that : 
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" Tam came to my room and set about me with a torch . 

As it happened , the door that we had gone in was an old 

folks home and Tam had a mother in an old folks home . 

He thought that we were breaking in to steal. Tam went 

over the top and came back to apologise to me , as he had 

not realised that we were not breaking in . I was 

battered and bruised and the day shift staff must have 

seen it but nothing was said . ' 

He then comments that this Tam used to be a polis . 

There was another occasion at paragraph 64 where he 

says that llill came up behind him . He grabbed him by 

the testicles and pulled him to the railings , and he was 

only prevented from falling by- holding on to his 

testic l es . llill then had to get another member of 

staff to help get him down as he was struggling to hold 

on to him . He comments that he would have fallen a good 

distance into the hallway below, and it was very painful 

and unnecessary . 

Paragraph 65 he says that : 

' The night staff would waken you up at two in the 

morning to go out and play football outside on the 

pitches in the grounds . They would let you have 

a cigarette , but you had to complete challenges like 

running to the burn in your night clothes and getting 

some water . They would make you play football when it 
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was raining and they sometimes took you to the gym, but 

that stopped when CCTV was installed .' 

At paragraph 66 he says : 

' One day - was on duty during the day . One of 

the boys I had been playing football with called [and he 

names him] had jumped on my back and stabbed me a dozen 

times in the head with a pen . liJill took me to the unit 

and suggested to the other staff that they put [the boy] 

and I in a room and close the door to let us settle our 

differences . The other staff told him that was not how 

things happened now . - then pushed for a boxing 

ring to be built in the gym where differences could be 

settled but again he was told that it was not going to 

happen .' 

At paragraph 68 he talks about the fact that 

came to him one day and asked him how he 

was getting on with the bullying and then took him up to 

the office block where the laundry was . They went into 

a small room which had a table and chair and he thought 

he was there to sort out the socks . He was asked how he 

was coping with the bullies , and then he says -- this is 

at paragraph 68 : 

' He told me that he could be my friend and he could 

stop the bullies . He put his hand on my leg and started 

rubbing it . I jumped up from the chair . He then just 
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took me back to the unit . A short time later I was 

shouted to go to the smoking room . The member of staff 

produced a packet of 20 Silk Cut cigarettes which had my 

name on them . That was the type that 

smoked . I had never asked for them as I was too young 

to smoke and I can ' t be sure where they came from, but 

I suspect it was him buying my silence . He tried to get 

8 me alone a couple of times but I told him to " fuck off" 

9 so he left me alone for a few years and wouldn ' t talk to 

10 me . ' 

11 He then talks at paragraph 69 about a cycling 

12 holiday that he went on with staff members -

13 - andllll, and at the last minute 

14 decided to come too . And he says at night on t he 

15 holiday, staff would have a drink around the camp fire 

16 and there was a lot of messing about, and at one stage 

17 the staff dropped their trousers and were naked and 

1 8 
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chased them round the camp fire . He says t hat was a bit 

of fun and he thought it was a laugh . They also let 

them have a few swigs of their beer . 

That particular night they were supposed to be 

sleepi ng rough but it was so cold that he came back to 

the camp fire on his own . He went to bed t hat night and 

woke up with 11111 sitting on the end of his bed . He 

was very drunk . He freaked out and then - left his 
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room . 

At paragraph 70 he says that one day he was playing 

chess with when his key worker came into 

the room and they asked to have a word with him. They 

asked him if he had ever been sexually assaulted while 

in Kerelaw. 

They asked him about another one of the boys being 

sexually assaulted , and he said he thought at the time 

it was strange that li1flll should be looking into sexual 

assault allegations . 

I'm not sure if that ' s the right way around , 

my Lady . 

13 LADY SMITH : It doesn ' t quite make sense , does it? 

14 MS FORBES : No . I don ' t know if he was playing chess with 

15 

16 

17 

his key worker when came in, because it 

seems as though - was the one looking into the 

allegations . 

18 LADY SMITH : So if he was playing chess with his key worker 

19 and then - came in and they ... 

20 MS FORBES: It might be both of them . Maybe he was playing 

21 chess with someone else and both of them came in , 

22 because he does say the plural there. 

23 LADY SMITH : True. And then whether he knew anything about 

24 

25 

a boy being sexually assaulted , and it was a boy he had 

shared a room with . 
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1 MS FORBES : Yes . 

2 LADY SMITH : So it ' s two adults asking him? 

3 MS FORBES : Yes , yes . 
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He then says that was moved after that 

to the secure unit and didn ' t see much of him . 

He says that he was 14 or 15 when he was washing one 

of the staff ' s car for some extra money and whilst doing 

that he accidentally soaked the trainers of the one of 

the girls from the female unit . She ran off to tell the 

staff . - chased him then until he caught him 

in the pool room . He comments : 

' You didn ' t argue with - · ' 

Then he says : 

' He offered me either the "fist of fury" or the 

" hand of friendship" . I selected the hand of friendship 

and he told me that it came with a challenge . He 

produced a full kettle of water and told me that I was 

to drink it all quickly . I managed to do this and he 

punched me in the stomach causing me to vomit . ' 

Paragraph 73 he says : 

•- was a PE teacher at Kerelaw . He used to 

ma ke us play dodgeball while he yielded a golf driver 

and hit [golf) balls at you . There were hol es in the 

wall of the gym caused by the golf balls . I saw him 

attack a boy who was sticking up for a new boy at the 
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school . He swung this boy about but realised t hat he 

had gone too far with him . After that, the boy who 

stuck up for the new boy was treated very well and used 

to get to go on a l l the good trips out .' 

Paragraph 74 , he says there was a thing at the time 

they did called ' spamming ' where you hit someone on the 

forehead, and he says : 

was the unit manager and he told me 

to go and ' spam ' one of the other members of staff 

called it was a mistake on my behalf as 

11 - was a boxer . He chased me round the pool table 

12 with a pool cue . He hit me with it on a number of 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 
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23 
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25 

occasions until the cue broke . He went totally over the 

top . - came to apologise but I didn ' t want to 

communicate with him in any way . It was 

' sway of having fun . 

was the unit manager at the home . 

He was the one who orchestrated a lot of the abuse . He 

had a bunch of about 40 keys and he used to hit you with 

them.' 

He then says at paragraph 76 there was a woodwork 

teacher called llillll who lived in the secure unit , and he 

d escribes him as being nuts . He says : 

' He used to have a stick which had a smiley face and 

a happy face . He would twirl the stick in his hands and 
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if it ended up on the smiley face you would be able to 

sit down . If it was the sad face you got hit with it . 

There was definitely something not right with him.'. 

And he says he thinks he got sacked . 

Paragraph 77 he says : 

' John Muldoon who was also known as "mouldy" was 

a duty officer in the home . He watched all the abuse 

going on but did nothing to stop it and allowed the 

bullying to go on without preventing it.' 

He then says that he reported the abuse to his 

mother and his social worker when he was assaulted by 

, and they in t urn reported it to the home 

and nothing came of that investigation . 

He then talks about being told about Matt George 

later when he was in Glenochil , and he says that he was 

spoken to and asked about Matt George , and what he says 

at paragraph 79 is : 

' In all honesty I could only say that Matt George 

was one of the better teachers at Kerelaw and I h ad no 

problem with him . He used to take me to his house and 

on outings to the seaside . On reflection I don ' t think 

that was normal behaviour .' 

He then says t hat he didn ' t want to leave Kerelaw 

because he didn ' t want to go back to his mother ' s , but 

they didn ' t want him to stay much longer as he had 
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outgrown it and he was nearly 17 by this point . 

He talks about life after being in care from 

paragraph 84 , and says that when he left Kerelaw he was 

taken to an indeperdent living unit in Springburn, and 

this reality was ttat he was free for the first time in 

five years and didr ' t know how to cope . It lasted about 

a week before he was arrested and put into Longriggend . 

He was persuaded to sit two exams at Kerelaw and so 

he left with two passes in maths and English . And he 

says that he only studied for two days prior to the exam 

and managed to pass , and then on leaving he was offered 

a job with the courcil , which he took despite the fact 

that it was suggested he should do some training with 

the Prince ' s Trust and with an organisation call ed Who 

Cares? , but he said he just needed to get away. But he 

got into trouble after being drugged and got arrested by 

the police and lost the job , and he got in with the 

wrong crowd and ended up in prison and he spent most of 

his 20s in prison . 

Later then he moved into a flat in Glasgow and after 

some time there he then left Glasgow and moved to the 

Highlands , and he spent a lot of time there and then 

moved back to Glasgow about three years ago . At the 

time of this statement -- this was , he says , in 2013 

he moved back . There was no work in the Highlands , and 
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that was the reaso~ for doing that . 

In relation to impact , he talks about that from 

paragraph 90 and he says his life hasn ' t been very good , 

but those were his choices . He spent a lot of time in 

prison until he met his wife and he stopped drinking and 

taking drugs when te met her . 

At paragraph 91 he says he got married and it was 

four years ago before giving this statement so I think 

it was in 2014 2013 , sorry . He says that since t he n 

he has managed to stay out of trouble and away from 

prison sentences . He has had the odd job but nothing 

permanent . 

He has had to take medication to help with heroin 

addiction and anti - depressants to assist with sleeping . 

He has had flashbacks to his time in Kerelaw and he has 

no doubt t hat h is time there has badly affected his 

life . He finds it difficult to sleep and he thinks 

he suffers from PTSD . 

In relation to lessons to be learned , I think this 

is a paragraph that isn ' t numbered between 95 and 96 . 

21 LADY SMITH : Mrn-hm . 

22 MS FORBES : He says : 

23 

24 

25 

' There should be a different system set up for 

looking after children . The staff should be properly 

trained and not j us t selected because t hey have someone 
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in the know to offer them a job .' 

And he comments : 

' It was all friends of friends who lived locally.' 

He has then signed that and it ' s dated 

28 March 2017 . 

6 LADY SMITH : Thank you very much . 
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21 

Well, I think that ' s it for today, and just before 

we look to next week , some names again , people whose 

identities are protected by my General Restriction 

a teacher 

and one boy called-. They ' re not to be 

identified outside this room . 

Tomorrow, of course , is a public holiday , being Good 

Friday, as Monday is also a public holiday for Easter 

Monday , and I hope everybody manages to have a good 

Easter weekend . 

But just thinking ahead to Tuesday, Ms Forbes , 

what ' s the plan? 

22 MS FORBES : Yes , my Lady, there is a live witness from 

23 10 o ' c l ock . 

24 LADY SMITH : Thank you very much . 

25 Well , I look forward to seeing you all on Tuesday , 
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1 and meanwhile I hope you manage to get a rest . 

2 Thank you . 

3 (3 . 57 pm) 
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(The Inquiry adjourned until 10 . 00 am 

on Tuesday , 2 April 2024) 
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